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ww „Promyki”
Zespó∏ Taƒca Ludowego

„Promyki” przygotowuje si´

do jubileuszu 15-lecia

dzia∏alnoÊci. O uroczystoÊciach

rocznicowych

áá czytaj na str. 8
ww Integracja

Czarny Làd zawita∏

do Wieliszewa. O Pierwszym

Dniu Afrykaƒskim

áá czytaj na str. 9
ww W Gminie

Dwie twarze Micha∏owa-

Reginowa. O dwóch jak˝e

ró˝nych zebraniach mieszkaƒców

tej samej miejscowoÊci

áá czytaj na str. 14

Ostatnie schody mo˝na symbo-
licznie wykupiç w ramach akcji:
Zostaƒ honorowym wspó∏w∏a-
Êcicielem schodów w remontowa-
nej wie˝y koÊcielnej parafii
Przemienienia Paƒskiego.

Ka˝dy, kto zdecyduje si´ prze-
znaczyç 150 z∏ na wsparcie tego
projektu, b´dzie móg∏ na scho-
dach umieÊciç pamiàtkowà ta-
bliczk´, która na wieki upami´t-
ni ten dar dla przysz∏ych poko-
leƒ.

Paƒstwa pomoc w wyremonto-
waniu schodów oraz wczeÊniej-
sze prace remontowo-budowla-
ne, spowodujà, ˝e punkt widoko-
wy znajdujàcy si´ na szczycie
wie˝y, stanie si´ ciekawà atrak-
cjà turystycznà naszej Gminy.

Osoby chcàce „wykupiç” sto-
pieƒ wie˝y wieliszewskiego ko-
Êcio∏a mogà zg∏aszaç si´ do Urz´-
du Gminy Wieliszew.

Akcje koordynuje Magdalena
Pietrzak
Osoby zainteresowane prosimy
o kontakt: 
mpietrzak@wieliszew.pl 
lub pod nr tel.: 22 782-26-32
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Zosta∏o tylko
11 schodków
do zamkni´cia listy.
Czekamy na Paƒstwa
zg∏oszenia.

W Âwi´tach Wielkiej
Nocy zamyka si´
niemal cała
chrzeÊcijaƒska nauka
o podstawach
człowieczeƒstwa.
Dlatego w tym
szczególnym czasie
łatwiej przychodzi nam
zarówno wybaczanie,
jak i przyjmowanie
daru pojednania.

Mariusz Kraszewski

Ostatnie
schody

Podczas spotkania Rady Seniorów, które odby∏o si´ w siedzibie Urz´du Gminy 11 marca, omówiono tematy istotne z punktu widzenia
starszej cz´Êci lokalnego spo∏eczeƒstwa. Przedyskutowano m.in. formy wsparcia dla osób potrzebujàcych, a tak˝e rozpocz´to
kampani´, promujàcà uprawianie nordic walking przez osoby starsze.

Seniorzy dla seniorów
Spotkanie Rady Seniorów rozpocz´-
∏o si´ tradycyjnie wspólnym ustale-
niem porzàdku obrad i przyj´ciem
protoko∏u z poprzedniego posiedze-
nia. Oprócz cz∏onków rady w zebra-
niu uczestniczyli wójt Pawe∏ Kow-
nacki i zaproszeni goÊcie, paƒstwo
Eugeniusz i Aniela Marchewka.

Pierwszym z tematów, poruszo-
nych na posiedzeniu, by∏a pomoc
potrzebujàcym seniorom, zamiesz-
ka∏ym w Gminie Wieliszew. Prze-
wodniczàcy Rady Marek Babecki
przedstawi∏ list´ osób, które nale-
˝y pod tym wzgl´dem wziàç
pod uwag´ i zach´ci∏ pozosta∏ych
cz∏onków rady o sporzàdzenie po-
dobnych list. Wszystkie nazwiska

zostanà przekazane do OÊrodka Po-
mocy Spo∏ecznej, by pracownicy
placówki mogli rozwa˝yç formy
wsparcia.

ObecnoÊç wójta na posiedzeniu
by∏a doskona∏à okazjà do wyjaÊnie-
nia nurtujàcych cz∏onków rady pro-
blemów. Przedyskutowano kwesti´
z∏o˝onego przez rad´ pisma w spra-
wie interwencji OÊrodka S∏u˝by
Zdrowia, a tak˝e rehabilitacji dla
osób starszych. Nie zabrak∏o te˝ go-
ràcego ostatnio tematu, czyli no-
wych przepisów dotyczàcych gospo-
darowania odpadami.

Seniorzy postanowili zadbaç rów-
nie˝ o swojà kondycj´ i sprawnoÊç
fizycznà, a tak˝e zach´ciç innych

do aktywnego sp´dzania wolnego
czasu. Przewodniczàcy Marek Ba-
becki opracowa∏ nawet specjalnà
ulotk´, promujàcà nordic walking
dla seniora, w której mo˝na znaleêç
informacje na temat techniki cho-
dzenia z kijkami, dopasowania ich
d∏ugoÊci i dobroczynnego wp∏ywu
tych nietypowych spacerów na stan
zdrowia.

Dla ch´tnych, zaplanowano na
26 kwietnia wycieczk´ na koncert
Paƒstwowego Zespo∏u Ludowego
PieÊni i Taƒca Mazowsze: „Mazow-
sze i przyjaciele” w Otr´busach.
Wst´pnie zarezerwowano ju˝
50 miejsc w dwóch pierwszych rz´-
dach.

Rada Seniorów postanowi∏a tak-
˝e opracowaç i z∏o˝yç w Urz´dzie
Gminy wnioski o dofinansowanie
rozmaitych przedsi´wzi´ç, jak cho-
cia˝by kursów: komputerowego

i taƒca towarzyskiego, wycieczek,
a z okazji Dnia Seniora – koncertu
Reprezentacyjnej Orkiestry Wojska
Polskiego.

nn Anna Sajnog

Przy okazji Âwiàt Wielkiej No-
cy ca∏y zatopiony w kulturze
chrzeÊcijaƒskiej Êwiat odmie-

nia przez wszystkie przypadki s∏owo
„radoÊç”. Bo istotnie, koƒczàc czas
Wielkiego Postu, wychodzàc z mro-
˝àcej krew w ˝y∏ach zimy, majàc

w perspektywie dwa dni sp´dzone
z najbli˝szymi, cieszymy si´ szczerze.
Trudno wobec tej powszechnej rado-
Êci przejÊç oboj´tnie. Oko cieszà na-
wet tandetne, plastikowe piskl´ta.
Mycie szyb i trzepanie dywanów nie
m´czà tak bardzo, jak zwykle.W tym
roku mamy dodatkowy powód do ra-
dosnego oczekiwania na najbli˝szà
przysz∏oÊç – wybór nowego Ojca
Âwi´tego, który przyjà∏ imi´ b´dàce
synonimem mi∏oÊci i pokory, Franci-
szek. To wszystko w∏aÊnie teraz mo-
˝emy zaobserwowaç w przestrzeni
publicznej.

Ale równie˝ niemal ka˝dy z nas ze
Âwi´tami Wielkanocnymi wià˝e na-
dzieje bardzo osobiste. Jest w na-
szym ˝yciu wiele murów do zburze-
nia, wiele barier do pokonania, wie-
le przepaÊci do zasypania. To czas,
jak ̋ aden inny, sprzyjajàcy pojedna-
niu. Dlaczego? Poniewa˝ w ˝yciu,
Êmierci i zmartwychwstaniu Chrystu-
sa zawiera si´ nauka dla ka˝dego, na-
wet dziecko jest w stanie jà zrozu-
mieç. OpowieÊç o marnotrawnym sy-

nu urzeczywistnia si´ w trzykrotnie
wypowiedzianym przez Piotra
„NIE”, w upadku Judasza, glorii Je-
zusa i reakcji na nià tych, którzy za-
winili. Wiara w nieograniczonà mi-
∏oÊç i pokor´ wynosi jednego na za-
szczytny tron pierwszego Ojca
Âwi´tego, natomiast Êwiadoma sa-
motnoÊç w grzechu drugiego konse-
kwentnie pogrà˝a go a˝ do unice-
stwienia.

Znamy t´ nauk´, nawet jeÊli nie
przyjmujemy jej rozumem, trwa
ona w naszej tradycji, by urzeczy-
wistniaç si´ przed o∏tarzem, w kon-
fesjonale lub choçby przy rodzinnym
stole. Po prostu wiemy, ˝e jeÊli tym
razem, przy tej okazji nie podamy
d∏oni temu, z którym byliÊmy zwa-
Ênieni, nie mo˝emy si´ dziwiç, jeÊli
za chwil´ b´dzie ju˝ za póêno. Dla-
tego po stokroç biada tym, którzy
pod postacià nauczyciela, w∏aÊnie
przed Âwi´tami byç mo˝e ostatniej
szansy, zamiast burzyç mury – budu-
jà je, zamiast pomagaç w pokonywa-
niu barier – wzmacniajà je, zamiast

zasypywaç przepaÊci – poszerzajà je.
Nasz Naród potrafi „pi´knie si´

ró˝niç”. W dwudziestoleciu mi´dzy-
wojennym ten Naród – doÊwiadczo-
ny wiekami niewoli, kilkoma najaz-
dami obcych wojsk i ogólnoÊwiato-
wym kryzysem ekonomicznym
– zdoby∏ si´ na wybudowanie miasta
portowego i kilku okr´gów przemy-
s∏owych. A by∏ to czas zdecydowa-
nych sporów politycznych. Jednak
wtedy ∏àczy∏a ten Naród wspólna
idea. Spaja∏y nas, Polaków, te same
wartoÊci – owszem, ró˝nie rozumia-
ne, ale jednak, dzi´ki umiej´tnoÊci
znajdowania dróg do pojednania, bu-
dujàce ducha wspólnoty. nn

Z okazji Âwiàt Wielkiej Nocy
wszystkim Czytelnikom,
sympatykom i krytykom 
˝yczymy pokoju w sercu,
mi∏oÊci i nadziei p∏ynàcej 

ze Zmartwychwstania Paƒskiego
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DU˚E DZIECI, czyli wypowiedzi na powa˝ne tematy
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PATRYCJA

Do koszyczka wk∏adamy jajko, baranka,
takie ma∏e kurczaczki i chlebek trzeba.
Ja jeszcze tam wk∏adam króliczka z cze-
kolady.

STAÂ

Do koszyczka wk∏adam z rodzicami jajka,
czekoladowego królika, no rodzice wk∏ada-
jà jeszcze sól, majeranek i kie∏bas´ a i chle-
bek wsadzajà. Ja to lubi´ jeszcze wsadziç
do koszyczka takiego kurczaczka, co jest
w gniazdku. O, i wk∏adajà jeszcze troch´
kotków, takich z drzewka.

NATALKA

Pomalowane jajka, baranka i jeszcze
mo˝na kurczaczki. Koszyczek ustraja si´
Êlicznie i zanosi si´ do koÊcio∏a.

W tym numerze zapytaliÊmy dzieci z Przedszkola
Samorzàdowego w Skrzeszecie „CO POWINNO SI¢
ZNALEèå W KOSZYCZKU WIELKANOCNYM?”

KUBA

Kurczaczka, baranka, i jeszcze zajàcz-
ka. I malujemy jajeczka i wk∏adamy je
do koszyczka. I kwiatki k∏adziemy, ˝eby
by∏o ∏adnie. I do koszyczka k∏adziemy jesz-
cze Êwi´te jajeczko.

DHD„Promyczek” Êwiadczy opiek´ hospicyjnà domowà, dzi´ki czemu dzieci
pozostajà pod sta∏à profesjonalnà opiekà w bliskim dla nich otoczeniu.

DOMOWE HOSPICJUM DZIECI¢CE „PROMYCZEK”

KUBA

Zajàczka, kurczaczka, owieczk´, jajka, cia-
sto, piwo takie jakieÊ i jakieÊ coÊ s∏odkie-
go, i jajka na goràco pomalowane. I szyn-
ki troch´, ca∏ej po∏ow´. I zak∏ada si´ takie
rzeczy, ˝eby koszyczek by∏ taki ∏adny.

KAJA

˚ó∏te kurczaczki, takie zabawkowe. I jaj-
ka si´ maluje i zajàczka si´ wsadza do ko-
szyczka. Chlebek i kie∏bask´ jeszcze si´
k∏adzie. A potem idziemy do koÊcio∏a
z palmami.

Poznaj pracownika Gminy

Sport kszta∏tuje osobowoÊç

– Od jak dawna pracuje Pan w gminie Wieliszew na rzecz roz-
woju sportu? Jak wyglàda∏y poczàtki pracy tutaj?
W Gminie Wieliszew pracuj´ od pierwszego stycznia 2000r. jako
inspektor do spraw sportu w Referacie Promocji, Kultury i Spor-
tu, a od 2012r. jako kierownik Referatu Sportu, co w sposób na-
turalny pozwala na rozwijanie dzia∏alnoÊci na rzecz promocji ak-
tywnego wypoczynku. Moja pasja ̋ yciowa, jakà jest sport, pozwo-
li∏a, tak sàdz´, zaszczepiç przez te lata t´ pasj´ u wielu m∏odych
ludzi, z którymi pracowa∏em. Przekonaç ich, jak wa˝ne jest mieç
w ˝yciu jakieÊ zainteresowania, hobby i mo˝liwoÊç realizacji swo-
ich marzeƒ, którà daje aktywny tryb ˝ycia.
– Gdzie wczeÊniej zdobywa∏ Pan doÊwiadczenie?
Ju˝ w szkole Êredniej czynnie uprawia∏em lekkoatletyk´ i gry ze-
spo∏owe. By∏em zawodnikiem pi∏ki siatkowej klubu Sportowego
Wiktorii Parczew grajàcym w A klasie. Sport zajmowa∏ zawsze
wa˝ne miejsce w moim ˝yciu. Mia∏ wp∏yw przy wyborze mojego
kierunku kszta∏cenia – studia na Akademii Wychowania Fizycz-
nego w Warszawie, a tak˝e pracy w Szkole Podstawowej w Jezio-
rze na Lubelszczyênie jako nauczyciel wychowania fizycznego
i przez 15 lat dyrektor szko∏y. Od poczàtku mojej pracy z m∏odzie-
˝à zajmowa∏em si´ organizacjà ró˝nych form aktywnego wypo-
czynku – zaj´cia zorganizowane, obozy sportowe, obozy harcerskie,
kolonie, zgrupowania, wycieczki.Tego typu akcje sprzyja∏y nie tyl-

ko zach´ceniu m∏odzie˝y do uprawiania sportu i ciekawego sp´-
dzania wolnego czasu, ale tak˝e poznawania ró˝nych zakàtków
Polski. W 1999r. przeprowadzi∏em si´ z rodzinà z Lubelszczyzny
na Mazowsze i zwiàza∏em z Gminà Wieliszew.
– Jak ocenia Pan rozwój sportu na terenie naszej gminy?

Mamy na tym polu du˝e sukcesy. Samorzàd Gminy Wieliszew jest
zainteresowany rozwojem i upowszechnianiem ró˝nych form spor-
tu i rekreacji, nie zapominajàc o poprawie infrastruktury spor-
towej. Odbywa si´ wiele imprez i zawodów sportowych, które cie-
szà si´ powodzeniem nie tylko wÊród mieszkaƒców gminy, ale tak-
˝e sàsiednich powiatów i stolicy. Ta dzia∏alnoÊç procentuje
masowym uczestnictwem mieszkaƒców w sporcie i rekreacji, co
przek∏ada si´ i na ich zdrowie, dobrà promocj´ Gminy w regionie
i ogranicza zachowania patologiczne wÊród dzieci i m∏odzie˝y.
– Jakie dyscypliny sportu, Pana zdaniem, majà szans´ staç si´
dominujàcymi w naszej gminie?
Do grupy tej nale˝y w∏àczyç dyscypliny, spe∏niajàce kryteria ma-
sowoÊci, tradycji uprawiania, wynikajàce z naturalnych predys-
pozycji gminy do rozwijania okreÊlonych aktywnoÊci. Do wiodà-
cych sportów zaliczamy w Wieliszewie pi∏k´ no˝nà, siatkówk´ m´˝-
czyzn, tenis sto∏owy. Po∏o˝enie gminy nad Zalewem Zegrzyƒskim,
du˝a iloÊç Êcie˝ek rowerowych daje mo˝liwoÊci rozwoju sportów
wodnych, turystyki pieszej i rowerowej. Nowo powsta∏e sekcje: ko-

larska i biegowa cieszàce si´ du˝ym zainteresowaniem wÊród miesz-
kaƒców gminy i okolic dadzà nowe mo˝liwoÊci sportowego rozwo-
ju i promocji gminy.
– Anga˝uje si´ Pan w wiele sportowych przedsi´wzi´ç. Czy sport
jest Pana pasjà?
Sport, w tym pi∏ka siatkowa, zawsze by∏ mojà pasjà. Uprawianie
siatkówki nauczy∏o mnie wspó∏pracy w grupie, odpowiedzialno-
Êci nie tylko za siebie, ale równie˝ za innych. Sport pozwala roz-
wijaç nie tylko cia∏o i umys∏, ale tak˝e kszta∏tuje osobowoÊç cz∏o-
wieka. Uczy, ˝e tylko systematyczna praca przyczynia si´ do osià-
gni´cia zamierzonego sukcesu.
– Prywatnie trenuje Pan jakàÊ dyscyplin´ sportowà?
Trudno nazwaç to treningiem – gram rekreacyjnie. Swoje wielo-
letnie doÊwiadczenie instruktora pi∏ki siatkowej wykorzystuj´ szko-
làc m∏odzie˝ gimnazjalnà.
– Czym zajmuje si´ Pan w czasie wolnym, poza aktywnoÊcià fi-
zycznà? Ma Pan jakàÊ pasj´?
Lubi´ podró˝owaç, zwiedzaç ró˝ne zakàtki naszego kraju. Uwiel-
biam w´drówki po górach. W wolnych chwilach gram na gitarze
i pianinie, s∏ucham muzyki lub oglàdam dobry film. Na bie˝àco
Êledz´ rozgrywki polskiej ligi pi∏ki siatkowej, r´cznej i innych dys-
cyplin sportowych.

nn Rozmawia∏a Anna Sajnog

mo˝liwoÊç, ale nie b´dzie o tym decydował jeden radny, tylko
odpowiednie urz´dy centralne na wniosek społecznoÊci lokalnej.
Polecam lektur´ artykułów 4, 4a i 4b ustawy o samorzàdzie
gminnym. Obawiam si´ jednak, i˝ w sytuacji, gdy padajà
propozycje o konsolidacji małych gmin (około 3 tysi´cy
mieszkaƒców), mało realnym byłoby utworzenie Gminy Michałów-
Reginów z liczbà mieszkaƒców bliskà 1500. Sugeruj´ jednak
zdanie si´ na màdroÊç wyborców, którzy oczekujà od swoich
radnych zgody, koncyliacyjnego działania a nie awantur
politycznych, które nie niosà za sobà nic konstruktywnego.
Z wyrazami szacunku

Ewelina Czarnecka 
Bardzo dzi´kuj´ za wyczerpujàcà i konstruktywnà odpowiedê.
W wolnym czasie si´gn´ do polecanych przez Pana artykułów.
Prosiłam o powa˝ne potraktowanie mojego pytania, poniewa˝
uwa˝am ˝e problem jest powa˝ny. Zgadzam si´, nie dotyczy on
całej miejscowoÊci, ale chyba Pan przyzna racj´ tym mieszkaƒcom,
którzy zauwa˝ajà innà wobec całej gminy atmosfer´
w Michałowie-Reginowie. Nigdzie nie ma tylu kłótni i z czegoÊ to
przecie˝ wynika. Czasami nieliczna grupa potrafi zepsuç reputacj´
a jestem przekonana, ˝e wi´kszoÊç mieszkaƒców Michałowa-
Reginowa to mili i rozsàdni ludzie. Zresztà wielu z nich znam
osobiÊcie stàd dobrze orientuj´ si´ w sytuacji. 
Pozdrawiam
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Panie wójcie, jaka jest szansa, ˝eby Edwin Zezoƒ utworzył gmin´
Michałów-Reginów? Moim i nie tylko moim zdaniem jest to jedyna
szansa, ˝eby cała reszta gminy Wieliszew odetchn´ła z ulgà.
Z całym szacunkiem prosz´ moje pytanie potraktowaç powa˝nie.

Paweł Kownacki Wójt Gminy Wieliszew
Szanowna Pani Ewelino, jak ka˝de zapytanie to równie˝
potraktowałem bardzo powa˝nie. Nie chciałbym jednak
oderwania od nas jednej z miejscowoÊci traktowaç jako
rozwiàzywanie jakichkolwiek kłopotów. Tym bardziej nie
chciałbym, ˝eby osoba jednego radnego wspomnianego przez
Panià była osobà centralnà w dyskusji na temat Gminy Wieliszew,
gdy˝ zarówno gmina, jak i sołectwo, to społecznoÊç i jej interesem
powinniÊmy si´ wszyscy kierowaç. JeÊli jednak uwa˝a Pani, i˝
osoba wspomnianego radnego jest dla kogokolwiek problemem,
to tylko mechanizmy demokracji mogà pozwoliç na weryfikacj´
mandatu tego pana do dalszego reprezentowania społecznoÊci
Michałowa-Reginowa i Gminy Wieliszew. Michałów-Reginów to
wieÊ, która zechciała przyłàczyç si´ do Gminy Wieliszew ze
wzgl´du na szereg uwarunkowaƒ – wspólna parafia, ulokowanie
blisko Wieliszewa itp. dlatego cokolwiek dziwna byłaby sytuacja,
aby po 5 lat po jednym przejÊciu rozwiàzywaç problem uciekajàc
do kolejnej Gminy albo zakładaç własnà Gmin´. Zgodnie
z zapisami ustawy o samorzàdzie gminnym oczywiÊcie jest taka

Tadeusz Szczygielski, kierownik Referatu Sportu, opowiada
nam o swojej pracy w Gminie Wieliszew, pasjach zwiàzanych
ze sportem i nie tylko, a tak˝e o rozwoju ró˝nych dyscyplin
sportowych wÊród mieszkaƒców w ka˝dym wieku.

DoÊwiadczenie zebrane przeze mnie i inne osoby, zajmujàce si´ opie-
kà hospicyjnà pokazuje, ˝e ci´˝ko chore dzieci pragnà byç i umie-
raç w domu. By∏em Êwiadkiem sytuacji, kiedy dzieci prosi∏y rodzi-
ców o to, by zosta∏y zabrane do ich ukochanego pokoiku i ∏ó˝ecz-
ka. Potrzeba niesienia pomocy w domu chorego jest, wi´c
bezdyskusyjna i nadrz´dna.W ramach Domowego Hospicjum Dzie-
ci´cego lekarz, piel´gniarka, pracownik socjalny, psycholog i ksiàdz
wed∏ug wymagaƒ NFZ doje˝d˝ajà do podopiecznych. Zapraszam
równie˝ potrzebujàcych takiego wsparcia mieszkaƒców Gminy Wie-
liszew do zg∏aszania si´ do nas.

Idea powstania hospicjum narodzi∏a si´ podczas mojej pracy
z chorymi dzieçmi, kiedy by∏em woluntariuszem na Oddziale On-
kologii Dzieci´cej w Centrum Zdrowia Dziecka w Warszawie-Mi´-
dzylesiu. Nast´pne lata pracy w charakterze kapelana dzieci cho-
rych przewlekle utwierdzi∏y mnie w przekonaniu, i˝ chorym nale-
˝y zapewniç najlepszà opiek´, a najbardziej sposobny dla niej
klimat zapewnia nie sala szpitalna, ale dom rodzinny chorego.Tak
z idei powsta∏a Fundacja oraz jej jednostka, jakà jest Domowe Ho-
spicjum Dzieci´ce „Promyczek”.

Do hospicjum sà przyjmowane dzieci niezale˝nie od wyznania.
Zale˝y nam, aby dziecko, choç na chwil´ nie odczuwa∏o bólu. Za-
pobieganie mu i jego uÊmierzanie jest jednym z g∏ównych obsza-
rów dzia∏alnoÊci Hospicjum „Promyczek”.

Opiekà Domowego Hospicjum Dzieci´cego „Promyczek”
obejmujemy równie˝ rodzin´ chorego, starajàc si´ pomóc jej du-

chowo i rzeczowo, choçby refundujàc zakup ∏ó˝ka specjalistyczne-
go, na którym chory przebywa w domu.

Pomoc naszego Hospicjum obejmuje tak˝e rodziny po stracie
dziecka. Jego Êmierç nie przerywa naszej pomocy, gdy˝ najbli˝si
przechodzà pod sta∏à opiek´ Grupy Wsparcia w ˚a∏obie.

JesteÊmy m∏odym hospicjum istniejàcym zaledwie dwa i pó∏
roku. Bardzo cz´sto szpitale specjalistyczne nie chcà si´ opiekowaç
pacjentami ze specyficznymi chorobami, gdy˝ jest to grupa pacjen-
tów nierokujàcych, natomiast szpitale rejonowe bojà si´ ci´˝kich
przypadków, poniewa˝ brakuje wiedzy i doÊwiadczenia w opiece
nad nieuleczalnie chorymi. Jedynym, miejscem, które Êwiadczy opie-
k´ umierajàcym dzieciom i ich rodzinom staj´ si´ nasze hospicjum.

Nasze hospicjum przyjmuje dzieci potrzebujàce specjalistycz-
nej opieki. Zach´cam do zapoznania si´ z naszà dzia∏alnoÊcià na stro-
nie www.anielskaprzystan.pl JeÊli Paƒstwo znacie osoby majàce cho-
re dzieci mieszkajàce w Gminie Wieliszew zach´camy do zg∏asza-
nia ich do nas. Je˝eli b´dzie taka mo˝liwoÊç na pewno przyjmiemy.

nn ks. Pawe∏ Dobrzyƒski

Zaproszeni goÊcie, grono nauczycielskie oraz uczniowie
Êwi´towali oficjalne otwarcie sali informatycznej.

Cyfrowa szko∏a w JanówkuHarmonogram
spotkaƒ dot.
ustawy Êmieciowej

UroczystoÊç odby∏a si´ 19 marca i przybyli na nià:
Wójt Gminy Wieliszew Pawe∏ Kownacki, Przewodni-
czàcy Rady Gminy Marcin Fabisiak, Dyrektor SAPO
Jacek Banaszek, dyrektor Szko∏y Podstawowej z Ol-
szewnicy Starej Ma∏gorzata Wyszyƒska, dyrektor
Szko∏y Podstawowej w Wieliszewie Joanna Twardo,
ks. Jan Go∏´biewski z Parafii Êw. Bart∏omieja w Ja-
nówku Pierwszym oraz Tomasz Szymaƒski kierownik
Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji.

Uczniowie oraz goÊcie po oficjalnym powitaniu
przez dyrektor Ma∏gorzat´ Górzyƒskà, przemówie-
niu Wójta Gminy Wieliszew i Przewodniczàcego Ra-
dy Gminy oraz po wspólnej modlitwie, przeci´li
wst´g´ i rozpocz´li zwiedzanie sali. Dzieci z m∏od-
szych klas pierwszy raz widzàc tak wyjàtkowe miej-
sce nie ukrywa∏y zachwytu, starsze klasy które mia-
∏y ju˝ lekcje w tej sali, poczeka∏y a˝ ich m∏odsi ko-

ledzy zobaczà, gdzie w przysz∏oÊci b´dà si´ uczyç.
Kolejnym punktem programu by∏a lekcja geo-

grafii prezentujàca mo˝liwoÊci, jakie p∏ynà z posia-
dania tak nowoczesnego multimedialnego sprz´tu.
Uczniowie pokazali zgromadzonym goÊciom, w ja-
ki sposób dzia∏a tablica interaktywna, oraz jak ra-
dzà sobie z u˝ywaniem laptopów. Pokaz by∏ na tyle
ciekawy, ˝e zaproszeni goÊcie sami postanowili
sprawdziç swoje umiej´tnoÊci przy tablicy! 

Zakup sprz´tu multimedialnego zosta∏ sfinalizo-
wany ze Êrodków rzàdowego programu „Cyfrowa
szko∏a” i bud˝etu Gminy Wieliszew. Szko∏a otrzyma-
∏a 25 przenoÊnych komputerów dla uczniów, 7 dla na-
uczycieli, urzàdzenie wielofunkcyjne umo˝liwiajàce
drukowanie, skanowanie i kopiowanie, dwie tablice
interaktywne, projektor multimedialny, dwa ekrany
projekcyjne oraz wizualizer. nn Magda Pietrzak

1. Ka∏uszyn – 10.04.2013 (Êroda) godz. 19:00
– Remiza OSP

2. Nowa Olszewnica – 11.04.2013 (czwartek)
godz. 18.00 – U So∏tysa

3. Sikory + Skrzeszew + Podd´bie – 12.04.2013
(piàtek) godz. 18.00 – Remiza OSP Skrzeszew

4. Wieliszew – 13.04.2013 (sobota) godz. 16.00
– Szko∏a Podstawowa k/koÊcio∏a

5. Olszewnica Stara – 17.04.2013 (Êroda)
godz. 17.00 – Szko∏a Podstawowa

6. ¸ajski – 18.04.2013 (czwartek) godz. 18.00
– Centrum Kultury

7. Janówek Pierwszy + Góra – 19.04.2013
(piàtek) godz. 18.00 – Szko∏a Podstawowa
w Janówku

8. Micha∏ów-Reginów – 20.04.2013 (sobota)
godz. 16.00 – Dom Ogrodnika

9. Krubin – 25.04.2013 (czwartek) godz. 18.00
– Remiza OSP

10. Komornica – 26.04.2013 (piàtek) godz. 18.00
– Urzàd Gminy sala widowiskowa

11. Topolina – 11.05.2013 (sobota) godz. 10.00
– Urzàd Gminy sala widowiskowa

Wójt Gminy Wieliszew zaprasza do udziału w akcji 

„SPRZÑTANIE ÂWIATA” – 24 KWIETNIA 2013. 
Urzàd zapewnia worki na Êmieci, r´kawiczki oraz miłà atmosfer´. 

Wi´cej informacji – u Sołtysów!
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Wydarzenia

Przez dwa dni
mieliÊmy
przyjemnoÊç goÊciç
czteroosobowà
delegacj´ z naszej
rumuƒskiej gminy
partnerskiej. Jak
zwykle pobyt
obfitował w wiele
spotkaƒ.

Weronika Dzi´gielewska

Delegacja z Rumunii  

˝ y c z e n i a

Wpiàtek, 8 marca do Urz´du
Gminy Wieliszew zawita∏a
czteroosobowa delegacja

z naszej rumuƒskiej gminy part-
nerskiej Siret. Delegacja, w towa-
rzystwie Wójta Gminy Wieliszew
Paw∏a Kownackiego, uda∏a si´
na spacer po Starym MieÊcie, któ-
ry zakoƒczy∏ si´ pamiàtkowym
zdj´ciem pod Kolumnà Zygmunta.
Kolejnymi punktami programu te-
go dnia by∏y: spotkanie z Krzyszto-
fem Strza∏kowskim Wicemarsza∏-

kiem Województwa Mazowieckie-
go, spotkanie z Paw∏em Piaseckim
Komendantem Policji w Legiono-
wie oraz wizyta w Starostwie Po-
wiatu Legionowskiego i spotkanie
z Janem Grabcem – Starostà Legio-
nowskim. Nast´pnego dnia nasi go-
Êcie w towarzystwie Przewodniczà-
cego Rady Gminy Wieliszew Mar-
cina Fabisiaka zwiedzali gmin´.
W pierwszej kolejnoÊci odwiedzi-
li koÊció∏ parafialny w Wieliszewie,
gdzie ks. Grzegorz Kucharski poka-

za∏ Êwiàtyni´ wraz z wie˝à widoko-
wà. Nast´pnie delegacja zwiedza-
∏a fabryk´ mebli Retro, gdzie w∏a-
Êciciele pokazali ca∏y proces pro-
dukcyjny: od momentu kiedy
na maszyn´ wchodzi surowa deska,
po finalny produkt, jakim sà goto-
we meble. Kolejnymi obiektami,
jakie nasi goÊcie zwiedzili, by∏y re-
mizy w Ka∏uszynie i Krubinie. Za-
koƒczeniem tego aktywnego dnia
by∏o zwiedzanie Twierdzy Modlin.

nn

GGmmiinnaa  WWiieelliisszzeeww  ppoo rraazz  ppiieerrwwsszzyy  zzaapprreezzeennttoowwaa∏∏aa  ssii´́  nnaa nnaajjwwii´́kksszzeejj  iimmpprreezziiee  ˝̋eeggllaarrsskkiieejj
–– 2255..  EEddyyccjjii  ttaarrggóóww  „„WWiiaattrr  ii WWooddaa””..  WWyyssttààppiilliiÊÊmmyy  wwssppóóllnniiee  zz ssààssiieeddnniimmii  ggmmiinnaammii
SSeerroocckkiieemm  ii NNiieeppoorr´́tteemm  nnaa ssttooiisskkuu  ppoodd hhaass∏∏eemm:: 5500  llaatt  nnaadd JJeezziioorreemm  ZZeeggrrzzyyƒƒsskkiimm..  

Wieliszew na targach „Wiatr i Woda”
Targi „Wiatr i Woda” to impreza,
która co roku przyciàga mi∏oÊników
˝eglarstwa i innych sportów wod-
nych z ca∏ej Polski, a tak˝e osoby,
które poszukujà ciekawych propo-
zycji na sp´dzenie wakacyjnego cza-
su.Tegoroczna edycja targów odby-
∏a si´ w Warszawskim Centrum
Expo XXI, w dniach 28 lutego –
3 marca 2013 roku. Nie mog∏o tam
oczywiÊcie zabraknàç gmin po∏o˝o-
nych wokó∏ Jeziora Zegrzyƒskiego.
Zainteresowani mogli znaleêç
na wspólnym stoisku Wieliszewa,
Serocka i Niepor´tu informacje
o ka˝dej z gmin, dostaç pamiàtko-
we upominki. Wiele osób ch´tnie
planowa∏o wizyt´ w naszej gminie
i odpoczynek wÊród pi´knych wie-
liszewskich pejza˝y.

Ponadto podczas targów mo˝na
by∏o obejrzeç wspania∏e ∏odzie
i jachty, które wywar∏y na zwiedza-

jàcych ogromne wra˝enie. Niezwy-
k∏à atrakcjà okaza∏o si´ spotkanie
z tymi, którym nieobce wielkie wy-
prawy. Kuba Strzyczkowski, dzien-
nikarz Programu 3 Polskiego Radia
na scenie opowiada∏ o samotnym
rejsie przez Atlantyk, a Marcin Gie-
nieczko – podró˝nik i fotograf,
wspomina∏ wypraw´, podczas któ-
rej przep∏ynà∏ jednà z najwi´kszym
rzek na Pó∏nocy – syberyjskà Len´.

JesteÊmy przekonani, ˝e rozmo-
wy, które mieliÊmy przyjemnoÊç od-
byç podczas targów, zaowocujà
obecnoÊcià jeszcze wi´kszej iloÊci
mi∏oÊników sportów wodnych
nad Jeziorem Zegrzyƒskim.

Wszystkich, którzy odwiedzili
nasze stoisko serdecznie zaprasza-
my do nas. nn Anna Sajnog

Ciàg dalszy opowieÊci o wizycie delegacji naszej
Gminy w partnerskiej, niemieckiej Amt Trittau.

Czarna Owieczka w Trittau
W sobot´ o poranku wszyscy

stawili si´ punktualnie, jak
na Niemcy przysta∏o (Ordnung
muss sein) przy koÊciele parafial-
nym, skàd udaliÊmy si´ na spo-
tkanie oficjalne z wiceprzewod-
niczàcym rady gminy i innymi
przedstawicielami w∏adz. GoÊcie
i gospodarze obdarowali si´ wza-
jemnie prezentami oraz wyrazi-
li radoÊç ze spotkania i nadziej´
na dalszà owocnà wspó∏prac´. ˚y-
czyli te˝ wszystkim goÊciom mi-
∏ego pobytu w Niemczech. I po-
byt nasz, choç krótki, by∏ niezwy-
kle mi∏y. Po oficjalnym spotkaniu
zabrano nas na przeja˝d˝k´
po okolicy, pokazano dwa zabyt-
kowe m∏yny wodne, mostek Na-
poleona (mia∏ nim przechodziç
ze swoim wojskiem w 1813 r.),
500-letnià chat´ krytà strzechà
oraz ratusz miejski wTrittau. Cie-
kawy sposób na zdobycie fundu-
szy na zakup nowych organów
spotkaliÊmy w ewangelicko-lute-
raƒskim koÊciele w Trittau.
Na murach koÊcio∏a powieszono
baner z wyrysowanymi piszcza∏-
kami, ka˝da pomalowana
na czarno piszcza∏ka oznacza ko-
lejne zebrane 10.000 euro. Ca∏ko-
wity koszt zakupu to 300.000 eu-
ro. 26 stycznia 2013r. na czarno
pomalowanych by∏o 10 piszcza-
∏ek… Jeszcze troch´ czasu up∏y-
nie zanim koÊció∏ ucieszy si´ z no-
wego instrumentu.

Mroêna pogoda wzmog∏a w nas
apetyt i z radoÊcià przyj´liÊmy
zaproszenie na obiad do eleganc-
kiej lokalnej restauracji o tajem-
niczo brzmiàcej nazwie: „Walde-
slust” (w wolnym t∏umaczeniu
– „LeÊne Pragnienie”) gdzie po-
dano kilka rodzajów przysta-
wek, mi´s i dodatków. Dla ka˝de-
go coÊ mi∏ego. Zarówno doroÊli
jak i m∏odzie˝ byli usatysfakcjo-
nowani menu w tym uroczym, re-
prezentacyjnym miejscu. Popo∏u-
dnie scholanki sp´dzi∏y na grach
i zabawach zorganizowanych dla
m∏odych z parafii w ramach fe-
stynu jubileuszowego.

W czasie, gdy wi´kszoÊç goÊci
odpoczywa∏a w rodzinach po ra-

dosnym dniu, Wójt, Proboszcz,
Przewodniczàcy rady, so∏tys i ja
pracowaliÊmy pilnie na spotka-
niu Grupy roboczej w Ratuszu
Trittau. Obecny na obradach
Burmistrz gminy Trittau, Walter
Nussel przedstawi∏ swoje propo-
zycje dotyczàce wspó∏pracy mi´-
dzynarodowej w najbli˝szych la-
tach. Ze strony polskiej pad∏o kil-
ka konkretnych propozycji co
do zadaƒ w 2013 roku, mi´dzy in-
nymi mówiono o ewentualnych
odwiedzinach niemieckich stra-
˝aków z okazji Âwi´ta Stra˝y Po-
˝arnej 11 maja i mo˝liwoÊci
przyjazdu grupy kolarzy na 24
godzinny rajd rowerowy, który
odb´dzie si´ w Wieliszewie 3-4
sierpnia, zaproponowano te˝
udzia∏ w Âwi´cie Gminy i Mi-
strzostwach Polskich w Taƒcach
Ludowych. Burmistrz Amt Trit-
tau zapowiedzia∏ planowany
na 2016 rok obóz sportowy dla
m∏odzie˝y wszystkich zaprzyjaê-
nionych z nimi gmin. W ramach
wspó∏pracy szkó∏ pad∏y konkret-
ne propozycje wymiany uczniów
gimnazjum (szczególnie z klasy
która obj´ta jest innowacjà j´zy-
kowà). Przedstawiciele KoÊcio∏a
(choç, jak zaznaczy∏ Burmistrz,
wTrittau dzia∏ajà nie tylko kato-
lickie parafie) zapewnili si´ wza-
jemnie o ch´ci dalszej wspó∏pra-
cy, zapoczàtkowanej ju˝ na grun-
cie wspólnej pasji do muzyki.

Pogodny sobotni wieczór sp´-
dziliÊmy z naszymi gospodarzami
i przedstawicielami w∏adz Amt
Trittau przy szwedzkim stole za-
pe∏nionym przeró˝nymi potrawa-
mi na zimno i na ciep∏o, oraz de-
serami. W mi∏ej atmosferze za-
cieÊnialiÊmy wi´zi mi´dzy
poszczególnymi cz∏onkami gmin
partnerskich. Kolacja ta by∏a
te˝ okazjà do przedstawienia
ogólnej charakterystyki parafii
wieliszewskiej w formie prezen-
tacji Power Point.

nn El˝bieta Wyszyƒska
Za miesiàc poznamy kolejnà

porcj´ wspomnieƒ z wizyty
w Trittau.
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REDAKCJA – Jak wspomina Pan s∏ynnà „Godzi-
n´ W”?
RYSZARD GUBA¸A – Jeszcze 25 lipca otrzymali-
Êmy rozkaz, ˝eby w chwili wybuchu powstania
zabezpieczyç Zak∏ady Mleczarskie na ul. Ho˝ej.
Powiedziano nam, ˝e ˝ywnoÊç jest tak wa˝na,
jak amunicja. MieliÊmy atakowaç z trzech
punktów po 6 ludzi. Bez zabawy we wzywanie
„Hande hoch” mieliÊmy zlikwidowaç placów-
ki wartownicze. S∏u˝yli w nich Ukraiƒcy. Po-
tem jednak nas odwo∏ali, a nast´pna koncen-
tracja przed powstaniem og∏oszona zosta∏a 1
sierpnia. ByliÊmy przygotowani do dzia∏ania
grupujàc si´ w lokalu plut. „Mata” Mateusza
Jarocewicza przy ul. Prostej 32. Ale broƒ mie-
liÊmy pobraç od rotm. „Zar´by” z magazynu
przy ul. Poznaƒskiej 12. O godz. 17 wybuch∏a
strzelanina. „MaryÊ” poleci∏ mi i „Apelowi” zo-
rientowaç si´ w sytuacji. ZorientowaliÊmy si´,
˝e powstanie ju˝ si´ zacz´∏o, a my jesteÊmy nie-
uzbrojeni i odci´ci od naszej jednostki. Potem
przyszed∏ Roman Sobierajski „Rosa” z bia∏o-
-czerwonymi opaskami i rozkazem, ˝ebyÊmy
przy∏àczyli si´ do najbli˝szej jednostki. Poszli-
Êmy na ul. Twardà. Tam by∏ magazyn broni,
ale zanim tam dotarliÊmy, wszystko by∏o ju˝
rozdane a w∏aÊciwie rozgrabione. Dziewczyna
opiekujàca si´ magazynem musia∏a pod groê-
bà, a nawet podobno jej przylali, wydaç broƒ
˝o∏nierzom z Narodowych Si∏ Zbrojnych. Zosta-
∏y tylko butelki zapalajàce. I tak mieliÊmy naj-
pierw atakowaç Poczt´ Dworcowà. „GrzeÊ” to
by∏ takie facet, ˝e tu kule Êwistajà, a on wyszed∏,
˝eby sprawdziç, skàd strzelajà. Jemu nic a obok
mnie kry∏ si´ ch∏opak, który jak chcia∏ uciekaç,
dosta∏ seri´ z karabinu maszynowego. To by∏
pierwszy zabity na moich oczach powstaniec.
Po dwóch dniach zmieni∏y nas oddzia∏y, które
by∏y uzbrojone.
Jak mo˝na by∏o walczyç samymi butelkami,
stawaç przeciwko Êwietnie uzbrojonym Niem-
com?
Podczas powstania dozbrajaliÊmy si´.Wielu by-
∏o takich, którzy nie brali udzia∏u w akcji, a po-
siadali broƒ. Na przyk∏ad stoi ˝o∏nierz z kara-
binem, a my go pytamy: „Co to robisz?” A on
odpowiada, ˝e pilnuje piekarni. To mu mówi´,
˝e jemu niepotrzebny karabin. „Dawaj

go!” I szliÊmy po mieÊcie i dozbrajaliÊmy si´
w ten sposób bardzo szybko. Albo patrzymy,
a stoi taki jeden i robi zdj´cie dziewczynie, a ta
z automatem pozuje! My pytamy, „Co ona tu
robi? Tam trzeba pistoletów, na pierwszà lini´!”
Nie chcia∏ daç. To ostrzegam go, ˝e dostanie
w mord´.
PoodbieraliÊmy tam gdzie mo˝na by∏o, a i tak
w naszym oddziale nie wszyscy mieli broƒ. Ona
nie by∏a osobistà w∏asnoÊcià.Tyko do akcji bra-
∏o si´ broƒ takà, jaka by∏a do dyspozycji. Naj-
cz´Êciej karabin przypisany by∏ nie do ˝o∏nie-
rza, tylko do miejsca, którego mia∏ broniç. Gdy
si´ zmieniano na stanowisku, karabin zostawa∏.
Nam przydzielili karabin maszynowy spandau,
a do niego 200 sztuk amunicji. Za jednym do-
tkni´ciem spustu wyrzuca∏ pi´ç, szeÊç pocisków.
Jakby te 200 sztuk amunicji podzieliç mi´dzy
˝o∏nierzy, wi´cej by by∏o po˝ytku ni˝ z tego ka-
rabinu maszynowego.
W nocy, 4 wrzeÊnia poszliÊmy na teren Ma∏e-
go Getta w nadziei, ˝e b´dà zrzuty broni z po-
wietrza. JesteÊmy rozczarowani, bo czekamy
bezskutecznie. Spotykamy za to ludnoÊç ucie-
kajàcà z Woli. Ludzie opowiadajà o strasznych
zbrodniach pope∏nianych przez Niemców.
Kiedy skoƒczy∏ si´ ten organizacyjny chaos?
Dowództwo zgrupowania „Chrobry II” zainsta-
lowa∏o si´ na ul. Siennej. My 5 sierpnia te˝ tam
zostaliÊmy zakwaterowani. OtrzymaliÊmy na-
zw´ Pluton Szturmowy st. sier˝. „Grzesia”.Two-
rzà go tacy jak my, oddzieleni od jednostek ma-
cierzystych. Do∏àczyli do nas te˝ ci ch∏opcy z ba-
talionu „ZoÊka”, którzy pozostali na naszej
stronie ul. Wolskiej. „GrzeÊ” wys∏a∏ po kilku
do domu na krótkie przepustki. Ja te˝ udaj´ si´
na Grzybowskà 53. RadoÊç rodziców jest wiel-
ka, sà dobrej myÊli, ˝e nied∏ugo b´dziemy wol-
ni. Gdy wróci∏em na kwater´ dosta∏em legity-
macj´ s∏u˝bowà. Od tej pory jesteÊmy samo-
dzielnà jednostkà do dyspozycji dowództwa.
Jak wyglàda∏a walka Paƒskiego oddzia∏u?
Dzia∏aliÊmy w ma∏ych grupach, sekcjami,
po szeÊciu ludzi. Dowództwo wysy∏a∏o nas na za-
gro˝one odcinki frontu. RozpoznawaliÊmy te˝
stanowiska nieprzyjaciela. Np. 7 sierpnia ob-
sadziliÊmy cz´Êç ul. Krochmalnej. Kilku ch∏op-
ców z „Grzesiem” na czele wbieg∏o na Bazar Ja-
nasza i tam, pod Halà Mirowskà, obrzuci∏o
Niemców granatami. W tym czasie w naszym
kierunku wyjecha∏ czo∏g, ostrzela∏ nas i wyco-
fa∏ si´ do Ogrodu Saskiego. Noc sp´dziliÊmy
na stanowiskach. Dziewcz´ta przynios∏y nam
˝ywnoÊç i grzane wino. 8 sierpnia z Bazaru Ja-
nasza wysz∏o natarcie Niemców. Przed nosem
przebieg∏o mi kilku, ale zanim si´ cz∏owiek z∏o-
˝y∏ do strza∏u... Da∏em znaç na ty∏y. Niemcy
jakoÊ nie wracajà, a ja si´ póêniej dowiaduj´,
˝e „GrzeÊ” zadepta∏ Niemca. Wyszed∏ mu
z piwnicy, a „GrzeÊ” nie majàc amunicji trza-
snà∏ go mi´dzy oczy, a potem normalnie zako-
pa∏.Wszyscy ci Niemcy zgin´li, bo zaplàtali si´

w piwnicach. A myÊmy mieli po∏àczenia mi´-
dzy piwnicami tak, ˝e mieliÊmy ich na widel-
cu. Wielka radoÊç – bo przecie˝ ka˝dy z tych
Niemców by∏ odpowiednio ob∏adowany, czyli
i granaty sà, i amunicja jest.
Kiedy skierowano nas na teren koszar policji
przy ul. Ciep∏ej, odleg∏oÊç od nieprzyjaciela by-
∏a tak niewielka, ˝e tylko granatem mo˝na by-
∏o walczyç. Ka˝de wychylenie grozi∏o Êmiercià.
Tam ˝eÊmy najd∏u˝ej si´ trzymali. Tam zginà∏
„Napoleon”, m∏ody ch∏opak z naboru, nigdzie
nie wyszkolony. Powiedzia∏em: „Nie wolno si´
wychylaç, bo po drugiej stronie, dwadzieÊcia pa-
r´ metrów, niemieccy strzelcy wyborowi”. Wy-
szed∏ na balkon i od razu dosta∏ w g∏ow´. „Ko-
mar” dosta∏ w podbródek. Cudem ocala∏.
Zapad∏ mi w pami´ç dzieƒ, kiedy mia∏em zmie-
niç „Ignaca” obsadzajàcego barykad´ na ul.
Grzybowskiej. Gdy by∏em oddalony jedynie
o 40 m od jego stanowiska, na moich oczach
pod nogami „Ignaca” wybuch∏ pocisk moêdzie-
rzowy. Rannego wciàgn´liÊmy do bramy. Nie-
stety „Ignac” umar∏, jeszcze na naszych r´kach.
To by∏ czas, kiedy przewaga Niemców zaczyna-
∏a byç nieznoÊna. PrzenieÊli naszà kwater´
na ul. Twardà 13. Ca∏a dzielnica by∏a pod sil-
nym ogniem ci´˝kich dzia∏ i moêdzierzy. Wiel-
kie spustoszenie robi∏y pociski, które ze wzgl´-
du na odg∏os, jaki wydawa∏y, nazywaliÊmy
„krowami”. To by∏a straszna broƒ. ˚adne mu-
ry nie chroni∏y przed nià. Ogarnia∏a nas wÊcie-
k∏oÊç, bo musieliÊmy biernie przyjmowaç cio-
sy, a nie mieliÊmy ˝adnych Êrodków obrony.
Jednak w walkach na ulicach miast mo˝na
nadrabiaç m´stwem i tutaj przewaga by∏a
po stronie powstaƒców.
Walka w mieÊcie wyglàda tak, ˝e nikt nie wie,
co si´ dzieje dwa domy dalej. Ja cz´sto nie zna-
∏em ludzi, którzy obok mnie walczyli. W mie-
Êcie, podczas walki nie liczy si´ iloÊç tylko ja-
koÊç. Na polu idzie masa ludzi, a tu masa nie
jest potrzebna. 15 sierpnia atak przeprowadzi-
∏o 2 tys. Ukraiƒców z RON i Niemców.Wzd∏u˝
ul Ch∏odnej, uderzyli na Krochmalnà. Najwi´-
cej nakosiliÊmy tych RON-owców. Pijani byli,
a Niemcy ich na Êmierç wysy∏ali, nie oszcz´-
dzano ich. MyÊmy w takiej jednej piwnicy
od razu pi´ciu po∏o˝yli. MusieliÊmy ich tylko
pr´dko wyrzuciç na zewnàtrz, bo p´k∏y becz-
ki z winem i do kostek w winie chodziliÊmy.
W okolicy Grzybowskiej odparliÊmy atak a˝
do ul. Krochmalnej. Ale liczy si´ te˝ jakoÊç do-
wodzenia, a z tym u nas bywa∏o ró˝nie.
Mo˝e Pan podaç przyk∏ad nieudolnego dowo-
dzenia?
Pod koniec sierpnia Niemcy skoncentrowali si-
∏y w ataku na Stare Miasto. U nas by∏ wtedy
spokój. Genera∏owie opracowali taki plan, ˝e
uderzymy od strony ÂródmieÊcia, a Stare Mia-
sto z drugiej strony i wtedy b´dzie mog∏o przejÊç
do nas. ZrobiliÊmy wywiad wÊród pozycji nie-
mieckich. ZobaczyliÊmy, ˝e w Ogrodzie Saskim,

na który mieliÊmy atakowaç, sà pojazdy pan-
cerne. PomyÊla∏em wtedy: „Mamy uzbrojenia
tyle, ˝e najwy˝ej mo˝emy przebiec przez plac.
A jak oni sobie wyobra˝ajà, ˝e mamy wywal-
czonego przejÊcia broniç? Mamy dwa magazyn-
ki na pistolet maszynowy. Tratata, tratata
i po wszystkim, amunicji nie ma. Co robiç da-
lej? Bez amunicji karabin to jest zwyk∏y kawa-
∏ek drewna”. Ale rozkaz trzeba wykonaç. Naj-
gorzej cz∏owiek si´ czuje, kiedy ma wykonaç roz-
kaz niewykonalny. IÊç musi. I tak, 30 sierpnia,
po po∏udniu zebra∏ nas „GrzeÊ”. PrzeszliÊmy
na ul. Krochmalnà 11, skàd mieliÊmy wycho-
dziç do ataku. Tam by∏y d∏ugie podwórka,
a na ka˝dym z nich dwie klatki schodowe.Tam
nas rozlokowano. Czekamy – pierwsza godzina,
druga, trzecia. Nic si´ nie dzieje. Zdjà∏em bu-
ty bo mia∏em ciasne. Nareszcie przychodzi roz-
kaz. Genera∏ „Monter”, który prowadzi∏ atak
ze ÂródmieÊcia zarzàdza zbiórk´. Ja zak∏adam
buty i chc´ wychodziç, gdy nagle nast´puje po-
t´˝na detonacja w samym Êrodku zgrupowa-
nych ch∏opców. Si∏a wybuchu wrzuci∏a mnie
do Êrodka. Co tam si´ dzia∏o, straszne rzeczy.
Ludzie, którzy mieli przy sobie butelki z ben-
zynà, palili si´, to si´ wszystko pali∏o. Mój ko-
lega upad∏, pali∏ si´ i strzela∏ z automatu. Do-
brze, ˝e wywali∏ wszystkie pociski w Êcian´.
„GrzeÊ” mia∏ rozpruty brzuch, ca∏e jelita
na wierzchu, „MaryÊ” mia∏ oderwane ca∏e ra-
mi´, chcia∏ sobie strzeliç w g∏ow´, ale nie tra-
fi∏ – zresztà zaraz potem umar∏, jego narzeczo-
na te˝ zgin´∏a, nasza ∏àczniczka „Czarna” mia-
∏a urwanà nog´, straci∏a oko. Rannych
odwiedzamy w szpitalu 1 wrzeÊnia. „GrzeÊ” jest
po operacji, ale w dobrym nastroju. Nast´pne-
go dnia znajdujemy „Grzesia” na szpitalnym
korytarzu – martwego.
Nawet gdybyÊmy jakimÊ cudem wykonali roz-
kaz, utworzyli w Ogrodzie Saskim przejÊcie dla
ludzi ewakuujàcych si´ ze Starego Miasta. Gdy-
by ci ludzie wyszli na Plac Bankowy, Niemcy
zrobiliby z nich masakr´.Tam zgin´∏yby tysià-
ce ludzi.. Nie wiem, komu taki szataƒski pomys∏
przyszed∏ do g∏owy.
We wrzeÊniu powstanie chyli∏o si´ ku upad-
kowi. Polacy byli w ciàg∏ym odwrocie.
Po stracie „Grzesia” i 11 poleg∏ych nie mo-
gliÊmy pozbieraç si´ psychicznie. Zaj´liÊmy
stanowiska na ul. ¸uckiej i Wroniej. Pozycje
te by∏y pod sta∏ym ogniem moêdzierzy.
„Mat” 5 wrzeÊnia nawiàza∏ kontakt z na-
szym macierzystym batalionem rot. „Zar´-
by”. Przyniós∏ nam smutnà wiadomoÊç, ˝e
„Zar´ba” w walce straci∏ d∏oƒ i zosta∏ wy∏à-
czony z dowodzenia. Na jego miejsce zosta∏
powo∏any kpt. Franciszek Malik „Piorun”.
Od tej chwili batalion otrzyma∏ nazw´ „Za-
r´ba-Piorun”. ZameldowaliÊmy proÊb´ o po-
wrót do macierzystego batalionu Dowództwo
wyrazi∏o zgod´ pod warunkiem, ˝e broƒ na-
sza pozostanie w „Chrobrym II”.

W m∏ynie na ul. Prostej zdoby∏em troch´ ̋ yw-
noÊci którà zanios∏em rodzicom.W batalionie
„Zar´ba-Piorun” zakwaterowano nas przy ul.
Wilczej 58. Wy˝ywienie otrzymywaliÊmy
w doskonale prowadzonej sto∏ówce przy ul. Ho-
˝ej, w zak∏adach mleczarskich. Do∏àczeni zo-
staliÊmy do oddzia∏ów walczàcych przy ul. Po-
znaƒskiej, Ho˝ej, ˚urawiej, Emilii Plater, Po-
litechnice Warszawskiej. Od 20 wrzeÊnia
broniliÊmy dobrze ubezpieczonego odcinka kil-
ku domów: Nowy Âwiat, Ksià˝´ca, Muzeum
Narodowe, Al. 3-Maja. Cz´Êç ze zgrupowaniem
„Rados∏aw” dosta∏a rozkaz przejÊcia PowiÊle,
na Czerniaków. Nas, 25 ludzi, zostawiono
na górze. Ci, co z nami zostali na górze, oca-
leli, a ci wszyscy, którzy poszli na dó∏, to... wie-
my, co tam si´ sta∏o.
My z powodzeniem odpieraliÊmy ataki z Mu-
zeum Narodowego. MieliÊmy karabiny maszy-
nowe ustawione na ul. Ksià˝´cà. Z ul. Smolnej
codziennie wyje˝d˝a∏ czo∏g i rozwala∏ naszà ba-
rykad´, którà w nocy si´ naprawia∏o. Podawa-
nie ˝ywnoÊci i dostarczanie amunicji odbywa-
∏o si´ tylko w nocy, gdy tego czo∏gu nie by∏o. Po-
tem dostaliÊmy ruskà rusznic´ przeciwpancernà,
przy∏o˝yliÊmy z niej po gàsienicach. Czo∏g ju˝
wi´cej si´ nie pokaza∏. KiedyÊ ma∏ej grupie
Niemców uda∏o si´ wedrzeç do Szpitala ¸aza-
rza, ale pogubili si´ w korytarzach. Po krótkiej
walce zostali zlikwidowani, a ich dowódca za-
p´dzony w ciemny korytarz pope∏ni∏ samobój-
stwo. Ten odcinek zosta∏ przez nas obroniony
do chwili kapitulacji.
Po og∏oszeniu zawieszenia broni chcia∏ Pan
jeszcze kontynuowaç walk´?
W rozmowie z rot. „Zar´bà” opowiedzia∏em
o swojej sytuacji rodzinnej. Bomba zniszczy∏a
mój dom. Matka mia∏a po∏amane r´ce, ojciec
– przetràcony kr´gos∏up. Nasi dawniejsi sàsie-
dzi trzymali ich u siebie w piwnicy na ul. Z∏o-
tej 41. Odwiedza∏em ich cz´sto, donosi∏em zyw-
noÊç. Majàc matk´ i ojca rannych nie mog∏em
ich zostawiç bez opieki idàc do niewoli z woj-
skiem. Rot. „Zar´ba” zapyta∏ mnie, czy chc´ da-
lej walczyç z Niemcami. Odpowiedzia∏em, ze
wojna dalej trwa i obowiàzkiem moim jest wal-
czyç. Odpowiedzia∏: „Rozkazaç ci nie mog´, ale
polecam schowaç broƒ i po opuszczeniu mia-
sta zabezpieczyç rodziców, udaç si´ do Suche-
dniowa i tam zameldowaç si´ u dyrektora fa-
bryki maszyn rolniczych. On zdecyduje, do ja-
kiej jednostki AK dostaniesz skierowanie”.
Od Henryka Packo „Wicher” otrzyma∏em ca-
∏e cywilne ubranie i po kàpieli uda∏em si´ do ro-
dziców. Broƒ ukry∏em w suterenie domu
przy ul. Z∏otej 45, dokumenty ukry∏em w do-
mu przy ul. Z∏otej 43.

nn Rozmawia∏ Mariusz Kraszewski

W nast´pnym numerze Gazety Wieliszewskiej
b´dziemy rozmawiali o powojennych losach po-
rucznika Ryszarda Guba∏y.

rozmawiajàc o powstaniu
warszawskim
kontynuujemy wywiad
z porucznikiem
RYSZARDEM GUBA¸Ñ
mieszkaƒcem Gminy
Wieliszew, wielokrotnie
odznaczonym weteranem
walk o wolnoÊç Polski.

DDoo∏∏ààcczz  ddoo  aakkccjjii  zzbbiieerraanniiaa  ppaammiiààtteekk  hhiissttoorryycczznnyycchh  uuppaammii´́ttnniiaajjààccyycchh  ddzziieejjee  zziieemm  llee˝̋ààccyycchh
ww ggrraanniiccaacchh  GGmmiinnyy  WWiieelliisszzeeww..

Tworzymy Zbiory Historyczne Gminy Wieliszew
Zwracamy si´ do wszystkich mieszkaƒców posiadajà-
cych w rodzinnych archiwach lub innych zasobach pa-
miàtki Êwiadczàce o historii terenów, na których po-
∏o˝ona jest Gmina Wieliszew, z goràcà proÊbà o cza-
sowe udost´pnienie swoich eksponatów. Dzi´ki
Paƒstwa uprzejmoÊci chcemy spisaç wszystkie histo-
ryczne pamiàtki oraz stworzyç ich dokumentacj´.

Czego szukamy?
Szczególnie zainteresowani jesteÊmy starymi fotogra-
fiami – niejednokrotnie upami´tniajàc wyjàtkowe
chwile uwieczniamy równie˝ t∏o, które na przestrze-
ni lat zmienia si´ cz´sto nie do poznania. Chcemy wy-
konaç skany takich zdj´ç, aby zachowaç je dla potom-
noÊci oraz w celu prezentacji odwiedzajàcym nas tu-
rystom.

Szukamy równie˝ przedmiotów b´dàcych Êwiadka-
mi wydarzeƒ historycznych. Mamy nadziej´, ˝e uda
nam si´ znaleêç Êwiadectwa ÊwietnoÊci terenów dzi-
siejszej Gminy Wieliszew. Ka˝dy jej znak jest dla nas
i przysz∏ych pokoleƒ bezcenny. Nawet najmniej pozor-
ne przedmioty, jak guziki, drobne ozdoby, cz´Êci cy-
wilnej garderoby lub mundurów, emblematy... to
wszystko mo˝e okazaç si´ niezwykle wa˝ne.

WłasnoÊç eksponatów
Prezentujàc nam swoje eksponaty zachowujecie Paƒ-
stwo ich w∏asnoÊç. Zdj´cia powielimy oddajàc Paƒstwu
orygina∏y, w archiwum zachowujàc wykonane przez
nas reprodukcje. Przedmioty zwiàzane z historià do-
k∏adnie opiszemy dodajàc dokumentacj´ fotograficz-
nà.Takie dzia∏ania pozwolà nam w przysz∏oÊci korzy-
staç z wiedzy, do kogo mo˝emy zwróciç si´ z proÊbà
o wypo˝yczenie eksponatu w przypadku ch´ci umiesz-
czenia go na wspólnie ustalony czas w ramach ogól-
nie dost´pnej ekspozycji.

OczywiÊcie nie wykluczamy sytuacji, w której
cz´Êç z Paƒstwa wspania∏omyÊlnie zdecyduje si´ prze-
kazaç do dyspozycji Gminy cz´Êç swoich zbiorów.
W tym przypadku udokumentujemy ten fakt stosow-
nymi umowami.

Kontakt
Wszystkich, którzy chcà wesprzeç akcj´ tworzenia Zbiorów Hi-
storycznych Gminy Wieliszew, prosimy o kontakt z Mariuszem
Kraszewskim – tel.: 0 513 124 280, mail: promocja@wieliszew.pl
lub osobiÊcie pokój nr 6 w Urz´dzie Gminy Wieliszew. nn

Serdecznie
dzi´kujemy
JOANNIE TARSZYS

za wypo˝yczenie
na potrzeby Zbiorów
Historycznych
Gminy Wieliszew
rodzinnej fotografii
przedstawiajàcej
dzieci bawiàce si´
na brzegu Jeziora
Wieliszewskiego.

Rozkaz trzeba wykonaç

Pani SStteeffaanniiii  KKaacczzmmaarrsskkiieejj
oraz Jej najbli˝szej Rodzinie 

wyrazy g∏´bokiego wspó∏czucia z powodu Êmierci

MM¢¢˚̊AA
s k ∏ a d a

radny Sylwester Przybysz oraz mieszkaƒcy Micha∏owa-Reginowa

k o n d o l e n c j e

Stowarzyszenie EMKA w 2012 podpisa∏o rocznà umow´ z Caritas
Diecezji Warszawsko-Praskiej na nieodp∏atne przekazywanie ˝ywnoÊci
dla 100 najbardziej potrzebujàcych osób z naszej Gminy.

Pomoc potrzebujàcym
W ramach programu „Dostarczanie nad-
wy˝ek ˝ywnoÊci najubo˝szej ludnoÊci
Unii Europejskiej” przekazano takie ar-
tyku∏y jak: cukier, d˝em, herbatniki, ka-
sza gryczana, klopsiki w sosie pomidoro-
wym, koncentrat pomidorowy, makaron,
màka pszenna, mielonka wieprzowa, mle-
ko UHT, olej rzepakowy, p∏atki kukury-
dziane, ry˝ bia∏y, groszek z marchewkà.
Wydano 11 908,680 (w kg/litrach) artyku-
∏ów spo˝ywczych o ∏àcznej warto-
Êci 39 061 z∏.

„Projekt cieszy∏ si´ ogromnym zainte-
resowaniem, zapotrzebowanie na tego ty-
pu wsparcie by∏o i nadal jest ogromne.
Dzi´ki pomocy pracownic OÊrodka Pomo-
cy Spo∏ecznej w Wieliszewie ca∏oÊç prze-
biega∏a sprawnie, artyku∏u trafia∏y do osób
faktycznie potrzebujàcych. „Wychodzàc
naprzeciw potrzebom mieszkaƒców Gmi-
ny b´dziemy ubiegali si´ o kolejne pod-
pisanie umowy z Caritas” – powiedzia∏a
prezes stowarzyszenia Izabela Kownacka.

nn MK
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Katecheza/˚yczenia Wielkanocne

By∏ im niewygodny. Niestety nie by∏a to
ostatnia próba eliminacji Boga z ˝ycia lu-
dzi. Obecnie równie˝ patrzymy na mniej

lub bardziej udane dzia∏ania. Nie zawsze ma-
jà one jawny charakter kwestionujàcy istnie-
nie Boga. Najcz´Êciej eliminuje si´ g∏os Ko-
Êcio∏a z ˝ycia publicznego. OÊmiesza si´ paste-
rzy KoÊcio∏a. Odtràca si´ z wysokich stanowisk
˝ycia publicznego ludzi Êwieckich o zbyt wy-
raênych poglàdach chrzeÊcijaƒskich.To wszyst-
ko dopiero doprowadza do eliminacji Boga,
gdy˝ w∏aÊnie ludzie KoÊcio∏a, którzy spotkali
Chrystusa zmartwychwsta∏ego sà Êwiadec-
twem wiary.

Prze˝ywamy Rok Wiary, który jest dla ka˝-
dego wierzàcego okazjà do refleksji o osobi-
ste spotkanie z Jezusem. Nowo wybrany pa-
pie˝ Franciszek stawia nam odwa˝ne tezy do-
tyczàce wiary i relacji z Bogiem. OtrzymaliÊmy
wyraêny znak od Boga na drodze do nieba.

Patrzàc na ewangeliczny opis UroczystoÊci
Zmartwychwstania zobaczymy troje Êwiadków,
którzy doÊwiadczajà osobistego spotkania ze
Zmartwychwsta∏ym. Sà to Maria Magdalena,
Piotr i Jan.

Wiara kaza∏a Marii Magdalenie wstaç
wczeÊnie rano i udaç si´ do grobu w których

pochowany by∏ Jezus. To czego doÊwiadczy∏a
od Mi∏osiernego Jezusa doprowadzi∏o jà
o wschodzie s∏oƒca do miejsca ze zw∏okami jej
Mistrza. Otwarty i pusty grób powoduje, ˝e
dzieli si´ natychmiast tà informacjà z Piotrem
i Janem. Kiedy wrócili do grobu w ich myÊle-
niu dokonywa∏a si´ burza.Ten opis pochodzà-
cy z Ewangelii jest wyjàtkowo wa˝ny dla ka˝-
dego, kto podejmuje decyzj´ o w´drowaniu
w swym ˝yciu za Chrystusem.

Jak dokonaç osobistego spotkania z Je-
zusem? Mo˝na tak jak Piotr zastanawiaç
si´ gdzie jest cia∏o Jezusa. Mo˝na tak jak
Maria nie wierzyç pustemu grobowi, s∏o-
wom anio∏ów i dopiero uwierzyç, kiedy
Chrystus w postaci ogrodnika powie
do niej MARIO. Mo˝na wreszcie tak jaj Jan
spotkaç w swoim sercu Jezusa i uwierzyç.
Kto ˝yje tak jak Jan, w Êwiecie wiary, te-
mu jest du˝o ∏atwiej rozpoznawaç Chrystu-
sa. Mi∏oÊç, jakà Bóg ma ku nam, mo˝e spo-
wodowaç, ˝e spotkamy si´ w akcie wiary.
Warunkiem jest tutaj sprawa wydawa∏oby

si´ bardzo prosta: Czy zale˝y nam na oso-
bistym spotkaniu z Bogiem?.

W czasie tegorocznych Êwiàt znów stanie-
my przed pustym Grobem. Co nas w nim za-
interesuje? Czego w nim szukamy? WejÊç
w osobiste spotkanie z Jezusem to nie tylko
pusty grób.To nie tylko doczesnoÊç, która jest
przemijalna. To wejÊcie w zupe∏nie inny
Êwiat.

Zmartwychwsta∏ego Chrystusa nie da si´
wyeliminowaç z historii cz∏owieka i Êwiata.
Mo˝na próbowaç zamknàç grób. Mo˝na posta-
wiç stra˝e, które sk∏amià o kradzie˝y cia∏a.
Mo˝na jeszcze wiele innych dzia∏aƒ podjàç,
aby coÊ udowodniç. Ale ostatnie s∏owo i tak
b´dzie nale˝a∏o do Chrystusa. Niech nasze ̋ y-
cie b´dzie codziennym Êwiadczeniem, ˝e On
˝yje. ˚e w niego wierzymy i ˝e mo˝emy go spo-
tkaç we wspólnocie, którà tworzymy.

W imieniu wspólnoty wiary w Zmartwych-
wsta∏ego Chrystusa ̋ ycz´ wszystkim Czytelni-
kom doÊwiadczenia w swym sercu mi∏oÊci Bo-
˝ej. nn Ks. Krzysztof Krupa.

Dlaczego ukrzy˝owano
Jezusa? Dlatego, ˝e
znaleêli si´ ludzie,
którzy chcieli Go
wyeliminowaç ze
współczesnego sobie
społeczeƒstwa. 

OsobiÊcie spotkaç Jezusa

Katecheza Wielkanocna

Poranek Zmartwychwstania Paƒskiego to najwi´ksza radoÊç, jakà prze˝ywamy jako chrzeÊcijanie.

Mojà radoÊcià jest Chrystus Zmartwychwsta∏y!

Kobiety, które przynios∏y do grobu Chrystusa olejki
do namaszczenia spotka∏y anio∏a ubranego w bia∏e
szaty. Us∏ysza∏y przes∏anie wielkanocne: „Nie bójcie
si´! Szukacie Jezusa z Nazaretu, który zosta∏ ukrzy-
˝owany? On zmartwychwsta∏!”Te s∏owa powinien wy-
powiedzieç ka˝dy z nas trwajàc w jednoÊci KoÊcio-
∏a. Ta radoÊç powstaje kiedy cz∏owiek dobrze wyko-

rzysta∏ czas wielkiego postu. Jeden ze Êwi´tych Se-
rafin z Sarowa przebywa∏ przez wiele lat na pustel-
ni. Po wielu latach modlitwy i ca∏kowitego milcze-
nia, Bóg pos∏a∏ go do ludzi. Kiedy ludzie mówili o swo-
ich problemach, pozdrawia∏ ich s∏owami: „Moja
radoÊcià jest Chrystus Zmartwychwsta∏y!”To wystar-
czy∏o, aby przywracaç nadzieje w sercach ludzkich.
Czy dzisiaj moim pozdrowieniem mog´ uczyniç coÊ
podobnego? 

Wszystko co dzieje si´ w koÊciele: sakramenty, s∏o-
wa, instytucje, biorà swojà moc ze Zmartwychwsta-
nia Paƒskiego. Zmartwychwstanie jest nade wszyst-
ko aktem nieskoƒczonej czu∏oÊci Boga, z jakà Ojciec
po straszliwym cierpieniu M´ki, budzi przy pomocy
Ducha Êw. swojego Syna i czyni Go Panem. Zmar-
twychwstanie jest odpowiedzià Ojca na pos∏uszeƒ-
stwo Syna a˝ do Êmierci, jest krzykiem, którym na ko-
niec przerywa On swoje milczenie.

W Wyznaniu Wiary KoÊció∏ wypowiada s∏owa:
„Wierz´ w Ducha Êw., Pana i O˝ywiciela”. Zmar-
twychwstanie Jezusa jest najpe∏niejszym urzeczy-
wistnieniem dawania ˝ycia, tego przywileju Ducha
Êw. Duch Êw. w geÊcie wyra˝ajàcym wol´ Ojca, wcho-
dzi w martwe cia∏o Chrystusa, o˝ywia je i wprowa-
dza do nowego istnienia, istnienia wed∏ug Ducha Êw.
To dzia∏anie jest êród∏em radoÊci i nadziei.

JesteÊmy powo∏ani do dawania Êwiadectwa wobec
Êwiata. Dlatego w uroczystej procesji wokó∏ koÊcio-
∏a og∏aszamy naszà radoÊç z faktu Zmartwychwsta-
nia Paƒskiego. Podobnà radoÊç prze˝yli Aposto∏owie
po cudownym po∏owie. Âwi´ty Piotr doÊwiadczy∏ ob-
fitoÊci darów Bo˝ych. Sieç si´ nie rozdar∏a pomimo
tak wielkiego po∏owu. Potrzebna jest ta wspó∏praca
z ∏askà Bo˝à, gdy˝ ona buduje jednoÊç mi´dzy ludê-
mi. Mamy jà budowaç w ka˝dym miejscu, w którym
stawia nas Pan Bóg. Warto odnaleêç swoje miejsce

w tej Wspólnocie. (Nawet w czasie ∏owienia ryb, bo
i to mo˝e nas doprowadziç do Pana Boga.)

W Roku Wiary stajemy z naszymi radoÊciami i tro-
skami.Wybór Ojca Êw. i troska o ca∏y KoÊció∏ jest na-
szym zadaniem. Niech dzie∏o ewangelizacji przybli-
˝a nas do tej wielkiej prawdy. RadoÊç wlewa w ser-
ca pokój. Niech on b´dzie udzia∏em naszych Rodzin,
kiedy w poranek wielkanocny zasiàdziemy do sto∏u.
Ca∏ej naszej wspólnocie Parafialnej i mieszkaƒcom
Gminy Wieliszew wraz ks. Wikariuszami ˝ycz´ wiel-
kiej radoÊci z daru ˝ycia w Chrystusie Zmartwych-
wsta∏ym. Niech mi∏oÊç i pokój budujà w nas nadzie-
j´ ˝ycia w pe∏ni.

Wszystkim, którzy poszukujà prawdy o zmartwych-
wstaniu niech poranek Êwiàteczny przyniesie Êwia-
t∏o nadziei. Niech nikt nie b´dzie sam. Pan Zmar-
twychwsta∏. Alleluja.

nn ks. Grzegorz Kucharski

Pwt 21,21 Gal 3,10 „Przekl´ty kogo powieszo-
no na drzewie”. Te przejmujàce s∏owa Êw. Pa-
we∏ odniós∏ do Jezusa wiszàcego na krzy˝u.
Uczonym w PiÊmie i Sanhedrynowi bardzo za-
le˝a∏o na tym, aby Pi∏at wyda∏ wyrok Êmierci
na Jezusa przez ukrzy˝owanie, gdy˝ sàdzili, ˝e
lud nabierze przekonania o odrzuceniu Jezu-
sa przez Boga i nie uwierzy mu. To jest te˝ po-
wód dla, którego krzy˝ Jezusa wzbudza niena-
wiÊç u wielu osób – nie mogà patrzeç na prze-
kl´tego przez Boga, gdy˝ akceptujàc krzy˝
byliby w konflikcie z Bogiem i Jego wyrokiem.

Âmierç Pana Jezusa na krzy˝u ma taki do-
datkowy kontekst.Takà Êmiercià próbowano
zohydziç Jezusa w oczach tych, którzy goto-
wi byli daç wiar´ Jego nauczaniu. Sam Pan
Jezus wzmocni∏ te s∏owa, gdy modli∏ si´: Bo-
˝e mój, Bo˝e mój, czemuÊ mnie opuÊci∏”. Je-
zus umierajàc na krzy˝u mia∏ ÊwiadomoÊç ca∏-
kowitego odrzucenia i pot´pienia przez Bo-
ga: 2 Kor 5, 19 21 „Bóg dla nas grzechem
uczyni∏ Tego, który nie zna∏ grzechu …”. Dla-
czego wi´c w naszej kulturze religijnej ak-
ceptujemy krzy˝ Jezusa i nie przeszkadza
nam kontekst, wykorzystany przez Sanhe-

dryn i Uczonych w PiÊmie, dyskredytujàcy je-
go wartoÊç?

W katedrze wVezelay we Francji jest rzeê-
ba przedstawiajàca Jezusa jako dobrego pa-
sterza, ale artysta wzià∏ Jezusa za s∏owo
i przedstawi∏ t´ owieczk´ na ramionach Jezu-
sa tak, aby przypomina∏a Judasza: z p´tlà
na szyi. Dobry Pasterz, który zostawia 99 owiec
na pustyni a idzie szukaç tej jednej, zagubio-
nej.Tà jednà owieczkà, wed∏ug artysty jest Ju-
dasz. Mo˝e ten artysta chcia∏ daç nadziej´ ty-
lu spragnionym pociechy osobom, którzy
zmagajàc si´ z bólem po bliskich, którzy ode-
szli ze Êwiata bo stracili nadziej´. Dalej nam
nie wolno iÊç w interpretacji tekstu Pisma Êw.
dalej by∏oby zaglàdaniem w wyroki Bo˝e.

Ci, którzy przez krzy˝ chcieli zrobiç Êwiƒ-
stwo Jezusowi przedstawiajàc Jego Êmierç
jako przekleƒstwo od Boga, jak˝e si´ obu-
rzyli na Pi∏ata, gdy ten napisa∏ na tablicz-
ce umieszczonej na krzy˝u: To jest Król ̊ y-
dowski. Sami zinterpretowali Êmierç Jezu-
sa na swojà korzyÊç, ale oburzali si´ gdy
Pi∏at chcia∏ chodziç w glorii, ˝e ukrzy˝owa∏
króla, a nie fantast´.

Dyskredytowanie osoby po jej Êmier-
ci ukazuje kultur´ i stan ducha dyskre-
dytujàcych bliski faryzejskiej mentalno-
Êci. Ze zdumieniem dowiadujemy si´
o „˝o∏nierzach wykl´tych” zam´czonych
przez komunistów i pochowanych w mun-
durach Wermachtu, albo o pochowanych
po katastrofie pod Smoleƒskiem, których
cia∏a w∏o˝ono do trumien i zmieszano
z r´kawiczkami chirurgicznymi i odpada-
mi ze sto∏ów sekcyjnych. Ten sam typ
braku wra˝liwoÊci ujawni∏ si´ u tych, któ-
rzy nie reagowali, gdy widzieli swoje kon-
dolencje umieszczone w prasie pod tek-
stem dyskredytujàcym osoby zmar∏ych.
Te kondolencje w tym miejscu to prawie
jak swój w∏asny podpis pod wy˝ej
umieszczonymi tekstami. Kto ich nie czy-
ta∏? Kto ich nie widzia∏? I wtedy i dziÊ.
Tyle razy powielone w prasie oswoi∏y nas
ze skandalem.

Skandal Êmierci Jezusa zamieni∏ si´
w Êwit zmartwychwstania. Niech i nas oÊwie-
ci, nie tylko oÊwieci, ale i zbudzi do nowego
˝ycia. nn Ks. Jan Go∏embiewski

˚yczenia 
Wielkanocne
Pełnych spokoju 
i radoÊci Âwiàt Wielkanocnych, 
wypoczynku w rodzinnym gronie, 
oraz optymizmu, energii 
i nadziei na lepszà przyszłoÊç.

˚yczy Radny Gminy Wieliszew 
Grzegorz Bieƒkowski

•••
Zdrowych pogodnych Âwiàt Zmartwychstania
Paƒskiego pełnych wiary, nadziei i miłoÊci.
Radosnego wiosennego nastroju, serdecznych
spotkaƒ w gronie rodziny i przyjaciół.

˚yczy Radny Gminy Wieliszew
Janusz CieÊliƒski

•••
Pogodnych, pełnych nadziei Âwiàt
Wielkanocnych, niech szczeroÊç i serdecznoÊç
promienieje w Nas jasnym blaskiem
wiosennego słoƒca, a radoÊç wspólnego
Êwi´towania da nam sił´ by z wiarà i nadziejà
patrzeç w przyszłoÊç.

˚yczy Radna Gminy Wieliszew 
Magdalena Donat

Niech Zmartwychwstanie Paƒskie,
które niesie odrodzenie duchowe,
napełni wszystkich spokojem i wiarà,
da sił´ w pokonywaniu trudnoÊci
i pozwoli z ufnoÊcià patrzeç w przyszłoÊç.
Wszystkiego najlepszego z okazji Âwiàt
Wielkanocnych 

˝yczy Jacek Kuciƒski
Wiceprzewodniczàcy Rady Gminy

•••
Z okazji Âwiàt Wielkanocnych ˝ycz´ wszystkim,
zdrowia, radoÊci oraz wszelkiej pomyÊlnoÊci.
Niech ten wyjàtkowy Êwiàteczny czas b´dzie
dla nas êródłem siły i nadziei tak potrzebnej
do pokonywania codziennych trudnoÊci
i pozwoli nam cieszyç si´ wzajemnà
˝yczliwoÊcià w atmosferze szacunku
i pojednania.

Radna Gminy Wieliszew 
Gra˝yna Kwiatkowska

•••
Zdrowych, wiosennych, pełnych miłoÊci Âwiàt.
Niech ten wyjàtkowy klimat rodzinnej bliskoÊci
pozwoli wszystkim pogodnie i radoÊnie prze˝yç
ten Êwiàteczny czas,a wiara i nadzieja
w naszych sercach pozwolà realizowaç wszelkie
marzenia i plany. Wesołego Alleluja 

˝yczà Radni Gminy Wieliszew 
Jan Sołtys i Artur Mi´tek

•••

Wiosennych pogodnych pi´knych Âwiàt
Wielkanocnych, sp´dzonych w atmosferze
rodzinnego ciepła. Niech Êwiàteczny nastrój
radoÊci pozwoli nam w pełni prze˝yç tajemnic´
Zmartwychstania. Wesołego Alleluja 

˝yczy Radny Gminy Wieliszew 
Łukasz Mi´tek

•••
Z okazji zbli˝ajàcych si´ Âwiàt Wielkanocnych 
wszystkim mieszkaƒcom Michałowa-Reginowa
oraz całej Gminy Wieliszew 
składam najserdeczniejsze ˝yczenia
zdrowia, radoÊci, smacznego jajka, 
mokrego dyngusa, du˝o wiosennego słoƒca
i miłych spotkaƒ przy Êwiàtecznym stole wÊród
rodziny i przyjaciół.

Radny Sylwester Przybysz

•••
Niech pogodny nastrój Âwiàt Wielkanocnych
wniesie w nasze serca pełni´ wiary nadziei
i miłoÊci, a atmosfer´ Êwiàtecznego stołu
wypełni radoÊç wspólnego Êwi´towania.
Wszystkiego dobrego z okazji Âwiàt 

˝yczy Radny Gminy Wieliszew
Andrzej Snopek

•••
Radosnych Âwiàt Zmartwychwstania Paƒskiego, 
obfitoÊci Łask Bo˝ych i Darów Ducha Âwi´tego.
Wszystkim mieszkaƒcom Gminy Wieliszew, 
a w szczególnoÊci Olszewnicy Nowej i Kałuszyna,

˝yczy Grzegorz Zbroch
Radny Gminy Wieliszew

•••
Szanowni Mieszkaƒcy Wieliszewa,
z okazji Âwiàt Zmartwychwstania Paƒskiego
˝ycz´ wszystkim Wielkanocy w atmosferze
szczególnej radoÊci, pokoju, zgody i pojednania,
oraz otwarcia na potrzeby innych,
miłoÊci wzajemnej w rodzinie, ˝yczliwoÊci przyjaciół
i znajomych, a tak˝e zdolnoÊci do przebaczania,
która jest drogà do pokoju

Sołtys Ludwik ˚ołek

•••
Wszystkim Mieszkaƒcom Olszewnicy Nowej
oraz całej Gminy Wieliszew
najserdeczniejsze ˝yczenia Wesołego Alleluja
Âwiàt Wielkanocnych w gronie najbli˝szych
oraz zdrowia i wszelkiej pomyÊlnoÊci

˝yczy Mieczysław Twardo
Sołtys Olszewnicy Nowej



Dobra wspó∏praca samorzàdów na ró˝nych szcze-
blach zawsze przynosi wymierne korzyÊci na rzecz
mieszkaƒców. Tak te˝ jest w przypadku przebu-
dowy mostu nad kana∏em Bródnowskim w ul. Ko-
Êcielnej w ¸ajskach oraz po∏o˝enia nowej na-
wierzchni na ulicy Niepodleg∏oÊci w Wieliszewie.
W ramach wspó∏pracy z powiatem legionowskim
na terenie gminy Wieliszew zostanie wykonany re-
mont mostu wraz z dojazdami w ¸ajskach, a tak-
˝e po∏o˝ona b´dzie nowa nawierzchnia na ul. Nie-
podleg∏oÊci w Wieliszewie.

Niebezpieczny mostek
O tym, ˝e przeprawa przez mostek w ¸ajskach nie
nale˝y do bezpiecznych, nie trzeba nikogo prze-
konywaç.Wàski chodnik, usytu∏owany przy samej
kraw´dzi jezdni stwarza du˝e zagro˝enie dla ru-
chu pieszego i rowerowego. Z uwagi na planowa-
nà przez Starostwo Powiatowe modernizacj´ dro-
gi, ju˝ w paêdzierniku 2012 roku zosta∏a podpisa-
na pomi´dzy gminà i powiatem umowa
o wspó∏pracy na rzecz inwestycji, z niecierpliwo-
Êcià oczekiwanej przez mieszkaƒców ̧ ajsk, Micha-
∏owa-Reginowa i Wieliszewa.W ramach przebudo-
wy powstanà nowe chodniki na odcinku od

ul. Przedpe∏skiego w Wieliszewie do koƒca zabu-
dowy mieszkalnej przy ul. Wspólnej w Komorni-
cy, a tak˝e oÊwietlenie uliczne tego fragmentu.
W Starostwie Powiatowym gotowa jest ju˝ doku-
mentacja projektowa. Dalszym etapem procesu in-
westycyjnego b´dzie og∏oszenie na poczàtku
kwietnia przetargu na wy∏onienie wykonawcy te-
go zadania. Prace budowlane zaplanowane sà
na koniec drugiego kwarta∏u bie˝àcego roku. Gmi-
na Wieliszew b´dzie oczywiÊcie partycypowaç
w kosztach tej modernizacji.

Nowa jezdnia
Modernizacja drogi powiatowej, ul. Niepodleg∏o-
Êci w Wieliszewie równie˝ b´dzie efektem wspó∏-
pracy gminy z powiatem. Na odcinku od skrzy˝o-
wania z ul. Przedpe∏skiego do drogi wojewódzkiej
nr 631, czyli ul. Modliƒskiej po∏o˝ona zostanie no-
wa nawierzchnia bitumiczna. Dodatkowo b´dà wy-
konane chodniki i zjazdy na posesj´ oraz odwod-
nienie. Obecnie w Starostwie Powiatowym og∏o-
szony zosta∏ przetarg na wy∏onienie wykonawcy
projektu przebudowy drogi i oferty przyjmowa-
ne b´dà do 5 kwietnia bie˝àcego roku. Zarzàdca
drogi, czyli w∏adze powiatu, planujà rozpocz´cie
prac budowlanych ju˝ w sierpniu.

nn Anna Sajnog
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Inwestycje

Rozbudowa Zespołu Szkół
w Łajskach na potrzeby
dzieci i młodzie˝y
z terenu Łajsk
i Michałowa-Reginowa to
inwestycja oczekiwana
z niecierpliwoÊcià nie
tylko przez młodszà cz´Êç
społeczeƒstwa, ale tak˝e
dorosłych. W Gminie
Wieliszew został właÊnie
ogłoszony przetarg
na wyłonienie
wykonawcy dokumentacji
projektowej. 

Anna Sajnog

Wi´ksza szkoła dla uczniów z Łajsk 
i Michałowa-Reginowa ZZaa sspprraawwàà  wwyyppoowwiieeddzzii  rraaddnneeggoo  ZZeezzoonniiaa  kkwweessttiiaa  SSzzkkoo∏∏yy  ww ¸̧aajjsskkaacchh  oorraazz  sskkiieerroowwaanneejj

ddoo oossóóbb  nniieeppee∏∏nnoosspprraawwnnyycchh  eedduukkaaccjjii  ww∏∏ààcczzaajjààcceejj  jjeesstt  sszzeerrookkoo  kkoommeennttoowwaannaa..

Zgoda w Jab∏onnie
Gdy 28.12.2012, podczas sesji Rady Gminy Wieli-
szew, podejmowano uchwa∏´ umo˝liwiajàcà rozpo-
cz´cie rozbudowy Szko∏y w ¸ajskach, jedynym g∏o-
sem przeciw podj´ciu tej uchwa∏y by∏ g∏os radne-
go Zezonia.W kontekÊcie postawy radnych z innych
miejscowoÊci, którzy zag∏osowali za rozbudowà
szko∏y na potrzeby mieszkaƒców Micha∏owa-Regi-
nowa, postawa radnego Zezonia wydaje si´ nonsen-
sowna. Argumenty, ˝e prawie po∏owa dzieci uczà-
cych si´ obecnie w przepe∏nionej Szkole to ucznio-
wie mieszkajàcy w∏aÊnie w Micha∏owie-Reginowie
zdajà si´ nie trafiaç do ÊwiadomoÊci radnego. Zda-
je si´ on nie uwzgl´dniaç zdania rodziców, którzy
twierdzà, ˝e kanalizacja to nie wszystko.

Warto w tym kontekÊcie przytoczyç niemal
identyczny przypadek spoza naszego „podwórka”
– obecnie podobny projekt zwiàzany z budowà szko-
∏y realizuje Gmina Jab∏onna. Istniejà w niej ju˝
dwie publiczne szko∏y podstawowe i gimnazjum,
jednak ze wzgl´du na stale rosnàcà liczb´ miesz-
kaƒców obecna baza oÊwiatowa nie jest wystarcza-

jàca. Budowana szko∏a w przysz∏oÊci b´dzie cz´Êcià
du˝ego Centrum Edukacyjno-Kulturalno-Sportowe-
go. „Budowa szko∏y podstawowej realizowana jest
na granicy dwóch najwi´kszych so∏ectw Jab∏onny
i Chotomowa. Miejsce, w którym powstaje inwesty-
cja, jest z pewnoÊcià symboliczne. Szko∏a b´dzie s∏u-
˝yç dzieciom z terenu ca∏ej Gminy, ale powstaje
w Chotomowie, przy samej granicy z Jab∏onnà.
W tych dwóch miejscowoÊciach osiedla si´ najwi´-
cej nowych mieszkaƒców.” – powiedzia∏ nam Micha∏
Smoliƒski z Urz´du Gminy Jab∏onna.

Jak widaç, nasz sàsiad – Gmina Jab∏onna, potra-
fi∏ stanàç ponad podzia∏ami i porozumieç si´
w kwestii priorytetowej, czyli edukacji dzieci. Mi-
mo, i˝ i Jab∏onna, i Chotomów majà ju˝ swoje szko-
∏y podstawowe oraz wbrew innym przeszkodom
(brak terenu b´dàcego w∏asnoÊcià Gminy) wszyscy
radni zgodnie poparli projekt budowy nowej placów-
ki oÊwiatowej, która b´dzie s∏u˝y∏a ca∏ej spo∏eczno-
Êci lokalnej. Wypada ˝yczyç równie˝ naszej wspól-
nocie takiej zgodnoÊci. nn Mariusz Kraszewski

Gmina planuje rozbudow´ budynku szko-
∏y w ¸ajskach, do której ucz´szczajà
dzieci przede wszystkim z dwóch wsi

– ¸ajsk i Micha∏owa-Reginowa. Obecnie
w Szkole uczy si´ 294 uczniów. WÊród nich
132 dzieci mieszka w ¸ajskach, 107 uczniów
to mieszkaƒcy Micha∏owa-Reginowa, 24 dzie-
ci pochodzi z innych miejscowoÊci Gminy Wie-

liszew, natomiast 31 uczniów doje˝d˝a spoza
naszej Gminy.

Oprócz rozbudowy budynku Gmina przewi-
duje równie˝ zagospodarowanie terenu wokó∏
placówki.W ubieg∏ym roku wykonano ju˝ kon-
cepcj´ architektonicznà i na jej podstawie
opracowywana jest obecnie dokumentacja
projektowa. Zakoƒczenie prac nad projektem
planowane jest na wrzesieƒ 2013. Prace bu-
dowlane rozpocznà si´ w 2014 roku.

Zgodnie z istniejàcà koncepcjà Gmina
przewiduje dobudow´ nowej, jednopi´trowej
cz´Êci przeznaczonej na potrzeby szko∏y, po-
∏àczonej ∏àcznikiem z istniejàcym budynkiem
oraz przybudowanej cz´Êci parterowej przed-
szkola. Na parterze, w cz´Êci przeznaczonej
na szko∏´ znajdà si´ cztery sale lekcyjne, ∏a-
zienki, szatnia, kuchnia i sto∏ówka. Na pi´trze
zaÊ powstanie siedem sal lekcyjnych oraz ∏a-
zienki. Dodatkowo szko∏a b´dzie wyposa˝ona
w wind´. W cz´Êci przedszkolnej wygospoda-
rowane zostanie miejsce na cztery sale z ∏a-
zienkami i zapleczem, szatni´, pokoje dyrek-
tora i wychowawców, a tak˝e gabinet lekarski.
W przedszkolu znajdzie si´ te˝ kuchnia wraz
ze sto∏ówkà dla najm∏odszych.W budynku Ze-
spo∏u Szkó∏ w ¸ajskach wygospodarowano tak-
˝e miejsce na sal´ gimnastycznà. Dodatkowo
Gmina przewiduje budow´ dwóch boisk ze
sztucznà nawierzchnià – wielofunkcyjnego
i do pi∏ki no˝nej. nn

opinie o rozbudowie

Starosta Legionowski 
Jan Grabiec

Ewa Biliƒska

Uwa˝am, ˝e rozbudowa szko∏y w ¸ajskach jest bardzo, bardzo po-
trzebna, poniewa˝ od dwóch lat jest u nas gimnazjum i zwiàz-

ku z tym ma∏e dzieci mieszajà si´ z du˝ymi. Dzieci co roku przybywa, a nie
ubywa, coraz cz´Êciej si´ zdarza, ˝e dzieci muszà si´ uczyç na sto∏ówce. Dyrek-
tor stara si´, jak mo˝e, ˝eby to wszystko dobrze zorganizowaç, ale nie wiem,
jak to si´ uda na nast´pny rok, gdzie znowu przyb´dzie nam dzieci. W szkole
jest równie˝ przedszkole, które od lat gnieêdzi si´ w ma∏ych klitkach w piwni-
cy i im te˝ nale˝à si´ normalne warunki. Rozbudowa Szko∏y w ¸ajskach jest
konieczna i mam nadziej´ ˝e, nastàpi to w nied∏ugim czasie. Mam nadziej´ ze
w∏adze naszej gminy dopomogà.

Jak ka˝dy rodzic marz´ o szkole idealnej
dla mojego dziecka. Szko∏´ tworzà ludzie

i budynek.
W Zespole Szkó∏ w ¸ajskach ludzie sà, mam na myÊli ka-
dr´ pedagogicznà i uczniów, brakuje niewàtpliwie resz-
ty. W wyobraêni widz´ nowoczesny, jasny, doÊwietlony
budynek. W ka˝dej pracowni wyposa˝enie na mia-
r´ XXI wieku… na korytarzu dzieci, które z radoÊcià
i uÊmiechem na twarzach sp´dzajà tu wi´kszoÊç dnia.
OczywiÊcie jest w takiej szkole du˝a sala gimnastyczna
i boiska z kompletami bramek, siatek, koszy itd.Tak wi´c
pomys∏ rozbudowy tej szko∏y… nawet bez wprowadzania
do niej Gimnazjum jest nie tylko pomys∏em, ale KO-
NIECZNOÂCIÑ! Dooko∏a rozrastajà si´ nowe osiedla do-
mów i dzieci przybywa. Taki jest normalny proces roz-
budowy miast i zagospodarowania strefy podmiejskiej.
Wybudowana szko∏a w Wieliszewie – nie wiem dlacze-
go, Êwieci pustkami…. dlaczego uczniowie i ich rodzice
uciekajà przed nià? To dla mnie zagadka w sytuacji prze-

pe∏nienia szkó∏ w pobli˝u… Mo˝e warto sprawdziç,dla-
czego tak si´ dzieje i kto jest temu winien. Szko∏a bez za-
plecza sportowego na miejscu nie powinna powstaç – czas,
jaki jest potrzebny na przemarsz uczniów na lekcj´ WF
do hali, przebranie si´, powrót to paranoja, z 45 min. zo-
staje niewiele.
Jestem za tym, ˝eby rozwijaç szko∏´ w ¸ajskach która spe∏-
nia Êwietnie oczekiwania i potrafi sprostaç potrzebom
uczniów wyjàtkowo pokrzywdzonych przez los – proble-
mami zdrowotnymi.W tej chwili ̋ al mi dzieci, które ener-
gia rozpiera i potrzebujà ruchu, dobrych lekcji WF-u, a sto-
jàca na jedynej ma∏ej salce gimnastycznej scena potrzeb-
na na godzinny – jednorazowy wyst´p – uniemo˝liwia
odbycie si´ wszystkich lekcji WF.
˚ycz´ sobie i innym rodzicom, aby nasze dzieci mog∏y jak
najszybciej chodziç do nowej szko∏y, niezat∏oczonej, za-
czyna∏y lekcje nie o 13.45, ale o godz. 8.00, a popo∏udnia
mog∏y sp´dzaç na rozwijajàcych zaj´ciach plastycznych,
muzycznych oraz sportowych.

Teresa Chrzanowska

Rozbudowa szko∏y w ¸ajskach jest koniecznoÊcià,
o której zapominano w poprzednich kadencjach. Teraz
ten problem sta∏ si´ bardziej widoczny wraz ze
wzrostem liczby uczniów ucz´szczajàcych do tej
szko∏y. To rodzice decydujà, do której szko∏y b´dà
posy∏aç swoje pociechy, a równolegle sà wdra˝ane
nowe zasady, wed∏ug których ju˝ pi´ciolatki
rozpoczynajà edukacj´ szkolnà. Sà to powody
znacznego wzrostu liczby uczniów, a zadaniem w∏adz
gminy jest rozwiàzywanie zwiàzanych z tym
problemów. Zupe∏nie nie do poj´cia jest fakt ciàg∏ego
pomijania problemu przedszkola, które mieÊci si´
w piwnicach budynku szko∏y w ¸ajskach i wielu
rodziców nie posy∏a swych dzieci do tego przedszkola
w∏aÊnie z tego powodu. Najwy˝szy czas spojrzeç
na spraw´ realnie, bo to w∏aÊnie dzieci sà naszym
najwi´kszym dobrem. Do szko∏y w ¸ajskach posy∏amy
swoje dzieci bez obaw o poziom wychowania
i edukacji. Wi´cej, szko∏a oferuje znacznie wi´cej ni˝
zwyk∏a placówka rejonowa, a naszymi dzieçmi
zajmujà si´ najlepsi specjaliÊci, muzycy, asystenci
dzieci niepe∏nosprawnych, psycholodzy i nauczyciele.
Utworzenie gimnazjum w ¸ajskach by∏o odpowiedzià
na zapotrzebowanie spo∏ecznoÊci rodziców
z Micha∏owa i ¸ajsk. Uczniowie w wieku
gimnazjalnym nie odeszli do legionowskich szkó∏,
a wspania∏e programy edukacyjne tej szko∏y sà dalej
kontynuowane z wielkà korzyÊcià dla naszych pociech.

Dorota Goêdziewska

Co do koniecznoÊci rozbudowy szko∏y w ¸ajskach, to nie mam najmniej-
szych wàtpliwoÊci, ˝e dla gminy to powinien byç jeden z priorytetowych

projektów. Jako pierwsza szko∏a wprowadzi∏a pod strzechy „asystenta osoby niepe∏no-
sprawnej”, rozwija, co dzisiaj jest rzadkoÊcià, ale jak ja chodzi∏em do szko∏y to by∏o nor-
malne, uczniów kulturalnie – spotkania ze sztukà, zespó∏ muzyczny, wyjazdy i inne.
Ale w∏aÊnie ze wzgl´dów lokalowych nie mo˝na tam zrobiç wi´cej, a myÊl´, ˝e uzdol-
nionych i „odkrytych” uczniów szkoda wypuszczaç po podstawówce do gimnazjów, gdzie
b´dà musieli si´ zmierzyç z szaroÊcià. Nie wiem, jak to si´ ma do nowo wybudowane-
go gimnazjum w Wieliszewie, ale jestem przekonany, ˝e ta wiejska szko∏a w ¸ajskach
mo˝e byç chlubà dla gminy i ca∏ego powiatu.

Bogdan Czaplicki

Inwestycje

W ramach wspó∏pracy z powiatem

Powiat Legionowski w ostatnich latach
inwestowa∏ stosunkowo niewiele na te-
renie gminy Wieliszew, dlatego wspólnie
z wójtem przygotowaliÊmy projekt prze-
budowy mostu na Kanale Bródnowskim
w ciàgu ul. KoÊcielnej, obejmujàcy rów-
nie˝ modernizacj´ g∏ównych dróg powia-
towych na tym terenie: ul. KoÊcielnej
w ¸ajskach i Wieliszewie oraz ul. Nie-
podleg∏oÊci w Wieliszewie. Przygotowa-
nie tak du˝ego projektu nie by∏oby mo˝-
liwe bez znaczàcego udzia∏u gminy,
w tym równie˝ udzia∏u finansowego. Mi-
mo, ˝e przebudowa tych dróg jest zada-
niem w∏asnym powiatu, gmina znala-
z∏a w bud˝ecie Êrodki wspierajàce to
przedsi´wzi´cie, co by∏o jednym z argu-
mentów przyspieszajàcych moderniza-
cj´ tej drogi i sprawiajàcych, ˝e w hie-
rarchii zadaƒ powiatu jest to obecnie
priorytet.
Projekt jest bardzo kosztowny, dlatego
wystàpiliÊmy o dofinansowanie ze Êrod-
ków rezerwy subwencji ogólnej bud˝etu
paƒstwa. Ostateczny zakres prac budow-
lanych b´dzie zale˝ny od wysokoÊci przy-
znanej nam kwoty dofinansowania.
W najgorszym wypadku przebudujemy
jedynie most i ul. Niepodleg∏oÊci. JeÊli po-
zwolà na to Êrodki, b´dziemy przebudo-
wywaç kolejne odcinki ul. KoÊcielnej.
Bardzo dzi´kujemy Wójtowi Gminy
Wieliszew Paw∏owi Kownackiemu i ra-
dzie gminy za zrozumienie i wsparcie fi-
nansowe naszego wspólnego przedsi´-
wzi´cia.

Paweł Kownacki
Wójt Gminy Wieliszew

Remontem ul. Niepodleg∏oÊci w Wieliszewie
by∏em zainteresowany jeszcze w okresie, kie-
dy nale˝a∏em do Zarzàdu Powiatu Legionow-
skiego. Ju˝ wtedy podjà∏em dzia∏ania na rzecz
tej inwestycji. To projekt d∏ugo oczekiwany
przez mieszkaƒców, który nale˝a∏o zrealizowaç
we wspó∏pracy z Powiatem Legionowskim.Te-
raz, dzi´ki przychylnoÊci starosty Jana Grab-
ca, mamy mo˝liwoÊç wreszcie zapewniç
mieszkaƒcom wysoki standard i komfort u˝yt-
kowania ul. Niepodleg∏oÊci.

Alina Waradzyn

Codziennie, w drodze do pracy przechodz´
przez mostek w ¸ajskach i musz´ przyznaç,
˝e jest to bardzo niebezpieczne miejsce.
PrzejÊcie jest zdecydowanie zbyt wàskie
i za ka˝dym razem, kiedy przeje˝d˝a tam-
t´dy wi´kszy samochód, dos∏ownie musz´
si´ zatrzymaç i poczekaç a˝ przejedzie. Mam
nadziej´, ˝e w ramach planowanej inwesty-
cji, w trosce o bezpieczeƒstwo mieszkaƒców,
przejÊcie to b´dzie poszerzone.

LIST DO REDAKCJI

Skrzeszew bardzo si´ rozrasta, mieszka i ro-
dzi si´ w nim coraz wi´cej dzieci (np.
na naszym odcinku ulicy Polnej 37 miesz-
ka ich a˝ 21).
Ja i rodzice z którymi rozmawia∏em uwa-
˝amy, ˝e potrzebne jest miejsce, gdzie na-
sze dzieci mog∏yby si´ wybiegaç i wyska-
kaç a doroÊli odpoczàç. Przy skrzeszew-
skiej szkole jest co prawda plac zabaw, ale
jest g∏ównie wykorzystywany przez przed-
szkolaków i okolicznà m∏odzie˝, która no-
tabene tak˝e nie ma si´ gdzie podziaç (nie
ka˝dy uprawia sport).
Proponuj´ budow´ placu zabaw w cen-
trum wsi (na ty∏ach remizy). Jest tam do-
bry dojazd, w pobli˝u jest sklep i poczta.
Skrzeszewska remiza sta∏a si´ nieoficjal-
nym domem kultury i miejscem spotkaƒ
np. rady so∏eckiej, kó∏ek zainteresowaƒ itp..
Teren jest ogrodzony a co za tym idzie bez-
pieczny dla dzieci. W tym miejscu wielo-
krotnie by∏y organizowane imprezy oko-
licznoÊciowe i jak sam zauwa˝y∏em dzie-

ci troszk´ si´ tam nudzi∏y (nie ka˝dego kr´-
ci muzyka dla doros∏ych i kie∏basa z gril-
la).
Postanowi∏em napisaç ten tekst, aby Wójt
i Radni Gminy rozwa˝yli te inwestycj´
w jak najszybszym czasie. Poza placem za-
baw warto by ustawiç kilka ∏awek i zain-
stalowaç kilka urzàdzeƒ dla starszych dzie-
ci na wzór tego co widzia∏em na pla˝y
w Niepor´cie np. sto∏y do gry w szachy czy
warcaby. Mile widziane by∏oby tez boisko
do siatkówki lub koszykówki. Przyda∏a-
by si´ tak˝e niewielka altana chroniàca
przed s∏oƒcem i deszczem (projektanci ta-
kich inwestycji cz´sto o tym zapominajà)
MyÊl´, ˝e takie miejsce ch´tnie odwiedza-
liby tak˝e seniorzy.
Moim zdaniem jak i wielu innych
mieszkaƒców Skrzeszewa b´dzie to inwe-
stycja trafiona i wszyscy b´dà z niej za-
dowoleni.

Pozdrawiam optymistycznie
Piotr Maroƒski

WW  nnaajjbbllii˝̋sszzyycchh  mmiieessiiààccaacchh  nnaa  tteerreenniiee  ggmmiinnyy  WWiieelliisszzeeww  ppoowwssttaannàà
ddwwaa  nnoowwee  ppllaaccee  zzaabbaaww  ddllaa  ddzziieeccii,,  aa  ddoo  kkooƒƒccaa  rrookkuu,,  ww  ssuummiiee
ppii´́çç..  WW  ppllaanniiee  bbuudd˝̋eettoowwyymm  jjuu˝̋  zzaarreezzeerrwwoowwaannoo  nnaa  tteenn  cceell
∏∏ààcczznniiee  222255  ttyyss..  zz∏∏..  

Powstanà nowe place zabaw
Do koƒca marca 2013 gotowe b´dà projek-
ty na budow´ placów zabaw w Janówku
i Skrzeszewie. W maju zostanà wy∏onieni
wykonawcy inwestycji, a ju˝ w czerwcu
dzieci b´dà mog∏y korzystaç z dobro-
dziejstw nowych miejsc do zabaw na Êwie-
˝ym powietrzu. Plac zabaw w Janówku
Pierwszym powstanie w sàsiedztwie Szko-
∏y Podstawowej im. Józefa Wybickiego,
a w Skrzeszewie – obok remizy stra˝ackiej.

Oba place b´dà tradycyjnie wyposa-
˝one w bezpieczne w u˝ytkowaniu za-
bawki, kosze na Êmieci, tablice z regula-
minem i oczywiÊcie ∏aweczki.

W 2013 roku Gmina wybuduje w su-
mie 5 placów zabaw: w Wieliszewie, Ko-
mornicy, Janówku Pierwszym, Krubinie
i Skrzeszewie. ¸àczny koszt tych inwesty-
cji to 225 000 z∏.

nn Anna Sajnog/MK
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Edukacja

Tu˝ po sowitym Êniadaniu wyruszy-
liÊmy autokarem na wycieczk´
do pi´knego miasta, po∏o˝onego

w sercu Mazowsza, Ciechanowa. Pierw-
szym punktem wycieczki by∏a wizyta
u wspania∏ego cz∏owieka, wielkiego
cia∏em, sercem i duchem wicemistrza
olimpijskiego w podnoszeniu ci´˝arów,
Szymona Ko∏eckiego.

Pan Szymon po d˝entelmeƒsku powi-
ta∏ nas w drzwiach swojej imponujàcej
sali fitness, obejrza∏ wspólnie z nami
film dokumentujàcy jego dorobek spor-

Dzieci z Przedszkola
w Łajskach 1 marca
odwiedziły Ciechanów.
Wiosenna aura bez
wàtpienia sprzyjała
woja˝om.

Ksenia M´zia, nauczyciel gr. II

SSppoottkkaanniiee  wwiieellkkaannooccnnee  ddzziieeccii,,
rrooddzziiccóóww,,  ggrroonnaa  ppeeddaaggooggiicczznneeggoo
zz PPrrzzeeddsszzkkoollaa  SSaammoorrzzààddoowweeggoo
ww ¸̧aajjsskkaacchh..  

Zielone Âwi´ta
Wielkanocne
W spotkaniu, które odby∏o si´ 19 marca, w Domu Kul-
tury w ¸ajskach wzi´li udzia∏ zaproszeni goÊcie,
wÊród których znalaz∏ si´ m.in. dyrektor SAPO Ja-
cek Banaszek. Dzieƒ ten o dziwo nie by∏ jedynie
w „kolorze ̋ ó∏tym”, czyli barwie pisklàt, ale równie˝
w „kolorze soczystej zieleni” – upragnionej przez nas
wszystkich Wiosny. Dzieci jak zwykle by∏y perfekcyj-
nie przygotowane do wyst´pów – Êpiewa∏y, taƒczy∏y,
a nawet przygotowa∏y wyjàtkowà niespodziank´
– „Teatrzyk Wielkanocny”. W sztuce pt: „W poszu-
kiwaniu Wielkanocnego Kurczaczka…” przedszkola-
ki z ¸ajsk niemal˝e bez tremy, znakomicie deklamo-
wa∏y swoje role – z∏o˝y∏y ˝yczenia i zgodnie z zasa-
dami rzàdzàcymi Âmigusem–Dyngusem, obla∏y goÊci
wodà. Po wyst´pach podzieliliÊmy si´ dobrym s∏owem
i radosnym uÊmiechem, a tak˝e wspólnie próbowa-
liÊmy przywo∏aç nieco nieÊmia∏à tego roku Panià Wio-
sn´ goràcymi rytmami. Jak˝e wspaniale, i˝ Pani Wio-
sna zagoÊci∏a nie tylko w kalendarzu, ale przede
wszystkim w ludzkich sercach. Weso∏ego Alleluja!

nn Ksenia M´zia, nauczyciel gr. II

Dyrektor Beata Skoczylas postanowi∏a, ˝e wszyst-
kich powy˝szych zasad dzieci powinny nauczyç
si´ w przedszkolu. Dlatego urzeczywistni∏a swój
pomys∏ i wprowadzi∏a w najstarszej grupie Ênia-
danie ze „szwedzkim sto∏em”. Dzieci same kom-
ponujà swoje menu wybierajàc produkty z pi´k-
nie nakrytego sto∏u. Umiejà pos∏ugiwaç si´ sztuç-
cami, ∏àczyç produkty, elegancko staç w kolejce
i pomagaç sobie wzajemnie podczas posi∏ku.

Zgodnie z ludowym powiedzeniem „Czego
JaÊ si´ nie nauczy tego Jan nie b´dzie umia∏”
mo˝emy byç pewni, ˝e nasze pociechy wyrosnà
na kulturalnych ludzi. nn PSW

towy i z ochotà opowiedzia∏ o swojej
wielkiej pasji – szeroko poj´tym sporcie
(nawet o ulubionym w´dkowaniu), udo-
st´pni∏ do wglàdu zdobyte trofea, czyli
medale i puchary. W swojej pogadance
zach´ci∏ dzieci do uprawiania sportu,
do prowadzenia zdrowego i higieniczne-
go trybu ˝ycia oraz do zwracania uwagi
na zbilansowanà diet´ bogatà w owoce
i warzywa. Ku pokrzepieniu cia∏ zafun-
dowa∏ przedszkolakom przyÊpieszony

kurs taƒca pod czujnym okiem instruk-
tora taƒca towarzyskiego, pana Maçka.

Po zrobieniu zdj´ç podzi´kowaliÊmy,
po˝egnaliÊmy si´ i ruszyliÊmy w dalszà
drog´.

Tym razem czeka∏ na nas przewodnik
Pan Piotr, bowiem dotarliÊmy do czter-
nastowiecznego zamku Ksià˝àt Mazo-
wieckich. Po zapewnieniu nas, i˝ nie po-
winniÊmy si´ natknàç na zamkowego du-
cha, dzielnym krokiem ruszyliÊmy ku

przygodzie. DowiedzieliÊmy si´, jak nie-
gdyÊ wyglàda∏o ˝ycie dworskie, gdzie
wypiekano chleb, co pito i w czym, czym
p∏acono, jakà bi˝uteri´ noszono, jakà
bronià si´ pos∏ugiwano. MogliÊmy u∏o-
˝yç multimedialne puzzle, wys∏aç Êre-
dniowiecznà kartk´ pocztowà, a nawet
staç si´ choç przez chwil´ ksi´ciem, bàdê
ksi´˝niczkà na zamku. PoznaliÊmy
mrocznà histori´ z∏ego rycerza, zakl´te-
go w czarnego psa oraz zabawnà o Kró-
lowej Bonie, której pokaêne ∏ydy da∏y
nazw´ ciechanowskiej rzece – y̧dyni.
Zm´czeni i pe∏ni wiedzy opuszczaliÊmy
zamek w Ciechanowie. ObiecaliÊmy, i˝
b´dziemy go odwiedzaç i Êledziç post´-
py w trwajàcych pracach rewitalizacyj-
nych.

Ciechanów to pi´kne historyczne
miasto i serdeczni ludzie, o czym Êwia-
dectwo daje zarówno autor H. Sienkie-
wicz w utworze „Krzy˝acy”, jak równie˝
milusiƒscy z Przedszkola w ¸ajskach,
które tam przyby∏y, zobaczy∏y … i podzi-
wia∏y. nn

Wycieczka do Ciechanowa

„Savoir-vivre”
w przedszkolu
... czyli og∏ada, dobre maniery, bon-
ton, konwenans towarzyski, znajomoÊç
obowiàzujàcych zwyczajów, form
i regu∏ grzecznoÊci w grupie.

We wtorek 12. marca, o godz. 17, w Przedszkolu
Samorzàdowym w Janówku odby∏y si´ warsztaty Wielkanocne. 

Warsztaty Wielkanocne w Janówku
Wzi´li w nich udzia∏ rodzice wraz ze swo-
imi pociechami oraz grono pedagogiczne.
To ju˝ drugie takie spotkanie w naszej pla-
cówce w tym roku szkolnym. Uczestnicy
wspólnie ozdobili jajka wielkanocne oraz
wykonali zachwycajàcà swoimi rozmiara-
mi palm´ na Niedziel´ Palmowà. Zgodnie
z tradycjà zosta∏a ona przekazana probosz-
czowi Parafii Êw. Bart∏omieja w Janówku.

Czas up∏ynà∏ przy mi∏ych pogaw´dkach.
Wszyscy pracowali z ogromnym zapa∏em
przy roznoszàcym si´ wokó∏ zapachu
bukszpanu. Na zakoƒczenie warsztatów
ka˝dy móg∏ spróbowaç smako∏yków przy-
gotowanych na t´ okazj´ przez mamy na-

szych przedszkolaków. Dzi´kujemy wszyst-
kim obecnym na warsztatach. Ten wspól-
nie sp´dzony czas z pewnoÊcià b´dzie cie-
p∏o wspominany przez wszystkich uczest-
ników. nn Katarzyna Liwska
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Teatr w Przedszkolu Samorzàdowym
w ¸ajskach
Tym razem nie my, ale on odwiedzi∏ nas.
Aktorzy: Agnieszka i Dawid oraz ich kolo-
rowa kukie∏ka choç na jakiÊ czas przenie-
Êli nas w Êwiat fantazji. Dzieci w przedsta-
wieniu pt: „Planeta Samozdrowie i misja
Genera∏a Osi∏ka” bra∏y czynny udzia∏: za-
dawa∏y pytania, wydawa∏y swoje opinie,
bacznie nas∏uchiwa∏y. Przedszkolaki do-
wiedzia∏y si´, i˝ ciàg∏e siedzenie
przed ekranem komputera, mo˝e si´ êle
skoƒczyç np.: chorobami oczu i schorzenia-
mi kr´gos∏upa. Fabu∏a przedstawienia za-
ch´ci∏a nas do uprawiania sportów, aktyw-
nego trybu ˝ycia oraz dbania o w∏aÊciwà,
zbilansowanà diet´. ZaÊ komputer, ow-
szem, ale nie codziennie…

Cieszymy si´ z takiej mo˝liwoÊci, jakà
zaproponowa∏ nam Teatr „Akado”. Przed-
stawienie teatralne stanowi swoiste ka-
tharsis dla duszy i cia∏a – zatem obiecu-
jemy oczyszczaç si´ ze z∏ych emocji ka˝-
dego miesiàca.

nn Ksenia M´zia, nauczyciel gr II.

Przedszkolaki z ¸ajsk
odwiedzi∏a pani piel´gniarka

Wizyta 
ze strzykawkà
Wizyta piel´gniarki Marioli Fornalczyk od-
by∏a si´ w ramach realizowanego przez
przedszkole programu dotyczàcego zdro-
wego ˝ywienia i aktywnoÊci fizycznej.
Dzieci z du˝ym zainteresowaniem s∏ucha-
∏y tudzie˝ oglàda∏y panià Mariol´ ubranà
w piel´gniarski kitel i czepek. Dowiedzie-
liÊmy si´, jak powinna wyglàdaç codzien-
na toaleta ka˝dego przedszkolaka: mycie
ràczek przed ka˝dym posi∏kiem, po powro-
cie z placu zabaw, codzienne mycie z´bów.
Us∏yszeliÊmy, jak nale˝y ubieraç si´ w se-
zonie jesienno–zimowym, na tak zwanà ce-
bulk´, a ponadto o tym, ˝e przez g∏ow´
i nogi organizm traci najwi´cej ciep∏a. Pa-
ni Mariola poprosi∏a dzieci, aby zimà sto-
sowa∏y na twarz krem ochronny, a r´ce
chroni∏y w r´kawiczkach. Przypomnia∏a
o obowiàzku spo˝ywania warzyw i owoców,

które uodparniajà i chronià organizm prze
infekcjami.

Pani piel´gniarka zaprezentowa∏a dzie-
ciom swój kuferek piel´gniarski, w którym
przechowuje banda˝e, plastry, opatrunki,
gaziki, stetoskop, ciÊnieniomierz, ig∏y jed-
norazowe, strzykawki, fiolki na lekarstwa.
Dzi´ki radom pani piel´gniarki ka˝dy
przedszkolak wie, jak dbaç o siebie jesie-
nià i zimà. Pragniemy serdecznie podzi´-
kowaç Marioli Fornalczyk za tak cennà
i wartoÊciowà lekcj´ i ju˝ dziÊ zapraszamy
na kolejnà – w okresie wiosenno-letnim.

nn Ksenia M´zia, nauczyciel gr II.
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Zielona noc
W piàtek o godz. 17 uczniowie stawili si´ w swo-
ich salach z pe∏nym ekwipunkiem.Wspólnie z ro-
dzicami pompowali materace i rozk∏adali Êpiwo-
ry. Po˝egnanie z rodzicami trwa∏o krótko. Dzie-
ci podekscytowane z niecierpliwoÊcià czeka∏y
na niespodzianki jakie przygotowano na ten wy-
jàtkowy wieczór.

By ka˝dy móg∏ bawiç si´ jak najlepiej wspól-
ny pobyt rozpoczà∏ si´ wyjaÊnieniem zasad ja-
kie b´dà obowiàzywaç podczas nocowania.
Póêniej by∏y ro˝ne gry i zabawy na sali gimna-
stycznej. Po rozgrywkach sportowych dzieci uda-
∏y si´ na Drog´ Krzy˝owà na którà zaprosi∏ nas
ksiàdz proboszcz Krzysztof Krupa. Po powrocie
uczniowie mogli posiliç si´ bardzo zdrowymi ka-
napeczkami przygotowanymi przez rodziców.
Wraz ze wschodem s∏oƒca, podczas porannej po-
budki dzieci odkry∏y na twarzach makija˝ wy-
konany stempelkami i pastà do z´bów. Pe∏ni po-
rannej werwy wszyscy wykonali porannà gim-

nastyk´ i zjedli Êniadanie. Uczniowie lekko zm´-
czeni, ale w doskona∏ych nastrojach doprowa-
dzili szko∏´ do stanu u˝ywalnoÊci. Na koniec zo-
stali pasowani przez Rycerza Nocy na „nocnych
marków”. Wszyscy uczestnicy Zielonej Nocy
otrzymali pamiàtkowy dyplom uznania oraz
drobny upominek. Jeszcze tylko dzieci zaliczy-
∏y ostatnià prób´, która polega∏a na zjedzeniu
plasterka cytryny i ok. godz. 11.00 udali si´ w ra-
miona st´sknionych rodziców.

Ta niesamowita noc okaza∏a si´ Êwietnà za-
bawà! Gry integracyjne, noc filmowa, zwiedza-
nie szko∏y z latarkam, wreszcie rozmowy w Êpi-
worach do upad∏ego – tego na pewno d∏ugo nie
zapomnimy! Nocowanie jednog∏oÊnie zosta∏o
uznane za udane i planowane jest ju˝ kolejne.
Jak widaç, i w szkole mo˝na dobrze si´ bawiç,
i to w jakich okolicznoÊciach! 

Dzi´kujemy bardzo serdecznie rodzicom
za pomoc! nn Wychowawczynie klas I, II, III

W przedszkolu nie zapominamy o rozbudzeniu zainteresowaƒ dzieci bogactwem i tradycjami ludowymi.

Powitanie Wiosny
Zaraz po Êniadaniu kolorowy korowód prze-
maszerowa∏ wokó∏ Urz´du Gminy Wieliszew.
Podczas spaceru towarzyszy∏y nam piosen-
ki z wykorzystaniem grzechotek, b´benków
i ko∏atek. Korowód prowadzi∏a Marzanna
– zimy kole˝anka, wykonana przez dzieci.
Do rozÊpiewanych przedszkolaków wyszed∏
Wójt Pawe∏ Kownacki, któremu dzieci wr´-
czy∏y wiosennà niespodziank´.Wspólnie tra-
dycyjnymi okrzykami:,,Na Âwi´tego Grze-
gorza idzie zima do morza”,,,Precz zimo z∏a”
po˝egnaliÊmy zim´.

Kolejnà atrakcjà dnia by∏o obejrzenie
przez dzieci teatrzyku pod tytu∏em,,Witaj
wiosno” w wykonaniu nauczycielek.

Po cz´Êci artystycznej rozpocz´liÊmy
Olimpiad´ Wiosennà: by∏y zagadki doty-
czàce oznak wiosny, konkursy:,,Budowanie
gniazdek” (owijanie krepinà kó∏ek),,,Zie-
lenià si´ drzewa” (przyklejanie liÊci
do drzew),,Sadzimy kwiaty w ogrodzie” (ry-
sowanie kwiatów na planszach), a tak˝e
wyÊcigi,,Mrówek” (na czworakach do ty∏u
i do przodu) oraz wyÊcig,,Pszczó∏ek” (sko-

ki na lewej i prawej nodze).
Po konkurencjach sportowych ka˝da

grupa zaprezentowa∏a si´ wokal-
nie:,,Pszczó∏ki” z piosenkà,, ¸àka to domek
kwiatów” i taƒcem,, Posz∏o dziewcz´ po zie-
le”,,, Krasnoludki” przedstawi∏y teatrzyk
pt.,, Kolory wiosny”, zaÊ,,Ekoludki” zaÊpie-
wa∏y dwie piosenki o wioÊnie.

Na zakoƒczenie dyrektor Beata Skoczy-
las wr´czy∏a dyplomy za udzia∏, aktywnoÊç
i weso∏à zabaw´ w Olimpiadzie Wiosennej
z okazji Powitania Wiosny. nn PSW
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Niebezpieczne
Zabawy
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rróówwnniiee˝̋  ddoo  PPrrzzeeddsszzkkoollaa  ww  ¸̧aajjsskkaacchh!!

Zajàczek
w przedszkolu

W spotkaniu uczestniczyli uczniowie
z klas III-VI.Tematem przewodnim by∏y zacho-
wania agresywne, cz´sto niebezpieczne, któ-
rych jesteÊmy Êwiadkami w szkole, szczegól-
nie podczas przerw. Spektakl sk∏ada∏ si´ z czte-
rech scenek, które nie zawiera∏y koƒca,
zadaniem dzieci i m∏odzie˝y by∏o dokoƒczenie
ich w sposób zgodny z normami i zasadami.
Uczestnicy bardzo ch´tnie brali udzia∏ w dys-
kusji z prowadzàcymi, wymyÊlajàc pozytywne
zakoƒczenia, uczàc tym samym innych, w jaki
sposób powinniÊmy si´ zachowywaç w danej sy-
tuacji. Spektakl realizowany by∏ w ramach
gminnego programu profilaktyki i rozwiàzywa-
nia problemów alkoholowych. Realizatorami te-
go przedsi´wzi´cia by∏ teatr „Narwal” z Bia∏e-
gostoku. nn Angelika Skoczylas

Przyszed∏ cicho, niespostrze˝enie, zagadkowo.
Przedszkolaki uczestniczy∏y wówczas w zaj´ciach
porannych, a Zajàczek porozk∏ada∏ koszyczki ze
s∏odkà zawartoÊcià, w szatni i korytarzu przedszkol-
nym. Zanim milusiƒscy zorientowali si´,Zajàczek
da∏ susa i tyle go widzieliÊmy.

Dzi´kujemy Ci hojny Zajàczku Wielkanocny,
warto na Ciebie czekaç przez ca∏y rok i warto za-
wsze byç grzecznym przedszkolakiem!

nn Ksenia M´zia, nauczyciel gr II



Oprócz zwyczajowych zaj´ç tanecznych
(dwa razy w tygodniu), zespó∏ odby∏ trzy
zimowe zgrupowania, w trakcie których

doskonali∏ dotychczasowy repertuar oraz nowe
uk∏ady, przygotowane specjalnie na jubileuszo-
wy koncert galowy.

W dniach 26-28 stycznia, w hali sportowej
wWieliszewie, prawie 40 osobowa „m∏odsza gru-
pa” prowadzona przez instruktor Ew´ MiÊ-Krze-
miƒskà doskonali∏a taƒce górnego Êlàska, taƒ-
ce lubelskie oraz zabawy i taƒce kaszubskie
w nowej choreografii.Trzydniowe zgrupowanie,
pomyÊlane równie˝ jako mini ferie, obfitowa∏o
w dodatkowe atrakcje – kulig w siarczystym
mrozie (-15) wokó∏ Jeziora Wieliszewskiego, obo-
wiàzkowà dyskotek´, jak i stanowiàcy dla naj-

m∏odszych nie lada frajd´ nocleg w hali spor-
towej. Za apartamenty s∏u˝y∏y wi´c sportowe
szatnie, wygodne domowe ∏ó˝ka zastàpi∏y ma-
terace a rol´ jadalni pe∏ni∏ korytarz. Obozowy
dryl, ci´˝ka praca pod okiem pani Ewy
i przy opiece pani Magdy Duma∏y oraz pana Da-
riusza Skrzydlewskiego, w po∏àczeniu z zabawà,
da∏y wyÊmienite efekty.

W kolejny weekend (31 stycznia – 2 lutego),
hala sportowa goÊci∏a grup´ „Êrednià”, która
pod czujnym okiem instruktora Dariusza Skrzy-
dlewskiego pracowa∏a intensywnie nad „no-
wym” krakowiakiem i polonezem, doskonali∏a
taƒce kurpiowskie i taƒce Beskidu Âlàskiego.
„GimnazjaliÊci” zas∏ugujà na s∏owa uznania
– dzienna dawka taƒca oscylowa∏a w okolicach

8 godzin, co jest nie lada wyczynem nawet dla
zawodowych tancerzy. I tym razem przez trzy
dni zgrupowania sportowy obiekt w Wielisze-
wie by∏ dla m∏odych tancerzy równie˝ domem
– jadalnià i sypialnià, wieczorami zaÊ zamienia∏
si´ w sal´ kinowà. Opiek´ po raz kolejny zapew-

ni∏a pani Magda a o pe∏ne brzuchy zadba∏ pan
Janusz Rogoziƒski. Oba zgrupowania mo-

g∏y odbyç si´ dzi´ki wójtowi gminy pa-
nu Paw∏owi Kownackiemu i Kierowni-
kowi Referatu Sportu panu Tadeuszo-
wi Szczygielskiemu, którym

dzi´kujemy za nieodp∏atne udost´pnie-
nie hali sportowej. Uczestnicy zgrupowaƒ

pokrywali koszty wy˝ywienia.
Ostatnie zgrupowanie – najstarszej grupy

„Promyków” – mia∏o miejsce w weekend mi´-
dzy 8 a 10 marca. Tym razem goÊciliÊmy w sa-
lach sportowych w Skrzeszewie i D´bem, za co
dzi´kujemy gospodarzom tych obiektów – Dy-
rektor SP w Skrzeszewie pani Ma∏gorzacie Âci-
bior i Dyrektorowi Zespo∏u Szkó∏ w Wieliszewie
panu Miros∏awowi Sieradzkiemu. Zgrupowanie
poprowadzi∏ instruktor i choreograf Dariusz
Skrzydlewski, a w ciàgu 20 godzin warsztatów
tancerze doskonalili uk∏ady przygotowywane
na koncert galowy: taƒce rzeszowskie, taƒce
z okolic ̧ owicza i taƒce Górali ̊ ywieckich, naj-
wi´cej czasu poÊwi´cono jednak efektownej
choreografii taƒców opoczyƒskich.

Przed nami koncert galowy, na którym nie
mo˝e zabraknàç ˝adnego z Przyjació∏ zespo∏u,
których w ciàgu 15 lat nie brakowa∏o. Stàd rów-
nie˝ tà drogà kierujemy zaproszenie do ka˝de-
go z nich – w sobot´, 13 kwietnia, o godz. 18:30,
spotkajmy si´ w hali sportowej w Wieliszewie.
Miejsca nie zabraknie dla nikogo!

nn ZTL Promyki / OKW

Turniej w Pu∏awach i podsumowanie startów w roku 2012

„Promyki” najlepsze w Polsce
W rozgrywanym 1-3 marca w Pu∏awach XII Ogólnopolskim Kon-
kursie Taƒców Polskich „O PierÊcieƒ Ksi´˝nej Izabeli” tance-
rze z Wieliszewa brylowali na parkiecie, jak i w zestawieniach
podsumowujàcych ubieg∏oroczny sezon, otrzymujàc tytu∏ naj-
lepszego w kraju zespo∏u w kat. II (10-12 lat). Tytu∏y najlep-
szych instruktorów w tej kategorii odebrali Ewa MiÊ-Krzemiƒ-
ska i Dariusz Skrzydlewski.

W tegorocznym konkursie w Pu∏awach wystartowa∏o po-
nad 210 par (420 zawodników) z ca∏ej Polski (Olsztyn, Warsza-
wa, Kraków, Dobczyce, Siemiatycze, Pu∏awy, Poznaƒ, Drohiczyn,
tak˝e polonijne pary z Ukrainy) – wÊród nich m∏odzi tancerze
z Wieliszewa, jak zawsze mocno zaznaczajàc swojà pozycj´
w krajowej czo∏ówce. Po niezwykle zaci´tej walce w kat IIB
(46 par) wysokie 4. miejsce w Êcis∏ym finale zaj´li Witek Ja-
kóbczak i Ala Bo˝ek, miejsce 9. przypad∏o zaÊ Kubie Wojno
i Dagmarze Fronczek.Wspania∏e osiàgni´cie zanotowali Mi∏osz
Rynkowski i Kamila Kuskowska, którzy w swoim pierwszym
starcie w kat. IIA dotarli do fina∏u, plasujàc si´ na 4. miejscu.

Rozgrywany jako pierwszy w roku, pu∏awski turniej jest
dla Komisji ds.Taƒców Polskich okazjà do podsumowania mi-
nionego sezonu. Jak wypad∏y w nim „Promyki”?
– W kat. I (7-9 lat, 104 pary) para Radek Wyszyƒski i Julka Lesz-
czyƒska zaj´∏a wysokie 4. miejsce i w sezonie 2013 reprezen-
towaç b´dzie Wieliszew w kat. IIA (choroba Radka uniemo˝-
liwi∏a start w Pu∏awach).
– W kat. IIB (10-12 lat, 146 par) ca∏orocznà rywalizacj´ wygra-
li Mi∏osz Rynkowski i Kamila Kuskowska, awansujàc do kat.
IIA.Trzecie miejsce zaj´li Witek Jakóbczak i Ala Bo˝ek, a siód-
me Kuba Wojno i Dagmara Fronczek.

– W kat. IIA, z ogromnà przewagà nad rywalami, bezapelacyj-
nie triumfowali Kuba Rembelski i Ola Misztal. Nasza para od 2
lat nie przegra∏a w ˝adnym turnieju, a w tym sezonie starto-
waç b´dzie w kategorii wiekowej IIIA (13-15 lat; z powodu kon-
tuzji Oli nie zaprezentowali sie w Pu∏awach). Nie∏atwe zada-
nie nale˝a∏o do Bartka Bisialskiego i Julii Szmyt, którzy w swo-
im debiutanckim sezonie w tej kategorii, uplasowali si´ na
9 miejscu.
– W zestawieniu kat. IVA (16-18 lat) Mateusz Falak i Domini-
ka Bisialska zaj´li 8. miejsce, nale˝y jednak podkreÊliç spo-
wodowanà kontuzjà, pó∏rocznà przerw´ w startach naszej pa-
ry. ˚yczàc powrotu do zdrowia, mamy nadziej´, ˝e powrócà
na parkiety przy okazji Mistrzostw Polski rozgrywanych
w Wieliszewie.
– W kat.V (18-31 lat; uznawanej za najbardziej presti˝owà) Êwiet-
ne 4. miejsce wywalczyli Maciej Gmurczyk i Karolina Bo˝ym,
dajàc si´ wyprzedziç jedynie najlepszym w tej kategorii w Pol-
sce parom Zespo∏u PieÊni iTaƒca „Warszawianka”. Maciek i Ka-
rolina postanowili zakoƒczyç turniejowe starty jeszcze w trak-
cie minionego sezonu, mamy nadziej´ – z opcjà powrotu.

Podczas uroczystego podsumowania sezonu 2012, „Promy-
ki” nagrodzone zosta∏y jeszcze dwoma, znaczàcymi wyró˝nie-
niami – instruktorzy Ewa MiÊ-Krzemiƒska i Dariusz Skrzydlew-
ski otrzymali tytu∏y najlepszych w kraju, zaÊ ca∏y zespó∏ mia-
no najlepszego w Polsce w kat. II (10-12 lat). Mamy nadziej´,
i˝ swojà pozycj´ potwierdzà w kolejnym starcie w… Wielisze-
wie. Dzi´kujemy paniom Sylwii Wojno i Ewie MiÊ-Krzemiƒskiej
za opiek´ nad dzieciakami podczas wyjazdu do Pu∏aw.

nn ZTL Promyki / OKW
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Promyki/Mazur 2013

Pracowity jubileusz – przygotowania
do obchodów 15-lecia ZTL „Promyki„

PPrrzzeedd  nnaammii  kkoolleejjnnyy  --  ttrrzzyynnaassttyy  --  ttaanneecczznnyy  wweeeekkeenndd  ww  WWiieelliisszzeewwiiee,,  ww  rraammaacchh
kkttóórreeggoo  ppoo  rraazz  sszzóóssttyy  ((!!))  ggooÊÊcciiçç  bb´́ddzziieemmyy  MMiissttrrzzoossttwwaa  PPoollsskkii  ww  TTaaƒƒccaacchh  PPoollsskkiicchh..  

Mistrzowski Mazur
Na parkiecie wieliszewskiej hali sportowej zaprezen-
tujà si´ pary z kilkudziesi´ciu oÊrodków tanecznych
w kraju. Najlepsi z najlepszych.Tradycyjnie patronat
nad wydarzeniem objà∏ Marsza∏ek Województwa Ma-
zowieckiego, sponsorem g∏ównym wydarzenia jest
GAZ-SYSTEM S.A.
Wieliszewski „Mazur” to ogólnopolskie wydarzenie
kulturalno-sportowe o uznanej w kraju renomie, na-
wiàzujàce do tradycji polskich taƒców narodowych,
od 13 lat relacjonowane przez pras´ lokalnà, telewi-
zje regionalne i ogólnopolskie Radio. Patronat hono-
rowy rokrocznie pe∏nià wa˝ne osobistoÊci oraz insty-
tucje paƒstwowe i samorzàdowe. Wieliszew – jeden

z najmniejszych ale i najpr´˝niejszych oÊrodków taƒ-
ca polskiego w kraju, jednoczeÊnie siedziba regionu
centralnego (obejmujàcego województwa mazowiec-
kie i ∏ódzkie) Komisji ds. Taƒców Polskich
PS C.I.O.F.F. (Mi´dzynarodowej Rady Stowarzyszeƒ
Folklorystycznych, Festiwali i Sztuki Ludowej) – go-
Êci∏ ju˝ 12 edycji konkursu, w tym pi´ciokrotnie ta-
neczne mistrzostwa Polski.

G∏ównym celem mistrzostw i konkursu jest ochro-
na dziedzictwa narodowego, propagowanie polskich
taƒców narodowych wÊród spo∏eczeƒstwa oraz rozbu-
dzanie zainteresowaƒ dzieci i m∏odzie˝y tà formà taƒ-
ca. Podzielone na 7. kategorii wiekowych pary rywa-

lizujà wi´c na parkiecie w takich taƒcach jak krako-
wiak, polka, mazur, kujawiak i oberek. Dodatkowà, nie-
zwykle widowiskowà formà tanecznych zmagaƒ jest
konkurs kar mazurowych – rywalizacja polegajàca
na prezentowaniu uk∏adów tanecznych w wykonaniu 4
lub 8 par z danego zespo∏u jednoczeÊnie.

Rokrocznie w Ogólnopolskich Konkursach Taƒ-
ców Polskich organizowanych w Wieliszewie bierze
udzia∏ oko∏o pó∏ tysiàca uczestników wraz z instruk-
torami i osobami towarzyszàcymi z ca∏ej Polski, w tym
silna reprezentacja gospodarzy – Zespo∏u Taƒca Lu-
dowego „Promyki” (w roku ubieg∏ym tytu∏ mistrzów
kraju oraz wiele miejsc punktowanych). nn OKW

Trwajà przygotowania
do najwa˝niejszego
wydarzenia w historii
„Promyków”
– koncertu galowego
z okazji Jubileuszu
15-lecia istnienia
grupy. Członkowie
zespołu intensywnie
trenujà, by
w sobot´, 13 kwietnia
zaprezentowaç niemal
cały, 15-letni dorobek
– taƒce z trzynastu
regionów Polski!
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Wydarzenia

Nasze sekcje sportowe otrzymały
profesjonalne stroje

Uroczysta prezentacja nowych
strojów sportowych u˝ywanych
przez gminne sekcje biegowà

i kolarskà odby∏a si´ 11 marca, na ha-
li sportowej w Wieliszewie. Imprez´
prowadzi∏ Marcin Fabisiak, który

na wst´pie, przedstawiajàc program
spotkania, podzi´kowa∏ wszystkim
osobom i instytucjom, które przyczy-
ni∏y si´ do utworzenia obu zespo∏ów.
Jako pierwszy z wymienionych patro-
nów przedsi´wzi´cia g∏os zabra∏ Wójt
Gminy Wieliszew Pawe∏ Kownacki
wymieniajàc powody decydujàce
o zaanga˝owaniu spo∏ecznoÊci lokal-
nej w rozwój sportu i rekreacji.

W pierwszej cz´Êci uroczystoÊci wy-
powiedzieli si´ równie˝ inni przedsta-
wiciele podmiotów wspierajàcych
dzia∏alnoÊç sekcji sportowych: prezes
TBS Wieliszew Wojciech Piàtkowski,
z-ca dyrektora ds. finansowych Gaz

System Ew´ Piaseckà, rzecznik pra-
sowy SK Bank Piotr Radecki.

Drugà cz´Êç spotkania rozpocz´∏a
prezentacja strojów sekcji sporto-
wych, którà widowiskowo wykona∏a
grupa taneczna Alexia Dance Studio.
Po wyst´pie na scenie zaprezentowa-
li si´ zawodnicy oraz m∏odzi adepci
z Wieliszewa, Janówka Pierwszego
i Skrzeszewa. Prezentacj´ zwieƒczy-
∏a wspólna sesja fotograficzna.

Po cz´Êci oficjalnej ka˝dy móg∏
spróbowaç si∏ wsiadajàc na profesjo-
nalny rower z zamontowanym trena-
˝erem. Najodwa˝niejsi pokonywali
na dwóch kó∏kach przygotowany

przez Referat Sportu tor przeszkód.
W rozegranym podczas imprezy tur-
nieju na osiàgni´cie maksymalnej
pr´dkoÊci zwyci´˝y∏ Mateusz z ¸ajsk,
osiàgajàc wynik 51,9 km/h. Drugi by∏
Grzegorz z Wieliszewa, trzeci – Mate-
usz z Janówka Pierwszego.

Obie gminne sekcje – biegowa i ro-
werowa – startujà pod nazwà Heron
Wieliszew Kalorik Team. Prezentowa-
ne stroje zaprojektowa∏ Ernest Mozol.
Funkcjonowanie sekcji wspierajà:
Urzàd Gminy Wieliszew, Heron Pro-
perty sp. z o.o., Gaz System, Kalorik
Team, SK Bank, TBS Wieliszew, Po-
land Bike, Mazovia24H nn

Gminne sekcje
sportowe – biegowa
i kolarska – otrzymały
nowe, profesjonalne
stroje sportowe.

Mariusz Kraszewski

Celem spotkania by∏o szerzenie idei in-
tegracji mi´dzykulturowej i przedsta-
wienie korzyÊci, jakie niesie ze sobà to-
lerancja i akceptacja. Podczas uroczy-
stego rozpocz´cia imprezy prezes
Stowarzyszenia Chucks Gallardo Favo-
ur Njoku zdradzi∏, ˝e pomys∏ stworze-
nia grupy, dzia∏ajàcej na rzecz integra-
cji zrodzi∏ si´ w jego g∏owie ju˝ dawno.

– Pochodz´ z Nigerii a w Polsce
mieszkam od 12 lat. Trafi∏em tu
na kontrakt pi∏karski i pokocha∏em ten

kraj jak w∏asny, mimo ̋ e po-
czàtki nie by∏y ∏atwe. Czu-
∏em, ˝e jestem inny i ˝e nie
pasuj´ do tego spo∏eczeƒ-
stwa.Wielokrotnie spotyka-
∏em si´ z niech´cià, odrzu-
ceniem, a nawet agresjà Po-
laków. Zdarzy∏o si´ nawet,
˝e trafi∏em w ci´˝kim sta-
nie do szpitalu… – opowia-
da∏ na wst´pie prezes Pro-
ject Integration – Jednak
spotka∏em na swojej dro-
dze te˝ wielu wspania∏ych
ludzi, dzi´ki którym prze-

trwa∏em. Polska bar-
dzo si´ zmieni∏a

od czasu, kiedy
przyjecha∏em

tu pierwszy
raz. Ludzie

sà coraz
bardziej

otwarci

na wielokulturowoÊç. Chcà budowaç
swojà ÊwiadomoÊç i uczà si´ toleran-
cji – mówi∏ z uÊmiechem na twarzy.

Stowarzyszenie Project Integration
powsta∏o niedawno, bo w grudniu
ubieg∏ego roku i ju˝ zawita∏o do Wie-
liszewa. Wszystko to dzi´ki Natalii Po-
piel, która nie tylko jest cz∏onkiem Sto-
warzyszenia, ale przede wszystkim
mieszkankà naszej gminy. Miejsce,
tak otwarte na wspó∏prac´ mi´dzyna-
rodowà, niwelowanie ró˝nic i podzia-
∏ów, jakim jest gmina Wieliszew
okaza∏o si´ byç dobrym gruntem
na rozpocz´cie sezonu wydarzeƒ pol-
sko-afrykaƒskich.

Zebranych na hali sportowej goÊci
powita∏ prezes stowarzyszenia, inicja-
torka spotkania Natalia Popiel i Wójt
Gminy Wieliszew Pawe∏ Kownacki.
Przedstawili pokrótce program wyda-
rzeƒ i oddali g∏os s´dziemu, który wy-
jaÊni∏ zasady gry, po czym gwizdkiem
oznajmi∏ poczàtek pierwszego meczu.
Cztery dru˝yny, dwie polskie i dwie
afrykaƒskie, zmierzy∏y si´ ze sobà
w 20-minutowych meczach, rozegranych
na zasadzie ka˝dy z ka˝dym. W prze-
rwach na kibiców czeka∏y niesamowi-
te pokazy taƒca azonto i nauka kudu-
ro, gry na b´bnach i Êpiewu w wykona-
niu grupy „Gyration” z Konga,
konkursy wiedzy o Afryce z nagrodami.

Na osoby z∏aknione wiedzy czeka∏y
interesujàce prezentacje. O podró-
˝ach po Mali opowiada∏ Dariusz ̊ ukow-
ski, pokazujàc zainteresowanym liczne
pamiàtki i fotografie. O tym, jak mo˝-
na pomóc potrzebujàcym w Afryce, nie
wyje˝d˝ajàc z kraju, czyli m.in. o adop-

cji na odleg∏oÊç, mówi∏a Izabela Kow-
nacka, prezes Stowarzyszenia M∏odzi
dla Rozwoju eMka.

Przed wejÊciem na hale tak˝e przy-
gotowane zosta∏y ciekawe stoiska. Za-
interesowaniem cieszy∏ si´ sklepik
afrykaƒski, kàcik malowania twarzy,
czy stó∏, przy którym odbywa∏ si´ kon-
kurs plastyczny „Afryka bli˝ej nas”.
Organizatorzy nie zapomnieli równie˝
o smakoszach. Ka˝dy móg∏ spróbowaç
egusi – tradycyjnej, niezwykle pikant-
nej potrawy afrykaƒskiej.

Na zakoƒczenie, wyczekiwany szcze-
gólnie przez zawodników, uroczysty mo-
ment wr´czenia medali i pucharów.
Niespodzianka czeka∏a te˝ na wójta
Paw∏a Kownackiego, który zosta∏ Hono-
rowym Cz∏onkiem Stowarzyszenia Pro-
ject Integration.

nn Anna Sajnog

I Wieliszewski Dzieƒ Afrykaƒski, organizowany wspólnie przez Gmin´ Wieliszew i Stowarzyszenie Project Integration, up∏ynà∏ pod znakiem dobrej
zabawy i sportowej rywalizacji. W niedzielne popo∏udnie, 17 marca, do Wieliszewa zjechali goÊcie z najdalszych zakàtków krajów afrykaƒskich
i tym samym wspólnie zapoczàtkowaliÊmy mi´dzynarodowy tydzieƒ walki z dyskryminacjà rasowà. 

Afryka zagoÊci∏a w Wieliszewie

ZAWODNICY SEKCJI ROWEROWEJ
Michał Baum • Mirosław Kado •
Magdalena Kado • Grzegorz Kado •
Adam Cholewa • Włodzimierz Kado •
Paweł Kownacki • Marek Gronowski •
Krystian Michalak • Radosław Czekirda •
Jacek Matraszek • Piotr Matraszek •
Jacek Maciejewski • Grzegorz Brzozowicz •
Mirosław Sieradzki • Hubert Kilian •
Patrycja Matraszek • Andrzej Sulich •
Artur ˚ołek • Zofia ˚ołek • Dominik Kado

ZAWODNICY SEKCJI BIEGOWEJ
Dariusz Âwistek • Daniel Wróblewski
Maciej Ogrodowicz • Marcin Brzeziƒski •
Hubert Gronowski • Katarzyna Wojdasiewicz •
Agnieszka Czupryna • Szymon Sawicki •
Grzegorz Ziółek • Małgorzata Szadura •
Waldemar Polewacz • Marta Łoniewska •
Michał Kowalski • Marek Stasiorczyk 
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Prosz´ opowiedzieç, jakie by∏y poczàtki Paƒskiej
dzia∏alnoÊci w tej dziedzinie sportu? Czy ma Pan
jakieÊ osobiste doÊwiadczenia, osiàgni´cia w te-
nisie sto∏owym?
MyÊl´ ̋ e poczàtki biorà si´ z fascynacji, jako dziec-
ko oÊmioletnie rodzice zapisali mnie do szkó∏ki te-
nisa w Parczewie w szkole podstawowej. Przysz∏o
oko∏o 80 dzieci na 700 uczniów. Trenowa∏em tech-
nik´ przez wiele lat. Pami´tam, ˝e jedno uderzenie
uczy∏em si´ i doskonali∏em 7 miesi´cy, w póêniej-
szym czasie by∏o to moje bardzo punktujàce ude-
rzenie. Mia∏em dobrych szkoleniowców, jako zawod-
nik i trener. Lata 80. gra∏em w szko∏ach i klubach
miejscowych zdobywajàc indywidualnie wicemi-
strzostwo województwa.Trzydziestoletnie doÊwiad-
czenie prze∏o˝y∏em na prac´ trenerskà doskonalàc
ciàgle w∏asny warsztat szkoleniowca. Zawodu tre-
nera ucz´ si´ od trenera J. Grycana, wspó∏pracuj´
z trenerami z ca∏ego kraju, chyba w jedynym sys-
temie szkolenia dzieci w Europie.
Czy w Janówku dostrzega Pan talenty? Kto przy-
chodzi na zaj´cia?
Uwa˝am i˝ talent nie istnieje, wol´ bardziej pre-
dyspozycje do sportu, w dobie post´pu technolo-
gicznego trudno w jakiejkolwiek dyscyplinie zna-
leêç ch´tne dzieci do poÊwi´ceƒ. Szukanie talen-
tów zajmuje za du˝o czasu, stworzenie warunków
do rozwoju dzieci w sporcie jest wa˝niejsze. Ta-
kie dzia∏ania nale˝y wspólnymi si∏ami poczyniç,
aby integralnie podejÊç do ka˝dego zawodnika.
Nale˝y anga˝owaç rodziców, dyrektorów szkó∏,
szukaç sponsorów i szkoliç na najwy˝szym pozio-
mie uczàc si´ od najlepszych. Sekcja jest koedu-
kacyjna, a odpowiednio dobrana jednostka tre-
ningowa nie powoduje przem´czeƒ.Treningi pro-
wadz´ w dwóch grupach: poczàtkujàca
i zaawansowana. Logistycznie nie mam mo˝li-
woÊci prowadzenia zaj´ç dla doros∏ych, ale widzia-
∏em ˝e w OSP Janówek jest stó∏ i tam rekreacyj-
nie odbijajà doroÊli. Klub prowadzi równie˝ za-
j´cia fitness dla doros∏ych.
Czy organizacyjnie ∏atwo by∏o stworzyç taki
klub? Kto pomóg∏, przyczyni∏ si´, wspar∏ jego po-
wstanie?

W ma∏ych Êrodowiskach jest ci´˝ko, trzeba mieç
motywacj´, pokazaç ludziom, i˝ warto w dzieci in-
westowaç. Klub dzia∏a w formie stowarzyszenia,
wi´c odsy∏am zainteresowanych do ustaw i nale-
˝y przejÊç ca∏à procedur´ rejestrowania klubu. Jak
wspomnia∏em wczeÊniej, tworzàc grup´ ludzi my-
Êlàcych tak samo mo˝na dokonaç rewolucji. Bar-
dzo du˝o pomog∏a nam dyrektor M. Górzyƒska, M.
Fabisiak,Wójt P. Kownacki, oczywiÊcie równie˝ ro-
dzice. Wspó∏praca mi´dzy nami uk∏ada si´ dobrze
i oby tak dalej.
Czy macie Paƒstwo na swoim koncie sukcesy? Je-
Êli tak, to prosz´ opowiedzieç jakie?
Tenis sto∏owy jest bardzo technicznym sportem.
Etap szkolenia podstawowego to dwa lata; ukierun-
kowania na w∏asny styl gry to kolejne trzy; dwa
lata doskonalenia a˝ do etapu mistrzowskiego,
w którym dopieszcza si´ ca∏oÊç ∏àcznie ze sferà men-
talnà. Ka˝dy drobny krok w tenisie to sukces, ko-
lejna opanowana technika, nowa taktyka, zawo-
dy wewn´trzne jako pierwsze starty w grze
na punkty, starty kontrolne w zawodach z rówie-
Ênikami, osiàganie wyznaczonych celów krok
po kroku. Wynik to sztuka podró˝owania, a nie
miejsce. Dzieci z mojej sekcji dotar∏y do fina∏ów
Szkolnych Igrzysk SZS w kategorii dziewczàt szkó∏
podstawowych przechodzàc wszystkie etapy. Dwie
moje wychowanki z naszej gminy reprezentujà
obecnie jeden z warszawskich klubów, grajà w II li-
dze MZTS, stanowià czo∏ówk´ województwa ma-
zowieckiego.
Jaki program zaj´ç Pan przyjà∏? Czy szkolenie
oparte jest na sprawdzonym modelu, czy dostoso-
wywane jest indywidualnie do potrzeb zawodni-
ka wynikajàcy z Paƒskich obserwacji.
Ca∏a sekcja jest obj´ta programem szkolenia autor-
stwa trenera J. Grycana „FUNdamenty od marze-
nia do mistrzostwa”. Etap który nale˝y przejÊç, to
okres oÊmiu lat. Trenerzy z takich szkó∏ek jak na-
sza spotykajà si´ na weekendowych warsztatach
w ca∏ym kraju, kiedyÊ te˝ takie zaj´cia odby∏y si´
w Janówku, i krok po kroku wdra˝ajà program
na treningach. Jest to system jedyny w Europie, ja-
kim szkolimy najm∏odszych. System oparty jest

na chiƒskim modelu nauczania techniki, ale
o tym mówi∏em na otwarciu klubu i objaÊnia∏em
modelowà jednostk´ treningowà oraz na rozwoju
poprzez spiral dynamics Kena Wielbera. Ka˝dy za-
wodnik, dziecko jest indywidualnoÊcià i tak te˝ jest
traktowane. Przypuszczam, i˝ w najbli˝szym cza-
sie takie szkolenie b´dzie patronowa∏ okr´g woje-
wódzki a nawet PZTS
Od jakiego wieku mo˝na zaczàç graç w tenisa
sto∏owego?
Im wczeÊniej, tym lepiej. Prowadz´ dzieci, które çwi-
czà od 5. roku ̋ ycia, a zw∏aszcza ̋ e skrócono okres
szkolnictwa podstawowego i w sporcie jest coraz
mniej gimnazjalistów. Poczàtki to nauka koordy-
nacji ruchowej, sporo ogólnorozwojówki zabawa
z pi∏eczkà i rakietkà. Pami´tam, ˝e kiedyÊ uczy∏em
chodziç pó∏ roku dziewczynk´, aby mog∏a zaczàç
regularny trening, bo mia∏a dysfunkcje kr´gos∏u-
pa, a dziÊ przywozi medale z zawodów, to cieszy,
˝e mog∏em jej pomóc.
Jakie cechy predysponujà do uprawiania tego
sportu? 
MyÊl´ ̋ e pytanie jest o selekcj´ lub testy, jakie mo˝-
na na poczàtku wprowadziç i wy∏uskiwaç „talen-
ty”. Prze dwa lata przewin´∏o si´ oko∏o 50 %
uczniów z Janówka przez mojà szkó∏k´ prowadzo-
nà jako sekcja teraz klub. KiedyÊ trener T. Redzim-
ski na zadane pytanie – kogo przyjàç do szkó∏ki te-
nisa, jakie dzieci, odpowiedzia∏: wszystkich, a se-
lekcja b´dzie naturalna. Do dziÊ tak robi´ i dzi´kuj´
ci Tomku za te s∏owa. OczywiÊcie sà te˝ testy spraw-
noÊciowe dla zawodników, zwinnoÊci, gibkoÊci, si-
∏y nóg. Nale˝y rozwijaç sprawnoÊç fizycznà na ka˝-
dym etapie szkolenia.
Jakie sà Paƒskie zainteresowania?
Mam marzenia. Interesuj´ si´ integralnym rozwo-
jem dzieci. Chcia∏bym byç bardzo dobrym szkole-
niowcem i na tym si´ skupiam, studiuj´ ró˝ne sty-
le gry np. nauczy∏em si´ graç uchwytem azjatyckim,
studiuj´ i ucz´ si´ od mistrzów Êwiata w ping-pon-
ga, trwam w tym, co robi´ i doskonal´ to.
Co podoba si´ Panu w naszej Gminie, co wed∏ug
Pana powinno si´ zmieniç?
Gmina si´ bardzo szybko zmienia, to wa˝ne, aby
mieszkaƒcy to doceniali. Jest wiele inicjatyw, któ-
re sà zawsze wys∏uchane, powoli zmienia si´ men-
talnoÊç spo∏eczeƒstwa i nale˝y to braç za sukces
w∏adz. Podoba mi si´ w gminie otwartoÊç w∏adz.
Anga˝owanie si´ referatów w rozwój spo∏eczeƒstwa.
Jest to bardzo, bardzo ci´˝ka rzecz, zw∏aszcza w do-
bie mniej lub bardziej odczuwalnego kryzysu go-
spodarczego kraju. Zmiany, nie mi tu decydowaç,
skupiam si´ na tym, co robi´. MyÊl´, ˝e w ferwo-
rze pracy, gonitwy potrzeba analizy, zatrzymania
si´. Odrobina refleksji przyda si´ nam wszystkim.
Jakie sà dalsze plany, w jakim kierunku zmie-
rza klub?
Klub zamierza przystàpiç do udzia∏u w rozgryw-
kach okr´gowych, wykupiç licencje dla dzieci, aby
mog∏y poszerzaç swoje cv sportowca. Mamy cel, aby
w Polsce funkcjonowa∏o 1000 szkó∏ek, takich jak
ta w Janówku. Planujemy wprowadziç warsztaty
dla zawodników raz w miesiàcu.
Dzi´kuj´ za rozmow´.

nn  Rozmawia∏a Magda Pietrzak
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Nasze Talenty

Trzy lata temu w Szkole
Podstawowej w Janówku
Pierwszym dzieci
rozpocz´∏y treningi tenisa
sto∏owego. Dzi´ki
zaanga˝owaniu dyrekcji,
Gminy, rodziców,
sponsorów, a przede
wszystkim trenera,
jesienià 2012 uda∏o si´
zarejestrowaç Uczniowski
Klub Sportowy „Darex”
Janówek. Przybli˝amy
Paƒstwu sylwetk´ trenera
– Mariusza Cura.

Jaka lokalizacja cmentarza dla Gminy Wieliszew
b´dzie najlepsza?

Spory o cmentarz
Temat nowej lokalizacji cmentarza
dla mieszkaƒców gminy Wieliszew,
jest tak stary jak istnieje sama gmi-
na.Teraz jednak sprawa jest palàca,
bo dotychczasowy cmentarz zape∏ni∏
si´ ca∏kowicie, a na poszerzanie nie
ma miejsca z uwagi na zabudow´
mieszkaniowà.

Dobra lokalizacja nowego cmenta-
rza jest bardzo uzasadniona, ponie-
wa˝, je˝eli coÊ budujemy na wiele lat,
to musi byç przemyÊlane i funkcjo-
nalne dla wszystkich, którzy z tego
majà korzystaç.

W ostatnich latach pojawi∏o si´ kil-
ka lokalizacji, co do których zg∏oszo-
no wiele zastrze˝eƒ ró˝nej natury. Ja,
jako spo∏ecznik i by∏y so∏tys te˝ wiele
na ten temat s∏ysza∏em, dyskutowa∏em
i z innymi dzia∏aczami snu∏em plany,
które rozwiàzanie by∏oby najlepsze.

Nie b´d´ ukrywa∏, ˝e optowa∏em
te˝ za lokalizacjà na Kwietniówce,
wys∏uchujàc przy tym zastrze˝eƒ ta-
kich jak; po∏o˝enie na skraju gminy,
z∏y dojazd, po∏o˝enie w lesie zas∏ania-
jàcym widocznoÊç, a przez to brak
ochrony przed z∏odziejami i wanda-
lizmem, koniecznoÊç budowy nowej
drogi od koÊcio∏a w Wieliszewie itp.

Druga lokalizacja na Podgórnej I,
zosta∏a te˝ oprotestowana przez sàsia-
dów i zastrze˝ona p∏ytkoÊcià wód
gruntowych oraz niezbyt du˝à po-
wierzchnià (2,4 ha), bez mo˝liwoÊci
powi´kszania. Natomiast proponowa-
na ostatnio nowa lokalizacja Podgór-
na II, moim zdaniem zas∏uguje
na uwag´ i podj´cie dzia∏aƒ w celu
jej pozyskania. Jest tam 4 ha po-

wierzchni, oddalona od zabudowaƒ
mieszkalnych i mo˝liwoÊç zamiany
na dotychczasowà, oczywiÊcie z pew-
nà dop∏atà.Ale je˝eli jest to inwesty-
cja konieczna i na d∏ugi okres czasu,
to warto ponieÊç pewne koszty dla
dobra sprawy.

Argument „p∏ywajàce groby”, jest
moim zdaniem nieuzasadniony, po-
niewa˝ ten ca∏y teren zamkni´ty po-
mi´dzy Wis∏à, Bugo-Narwià i Kana-
∏em Królewskim, jest nizinny i po-
ziom wód gruntowych znajduje si´ tu
Êrednio na 2 metrach, dlatego szuka-
nie na tym terenie innej lokalizacji
po∏o˝onej wy˝ej nie ma sensu. Pro-
blem ten jednak mo˝na ∏atwo rozwià-
zaç podwy˝szajàc teren na wymaga-
nà przepisami wysokoÊç (np. o 1 m)
nawo˝àc ziemi. Ponadto mo˝na tego
dokonaç bez wi´kszych kosztów, po-
niewa˝ firmy zajmujàce si´ budow-
nictwem majà problem, gdzie pozbyç
si´ ziemi z wykopów i ch´tnie wyko-
najà nasyp za darmo.

Obiektywnie samo po∏o˝enie te˝
jest dobre, znajdujàce si´ bli˝ej
Êrodka ca∏ej gminy, a bliskoÊç koÊcio-
∏ów w Wieliszewie i Skrzeszewie
stwarza wi´kszà wygod´ w pochów-
ku i odwiedzaniu grobów. Dlatego nie
jestem zaskoczony postawà wi´kszo-
Êci radnych gminnych, którzy optujà
za tà lokalizacjà, widzàc w tym dobre
rozwiàzanie problemu.

Niewàtpliwie sà to trudne sprawy
do przeprowadzenia, jednak koniecz-
ne i przy dobrej determinacji w∏adz
gminy mo˝liwe do zrealizowania.

nn Mieczys∏aw Berdowski

Talent show
21 marca odby∏ si´ w naszej szkole
konkurs” Nasz talent”. W∏aÊnie w ta-
ki sposób m∏odzie˝ postanowi∏a przy-
witaç pierwszy dzieƒ Wiosny. Popular-
ne programy telewizyjne cieszà si´
ogromnym zainteresowaniem tak˝e
wÊród uczniów. GimnazjaliÊci na de-
skach szkolnej sceny prezentowali si´
w Êpiewie, grze na instrumentach
i recytacji. Zabawa mia∏a charakter
konkursu. „Talent show” by∏ niebywa-
∏à atrakcjà dla samych wyst´pujàcych
i zaskoczeniem dla widzów, którzy nie
spodziewali si´ tak utalentowanych ko-
le˝anek i kolegów ze szkolnej ∏awki.
Zaprezentowano utwory min. Christi-
ny Perri, Renaty Przemyk, Bridy, Me-
talliki. W trakcie wspania∏ej zabawy
szkolne jury wybra∏o najbardziej”
zielonà klas´”. Zwyci´skie klasy 1c i 2c

otrzyma∏y nagrod´ Dyrektora Gimna-
zjum – goràcà i smakowità pizz´.

Brawurowe wyst´py uczestników
nie u∏atwi∏y zadania oceniajàcym (Ma-
rzennie Kmieciak– nauczycielowi j´-
zyka polskiego, Ma∏gorzacie Ostrow-
skiej – nauczycielowi j´zyka polskie-
go i zaj´ç artystycznych, Dariuszowi
Skrzydlewskiemu – dyrektorowi Gmin-
nego OÊrodka Kultury, Stanis∏awowi
Kmieciakowi – nauczycielowi muzyki,
Martynie Barszczewskiej – przedstawi-

cielce Samorzàdu Uczniowskiego).
Najlepszymi okazali si´:
I miejsce Milena Jusiƒska,
II miejsce Piotr Niecikowski,
III Patrycja Detmerowska i Damian
Paƒczyk oraz Joanna Gàsior.
Wyró˝nienia zdobyli:
Agnieszka Okrasa i Maria Jecenko,
Adam Stolarski.

Dzi´kujemy wszystkim uczestni-
kom i gratulujemy du˝ej odwagi oraz
talentu! nn Ma∏gorzata Ostrowska
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Zespó∏ Kantado Koro do tej pory znany by∏ z wyst´pów
promujàcych muzyk´ rozrywkowà wielu polskich artystów
m.ni: Anny Jantar Ireny Jarockiej, Renaty Przemyk. 

Zespó∏ Kantado Koro
rozwija wokalne skrzyd∏a 

Wielokrotnie prezentowa∏ przedstawienia mu-
zyczne, w których Êpiew przeplatany by∏ dowcip-
nymi dialogami oraz ró˝nymi formami taƒca.
Wielka zmiana nastàpi∏a na poczàtku tego roku,
kiedy powsta∏ pomys∏ tworzenia w∏asnych kom-
pozycji.

Od ponad miesiàca zespó∏ pracuje nad w∏a-
snym autorskim programem, który w swoim za-
∏o˝eniu ma byç lekki oraz przyjemny, skierowa-
ny do szerokiego grona publicznoÊci. Utwory
utrzymane sà w dynamicznym stylu „du˝o muzy,
rytmów, beatu” jak mówi jedna z piosenek.

Najwa˝niejsze jest jednak to, ˝e zespó∏ reali-

zuje si´ w 100 %, ka˝dy bardzo intensywnie pra-
cuje nad jakoÊcià utworów, stajà si´ twórcami
i odtwórcami w∏asnych piosenek.Takim oto spo-
sobem powsta∏a m.in. piosenka „Spójrz w dó∏”
autorstwa Dominiki Bo˝ym, która jest na∏adowa-
na pot´˝nà energià i polecam jà ka˝demu
na chwile zadumy.

Pierwsze nagranie odby∏o si´ 10 marca, w stu-
dio nagraniowym Pemark w Niepor´cie. Zespó∏
wspó∏pracuje z bardzo uzdolnionym legionow-
skim gitarzystà Tomkiem G∏owackim i jemu ol-
brzymie podzi´kowania za aran˝e gitarowe.

W chwili obecnej materia∏ jest w fazie obrób-
ki dêwi´kowej. Ju˝ wkrótce uchylimy ràbka ta-
jemnicy i zamieÊcimy fragment w internecie, na-
tomiast ca∏oÊç programu planujemy pokazaç pod-
czas Âwi´ta Gminy Wieliszew. Koszty produkcji,
wynaj´cie studia, nagrania jest finansowane tyl-
ko i wy∏àcznie z zasobów w∏asnych, zdobytych w∏a-
sna pracà.

OsobiÊcie zach´cam ka˝dego, kto kocha Êpie-
waç, mo˝e pisze teksty piosenek, chcia∏by reali-
zowaç marzenia wokalne do przystàpienia do ze-
spo∏u. Zaj´cia odbywajà si´ dwa razy w tygodniu,
w poniedzia∏ki i Êrody, o godz. 17, w GCK w ¸aj-
skach. Goràco polecam! nn Katarzyna Ignaciuk

Trener, cz∏owiek z pasjà

17 marca 2013 zagin´łam mi suczka
czarna, kudłata, du˝a, o imieniu Rada
– sznaucer olbrzym w okolicy
Skrzeszewa koło Podd´bia. Bardzo
prosz´ o kontakt. Sunia jest bardzo
łagodna i jest w trakcie stałego
drogiego leczenia. Sunia jest czarna jak
w´giel i ma czarne oczy. Pies ma chipa.
Wszystkie słu˝by sà poinformowane
o zagini´ciu psa na tym terenie.
Za znalezienie NAGRODA. 

507895400 Bo˝ena Rehmus 
Skrzeszew ul. Nasielska 3A
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Biblioteka w ¸ajskach proponuje 

˚ycie i los

2 lutego 2013 min´∏o 60 lat od zakoƒczenia bitwy
stalingradzkiej. Celem Niemców by∏o zdobycie Sta-
lingradu. Przywódca paƒstwa radzieckiego, Józef
Stalin, rozkaza∏ broniç za wszelkà cen´ miasta no-
szàcego jego imi´. Bitwa zakoƒczy∏a si´ kl´skà
Niemców i olbrzymimi stratami po obu stronach.
W ruinach Stalingradu ̋ ycie straci∏o ponad milion
ludzi. Powszechnie przyjmuje si´, ˝e by∏ to jeden
z prze∏omowych momentów II wojny Êwiatowej.

Niezwykle sugestywny opis nieludzkich zmagaƒ
milionów ˝o∏nierzy podczas walk o Stalingrad
przedstawi∏ Wasilij Grossman w swojej ksià˝ce „˚y-
cie i Los”. Jest to monumentalne dzie∏o o ludziach,
którym przysz∏o ̋ yç w czasach wojennej zawieruchy.
Akcja toczy si´ w ró˝nych miejscach: w rodzinie fi-
zyka ewakuowanego z Moskwy, który na emigracji
tworzy teori´ swojego ̋ ycia, wÊród ̋ o∏nierzy i ich do-
wódców na froncie, w pociàgach wiozàcych ˚ydów
do obozu zag∏ady, w barakach jeƒców radzieckich roz-
wa˝ajàcych wspó∏prac´ z Niemcami. Jednak g∏ów-
nym bohaterem tej ksià˝ki jest bez wàtpienia Sta-
lingrad – myÊlà i rozmawiajà o nim wszyscy, jedni
go wielbià, inni przeklinajà i nienawidzà. Na wieÊci
ze Stalingradu z dr˝eniem oczekujà Stalin i Hitler,
m´˝czyêni i kobiety, cywile i ˝o∏nierze, jeƒcy, szere-
gowi i genera∏owie, albowiem od losów tego miasta
zale˝y przysz∏oÊç nie tylko poszczególnych paƒstw,
ale i Êwiata.

Wasilij Grossman osobiÊcie widzia∏ stalin-
gradzkie piek∏o i doÊwiadczy∏ okropnoÊci wojny.
Kiedy hitlerowskie Niemcy uderzy∏y na ZSRR
w 1941 i zacz´∏a si´ Wielka Wojna Ojczyêniana,
matka pisarza znalaz∏a si´ w zaj´tym przez Niem-
ców Berdyczowie, gdzie podzieli∏a los dziesiàtków
tysi´cy zamordowanych ̊ ydów, którzy nie zdo∏a-
li uciec z miasta. Grossman zg∏osi∏ si´ na ochot-
nika na front, ale zosta∏ uznany za niezdolnego
do s∏u˝by wojskowej; uda∏ si´ wi´c do redakcji
gazety Armii Czerwonej, gdzie na w∏asnà proÊ-
b´ zosta∏ korespondentem wojennym.W trakcie
trwania zmagaƒ opisywa∏ najwi´ksze bitwy:
pod Moskwà, stalingradzkà, na ¸uku Kurskim
i berliƒskà.

Wasilij Grossman zaczà∏ pisywaç krótkie opo-
wiadania podczas studiów na Uniwersytecie Mo-
skiewskim, a tak˝e pracujàc jako in˝ynier w Don-
basie. Jedno z jego pierwszych opowiadaƒ,
„W mieÊcie Berdyczowie” zwróci∏o naƒ uwag´ ta-
kich twórców, jak Maksim Gorki i Michai∏ Bu∏ha-
kow. W po∏owie lat trzydziestych XX wieku Gros-
sman porzuci∏ swe in˝ynierskie zaj´cie i poÊwi´-
ci∏ si´ ca∏kowicie pisarstwu. Do 1936 opublikowa∏
dwa tomiki opowiadaƒ, a w 1937 zosta∏ przyj´ty
do presti˝owego Zwiàzku Pisarzy.

Pod koniec wojny Wasilij Grossman bra∏ udzia∏
w tworzeniu Czarnej Ksi´gi powsta∏ej z inicjaty-
wy ˚ydowskiego Komitetu Antyfaszystowskiego
w celu dokumentowania zbrodni holokaustu. Gdy
po wojnie w∏adze sowieckie wstrzyma∏y druk Czar-
nej Ksi´gi, oburzony Grossman przesta∏ wierzyç
w paƒstwo stalinowskie. Efektem krytyki Zwiàz-
ku Radzieckiego by∏o przeÊladowanie przez w∏a-
dze. Dlatego zaledwie kilka powojennych prac pi-
sarza zosta∏o opublikowanych za jego ˝ycia. Gdy
odda∏ do wydawnictwa swà najwa˝niejszà ksià˝k´
„˚ycie i los” w 1959, KGB w∏ama∏o si´ do jego
mieszkania.Wszystkie materia∏y zwiàzane z ksià˝-
kà zosta∏y skonfiskowane.

„˚ycie i los” to wciàgajàca i poch∏aniajàca po-
wieÊç, ale te˝ filozoficzne rozwa˝ania o cz∏owieku
i jego mrocznej, drapie˝nej naturze, którà tak bo-
leÊnie obna˝a wojna. Autor w emocjonujàcy spo-
sób opisuje mia˝d˝àce natarcie czo∏gów, czy zma-
gania w ruinach Stalingradu, ale te˝ poruszajàcà
scen´ ostatniej drogi ˚ydów do komór gazowych
albo przera˝ajàce przes∏uchania w kazamatach
NKWD. Wasilij Grossman w boleÊnie prawdziwy
sposób opisuje ludzi – urz´dników odmawiajàcych
jedzenia inwalidom wojennym, dowódców dla roz-
rywki wysy∏ajàcych ̋ o∏nierzy do ataku na niemo˝-
liwe do zdobycia pozycje, nieludzkich Êledczych,
czy nazistowskich dygnitarzy urzàdzajàcych ban-
kiet z okazji wybudowania komory zag∏ady. „˚y-
cie i los” to ponadczasowa lektura sk∏aniajàca
do refleksji nad cz∏owiekiem i drzemiàcym w nim
okrucieƒstwie.

n Piotr K
Wasilij Grossman, ˚ycie i los, Wydawnictwo W.A.B., War-
szawa 2011

Êwiatem literatury, teatru i filmu.
W tym roku w Komisji po raz drugi
zasiedli: Anna Grycewicz (aktorka Te-
atru Narodowego), Przemys∏aw Stip-
pa (aktor Teatru Narodowego), Le-
szek Zduƒ (aktor Teatru Polonia)
– znani równie˝ z ról telewizyjnych
i filmowych. M∏odzi aktorzy w profe-
sorskim stylu stworzyli nastrój przy-
jazny recytatorom, pozwalajàcy
na opanowanie tremy i w pe∏ni zapre-
zentowanie swoich umiej´tnoÊci.

W kategorii I (klasy 0-III) do kon-
kursu przystàpi∏o 21 m∏odych

uczniów (w tym 4 z oddzia∏ów zero-
wych).W tej kategorii bezkonkuren-
cyjni byli reprezentanci SP im. Wy-
bickiego w Janówku. Komisja przy-
zna∏a 1. miejsce Filipowi ¸abusiowi
(kl. II) za Êwietnà recytacj´ wiersza
Magdaleny Olejnik pt. „Ceg∏a”, 2.
miejsce Milenie ˚o∏nierzak (kl. I)
za interpretacj´ wiersza Danuty Wa-
wi∏ow „O Rupakach”. Zgodnie z re-
gulaminem Filip i Milena reprezen-
towaç b´dà naszà gmin´ w etapie po-
wiatowym konkursu.W tej kategorii
przyznano równie˝ trzy wyró˝nienia

– dla Marceliny Pietras i Julii Kowa-
lik z kl. IIIa SP w Wieliszewie oraz Ju-
lii Leszczyƒskiej z kl. III SP w Skrze-
szewie.

W kategorii II (klasy IV-VI), w któ-
rej startowa∏o 14 uczniów, po raz ko-
lejny klas´ pokazali uczniowie z Ja-
nówka. Pierwsze miejsce przypad∏o
Gabrieli Bonieckiej (kl.V) za inter-
pretacj´ wiersza Jerzego Ludwika
Kerna „Dialog z pluskwà”, drugie
zaÊ Patrykowi Baczyƒskiemu (kl.
VI) za deklamacj´ wiersza Jana
Brzechwy „K∏ótnia rzek” – i oni prze-
szli do kolejnego etapu konkursu.
W tej kategorii jury przyzna∏o dwa
wyró˝nienia – dla Julii Witkowskiej
(kl. IV) z SP w Skrzeszewie i Mau-
rycego Wróbla (kl. V) z SP im. Sta-
nis∏awa Moniuszki Zespo∏u Szkó∏
w ¸ajskach.

W kategorii III (klasy gimnazjalne)
startowa∏o 7 uczniów. Jury 1. miejsce
przyzna∏o Karolinie Pietrzykowskiej
z kl. II Gimnazjum Zespo∏u Szkó∏
w ¸ajskach, 2. miejsce przypad∏o Pio-
trowi Niecikowskiemu z kl. IIIa, a 3.
pozycj´ zaj´∏a Natalia Mostowiec
z kl. Ia (oboje z Gimnazjum im. Jana
Paw∏a II w Wieliszewie).Wraz z pozo-
sta∏ymi zwyci´zcami, Karolina i Piotr
reprezentowaç b´dà naszà gmin´
w eliminacjach powiatowych konkur-
su, ju˝ 25 marca. Powodzenia! nn

Ruszyła 36. edycja
Konkursu
Recytatorskiego
Warszawska Syrenka.
Za nami gminny etap
zmagaƒ, który
w piàtek, 15 marca,
w Gminnym Centrum
Kultury w Łajskach,
zgromadził najbardziej
utalentowanych
młodych mistrzów
słowa z Gminy
Wieliszew. 

OÊrodek Kultury w Wieliszewie

wwwwww..bbiibblliiootteekkaa..llaajjsskkii..pprrvv..ppll

Warszawska Syrenka – eliminacje
gminne

Weliminacjach gminnych,
w trzech przedzia∏ach wieko-
wych, swój udzia∏ zg∏osi∏y

dwa przedszkola, pi´ç szkó∏ podstawo-
wych i dwa gimnazja – zgodnie z re-
gulaminem placówki te przeprowadzi-
∏y równie˝ wewn´trzne eliminacje.
Tradycyjnie recytatorskie zmagania
uczniów ocenia∏y osoby zwiàzane ze
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Pijani ze Êmiechu do „DNA”

Trzej zdolni Âlàzacy w sk∏adzie: Jaros∏aw Cyba,
Wojciech Stala i Adam Mrozowicz z sukcesem
udowodnili w swoim nowym repertuarze nie tyl-
ko to, ˝e myÊlenie ma przysz∏oÊç, ale, ˝e przysz∏oÊç
ludzi myÊlàcych to „Telepatia”.

Na poczàtku powia∏o grozà. Wszyscy zgroma-
dzeni bardzo dobitnie mogli przekonaç si´ o tym,
˝e ze Êmiercià nie nale˝y si´ Êcigaç i ˝e niebezpie-
czeƒstwo czyha wsz´dzie, nawet na hulajnodze.
Po przera˝ajàcej chwili refleksji nad ˝yciem
i Êmiercià, przyszed∏ czas na sugestywne ukaza-
nie pot´gi telepatii. To trudne zadanie z pewno-
Êcià, by si´ nie uda∏o gdyby nie profesjonalna gra
dwójki sympatycznych przedstawicieli publiczno-
Êci: Kasi i Arkadiusza. Dwoje artystów, amatorów
przez kilka chwil dzielnie dzier˝y∏o na swych g∏o-
wach profesjonalne, opatentowane urzàdzenia
do przekazu w∏asnych myÊli. Po raz kolejny oka-
za∏o si´, ˝e nie trzeba mówiç nic, a mo˝na powie-
dzieç tak wiele… Filozoficzna maksyma: „MyÊl´
wi´c jestem” nabra∏a zupe∏nie nowego znaczenia.
O tym jak ci´˝ko z dziecka staç si´ doros∏ym wie-
dzà niemal wszyscy, ale o tym, ˝e nie ∏atwo w ˝y-
ciu doros∏ym staç si´ rodzicem wie ju˝ na pewno,
ka˝dy kto tego wieczoru zasiad∏ na widowni.
Po tym jak Êpiewajàco odkryliÊmy na nowo kolej-
nà tajemnic´ ludzkoÊci, niechybnie przyszed∏ czas
na obcowanie z kulturà przez du˝e „K”. Ka˝da wy-
prawa do muzeum wzbogaca nasze postrzeganie
zasz∏oÊci historycznych.Wycieczka, której byliÊmy
Êwiadkami nie by∏a wyjàtkiem, a wszyscy mogli-
Êmy przekonaç si´ o tym jak historia przeplata si´
z nowoczesnoÊcià i ˝e w tej konfiguracji jeÊli nie
wiadomo o co chodzi to chodzi o seks.

Jak to zwykle w ˝yciu bywa po kulturalnych
uniesieniach przyszed∏ czas na ma∏˝eƒskà proz´
˝ycia czyli nie∏atwe odpowiedzi na pytania
z gatunku „Powiedz stary gdzieÊ ty by∏” … Po raz

kolejny okaza∏o si´, ˝e tak naprawd´ nie wa˝ne
co odpowiemy, wa˝ne by znaleêç si´ zawsze we
w∏aÊciwym miejscu z w∏aÊciwà osobà…W kolej-
nej scenie p∏eç pi´kna obecna na widowni prze-
kona∏a si´ o tym, ˝e Êwiat nauki nie pozostaje
bierny i stara si´ wyjÊç naprzeciw wszystkim na-
wet tym najbardziej skrytym kobiecym potrze-
bom.

Po tej sporej dawce optymizmu znowu zrobi-
∏o si´ refleksyjnie. Pewna bakteria przez szeÊç mi-
nut „swego istnienia na scenie” bardzo obrazo-
wo ukaza∏a nam nieuchronnoÊç mijajàcego cza-
su. Dzi´ki temu mogliÊmy uÊwiadomiç sobie jak
wa˝ne jest to by mieç czas dla siebie.

O tym, ˝e niekoniecznie warto ten cenny czas
marnotrawiç na libacje alkoholowe dobitnie zo-
brazowa∏ kolejny skecz ukazujàcy skutki pewnej
przyjacielskiej imprezy. Po tych drastycznych
prze˝yciach mogliÊmy zajrzeç do nie mniej prze-
ra˝ajàcego Êwiata jednej z chiƒskich restauracji.

Prawdziwym ukojeniem zw∏aszcza dla m´skiej
cz´Êci publicznoÊci by∏ kolejny punkt programu
ekscytujàcy i niebywale eteryczny taniec brzucha
w wykonaniu tajemniczej i niezwykle pon´tnej
„Szeherezady”. Po tanecznych uniesieniach ro-
dem z dalekiego wschodu w obronie twórczoÊci
starego kontynentu zaprezentowa∏ si´ nie kto in-
ny jak Jean –Michel Jarre – francuski pionier mu-
zyki elektronicznej. Jego talent porwa∏ publicz-
noÊç w krain´ wysublimowanych dêwi´ków, a to-
warzyszàcy w tle spektakularny pokaz
pirotechniczny zorganizowany z du˝à dozà swoj-
skoÊci stworzy∏ si´ harmonijnie w niezapomnia-
ny spektakl. Na koniec ponownie znaleêliÊmy si´
w „oparach” naszej polskiej rzeczywistoÊci. Te-
raz wiemy ju˝ na pewno, ˝e mi∏oÊç niejedno ma
imi´, a jeÊli jest prawdziwa, to pokona wszelkie
przeciwnoÊci.

Ta niezwykle humorystyczna i barwna podró˝
w g∏àb ludzkiej natury uwieƒczona zosta∏a spon-
tanicznymi, gromkimi brawami naszej cudownej,
niezawodnej, wieliszewskiej publicznoÊci. Ukoro-
nowaniem wieczoru sta∏ si´ powalajàcy wyst´p
ludowego zespo∏u „Zag∏´bianki”. Czekajàc z nie-
cierpliwoÊcià na to, ˝e nasze rodzime „Promyki”
odnajdà w nim dla siebie niejednà inspiracj´ ju˝
teraz goràco zapraszam na kolejne spotkanie
z wieliszewskim kabaretem, które przed nami ju˝
wkrótce. nn ¸ukasz Ziemak

OÊrodek Kultury w Wieliszewie poszerza ofert´ Gminnego Centrum
Kultury w ¸ajskach. Zapraszamy na zaj´cia plastyczne skierowane
do dzieci w wieku od 5 do 12 lat. Ruszamy w sobot´, 6 kwietnia!

–TwórczoÊç plastyczna, obok mowy i pisma, jest spo-
sobem wyra˝ania w∏asnych myÊli. Ekspresja arty-
styczna twórcza a nie odtwórcza, pozwala na zaspo-
kojenie dà˝eƒ i potrzeb. U dzieci zaj´cia plastycz-
ne rozwijajà umiej´tnoÊç dostrzegania i prze˝ywania
pi´kna, wra˝liwoÊç estetycznà, rozwijajà wyobraêni´,
pami´ç, uczà wytrwa∏oÊci, ujawniajà pomys∏owoÊç
i oryginalnoÊç – podkreÊla animator czasu wolnego,
instruktor sztuk plastycznych Kinga Furga, która po-
prowadzi nowe zaj´cia w ¸ajskach.

Cz∏onkowie powstajàcej sekcji zajmà si´ m.in.
papieroplastykà (wykonywanie form przestrzen-
nych z papieru, p∏askie origami), lepieniem z mas
(plastelina, modelina, masa papierowa, masa sol-
na), podstawowymi technikami malowania i ryso-
wania. W miar´ up∏ywu czasu (i nabytych umie-

j´tnoÊci) program zaj´ç b´dzie rozwijany i uroz-
maicany – w planach m.in. poznawanie technik
plastycznych o egzotycznych nazwach takich jak
quiiling (technika zwijania papierków), scrapbo-
king czy Iris folding, tworzenie bi˝uterii (z kora-
lików, modeliny) i filcowanie. W planach równie˝
organizowane w weekendy warsztaty rodzinne.

Zaj´cia odbywajà si´ dwa razy w tygodniu:
1,5-godzinne spotkania w Êrody (17:00-18:30) i so-
boty (10:00-11:30). Miesi´czny koszt uczestnictwa
to 60 z∏ przy zaj´ciach raz w tygodniu, lub 90 z∏
przy dwóch spotkaniach w tygodniu (w ramach
odp∏atnoÊci oÊrodek kultury zapewni uczestni-
kom materia∏y plastyczne). Zapisy w biurze GCK
w ¸ajskach (ul. Moniuszki 2 / róg Nowodwor-
skiej), tel. 22 782 20 02. nn OKW
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Plastyczne Inspiracje 

Rozstrzygn´liÊmy drugà edycj´ Wielkanocnego Konkursu Plastycznego

Na konkurs sp∏yn´∏y prace uczniów z Gminy Wieliszew,
powiatu legionowskiego a nawet dalekiej G∏owaczowej
w woj. podkarpackim! Zapraszamy do Gminnego Cen-
trum Kultury w ¸ajskach na wystaw´ pokonkursowà, by
– do 12 kwietnia – nacieszyç oczy wielkanocnymi kart-
kami, palmami i pisankami.

Jak zwykle dopisa∏a iloÊç prac, ich ró˝norodnoÊç, po-
mys∏owoÊç i profesjonalny poziom wykonania. Do ponie-
dzia∏ku, 25 marca, nades∏ane prace ocenia∏a komisja
w sk∏adzie: Wójt Gminy Wieliszew Pawe∏ Kownacki, Dy-
rektor Zespo∏u Szkó∏ w ¸ajskach Marek Tarwacki oraz re-
prezentujàca Êrodowisko rodziców pani Katarzyna Bara-
basz. Jury stara∏o si´ wyró˝niç przede wszystkim te pra-
ce, które wskazywa∏y na mo˝liwie najwi´kszà
samodzielnoÊç ich wykonania. Ten walor b´dzie kluczo-
wym równie˝ w kolejnych edycjach naszych konkursów
plastycznych – starajmy si´ wi´c o jak najmniejszà inge-
rencj´ w twórczoÊç naszych uczniów, podopiecznych, dzie-
ci. Uk∏onem w stron´ zaanga˝owania oraz zdolnoÊci pla-
stycznych rodziców i nauczycieli b´dzie „doros∏a” kate-
goria, którà wprowadzimy w nast´pnych edycjach.Wobec
– spowodowanych przedÊwiàtecznymi zobowiàzaniami
– trudnoÊci w zebraniu si´ jury i poÊlizgiem w og∏oszeniu
wyników, dyplomy i nagrody dostarczymy do placówek
oÊwiatowych po Êwi´tach wielkanocnych. nn OKW

Nagrodzeni w konkursie
PRZEDSZKOLA
Kategoria: Palmy
I miejsce Kinga Sielawa (5 l) PS w Janówku
II miejsce Gabriel Grodek (4 l) SP w Skrzeszewie
III miejsce Emilia Mroziewicz (5 l) SP w Skrzeszewie

Kategoria: Kartki
I miejsce Praca zbiorowa grupa II 4-latków PS w Łajskach
II miejsce Wiktor Ostrowski (3 l) PS nr I w Wieliszewie
II miejsce Hanna Rydelek (4,5 l) PS nr I w Wieliszewie
Kategoria: Pisanki
I miejsce Praca zbiorowa „A˝urowe Pisanki” PS nr II w Wieliszewie
I miejsce Praca zbiorowa „Âniadanie na Łàce” PS nr II w Wieliszewie
II miejsce Praca zbiorowa „Papieroplastyka” PS nr II w Wieliszewie
II miejsce Kinga Policewicz (4 l) PS w Łajskach
II miejsce Hania Grabarczyk (5 l) PS w Zegrzu
III miejsce Mela Aniszewska (4,5 l) PS w Zegrzu
SZKOŁY PODSTAWOWE
Kategoria: Palmy
I miejsce Klaudia Cur (kl. VI) SP w Janówku
II miejsce Julia Trzaskoma (kl. VI) SP w Olszewnicy Starej
III miejsce Jakub Zabijak (kl. V) SP w Janówku
Kategoria: Kartki
I miejsce Lena Brzeziƒska (kl. Ia) SP w Łajskach
I miejsce Karolina Mroczek (kl. IIIb) SP w Łajskach
II miejsce Miłosz Rynkowski (kl. IVb) SP w Wieliszewie
Kategoria: Pisanki
I miejsce Piotr Cendrowski (kl. I) SP w Skrzeszewie
II miejsce Aleksandra Kaca (kl. IIIb) SP w Wieliszewie
III miejsce Julia Nowakowska (kl. IIb) SP w Wieliszewie
III miejsce Radek Piwowarski (kl. III) SP w Wieliszewie

GIMNAZJA
Kategoria: Kartki
I miejsce Patrycja Czapla (kl. I) Gimnazjum w Głowaczowej
II miejsce Radek Maciejczyk (kl. II) Gimnazjum w Głowaczowej
III miejsce Dorota Kurdziel (kl. III) Gimnazjum w Głowaczowej
Kategoria: Pisanki
I miejsce Wiktor Rogoziƒski (kl. Ia) Gimnazjum w Wieliszewie
II miejsce Maria Jarenko (kl. I) Gimnazjum w Wieliszewie
III miejsce Ewelina Rutkowska (kl. III) Gimnazjum w Wieliszewie

Wielkanocny Konkurs Plastyczny 



1. Referat Gospodarki NieruchomoÊciami
1. Prowadzonych jest 14 post´powaƒ w sprawie ustalenia op∏aty

adiacenckiej z tytu∏u wzrostu wartoÊci nieruchomoÊci na sku-
tek jej podzia∏u, wydano 7 decyzji ustalajàcych wysokoÊç op∏a-
ty adiacenckiej z tytu∏u wzrostu wartoÊci dzia∏ki na skutek jej
podzia∏u oraz 11 zawiadomieƒ o ustaleniu nr porzàdkowego.

2. Udzia∏ w negocjacjach dot. odszkodowaƒ za dzia∏ki przej´te z mo-
cy prawa pod drogi gminne oraz sukcesywne uzupe∏nianie sta-
nu mienia gminnego o nabyte nieruchomoÊci gruntowe, sporzà-
dzono tak˝e sprawozdania ze stanu mienia komunalnego oraz
z wykonania bud˝etu za 2012 rok.

3. Przeprowadzono II przetarg ustny na sprzeda˝ nieruchomoÊci grun-
towej zabudowanej nr ew. 46/109 obr´b Wieliszew PGR oraz spo-
rzàdzono wymaganà w tym zakresie dokumentacj´, prowadzona jest
tak˝e procedura dot. przej´cia, w trybie art. 73 ustawy z dnia 13
paêdziernika 1998 r. – Przepisy wprowadzajàce ustawy reformujà-
ce administracj´ publicznà, dzia∏ek pod drogi gminne.

4. Z∏o˝ono kilkanaÊcie wniosków do sàdu wieczysto ksi´gowego
o ujawnienie w∏asnoÊci Gminy do dzia∏ek przej´tych z mocy pra-
wa pod drogi publiczne, a tak˝e przygotowano umowy cywilne
na us∏ugi geodezyjne i wycen´ nieruchomoÊci dla celów prze-
kszta∏cenia u˝ytkowania wieczystego we w∏asnoÊç oraz sprze-
da˝y lokali komunalnych ich najemcom i wszcz´to procedur´
podzia∏ów nieruchomoÊci gminnych.

Referat Spraw Obywatelskich, Handlu i Usług 
i Urzàd Stanu Cywilnego

1. Zameldowano na pobyt sta∏y 67 osób, 10 noworodków, pobyt cza-
sowy 15. Wprowadzono wnioski o wydanie dowodu od 112 osób,
wydano 85 nowych dowodów osobistych oraz 7 zaÊwiadczeƒ o utra-
cie dowodu osobistego. Zweryfikowano dane osobowe dla orga-
nu nowego miejsca pobytu sta∏ego 60 osób przyby∏ych z terenu
innych gmin. Odpowiedziano na 58 wnioski o udost´pnienie da-
nych z ewidencji ludnoÊci, zbioru pesel, ewidencji wydanych
i uniewa˝nionych dowodów osobistych (informacji o danych oso-
bowych i adresach) oraz wydano na wniosek dla 5 osób poÊwiad-
czenia o zameldowaniu w lokalu.Wydano decyzj´ administracyj-
nà o wymeldowanie z miejsca pobytu sta∏ego, a tak˝e w sprawie
zmiany nazwiska oraz sprostowania aktów stanu cywilnego. Spo-
rzàdzono 1 akt ma∏˝eƒstwa, 15 aktów zgonu.

2. Wydano 36 odpisy skrócone oraz 5 odpisów zupe∏nych oraz ze-
zwolenie na sprzeda˝ napojów alkoholowych.

3. Przyj´to 69 wniosków CEIDG dotyczàcych dzia∏alnoÊci gospo-
darczej.

9. Wspó∏praca z referatami Urz´du Gminy polegajàca na udzie-
laniu informacji adresowych oraz podawania liczby mieszkaƒ-
ców poszczególnych so∏ectw gminy Wieliszew oraz koresponden-
cja dotyczàca spraw bie˝àcych z zakresu referatu.

Referat Gospodarki Przestrzennej i Geodezji
1. Wydano 38 wypisów z miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego, 9 zaÊwiadczeƒ o braku miejscowego planu za-
gospodarowania przestrzennego, 2 decyzje o ustaleniu lokali-
zacji inwestycji celu publicznego, 9 decyzji o warunkach zabu-
dowy i zagospodarowania terenu, 2 decyzje zatwierdzajàce pro-
jekt podzia∏u nieruchomoÊci, 7 postanowieƒ opiniujàcych
wst´pny projekt podzia∏u nieruchomoÊci, 5 projektów decyzji
o warunkach zabudowy i zagospodarowania terenu, 12 wszcz´ç
w przedmiocie ustalenia warunków zabudowy.

2. W zakresie op∏aty planistycznej sprawdzono 10 aktów notarial-
nych oraz odpowiedziano na bie˝àcà korespondencj´ z zakresu
referatu.

3. Przygotowano umow´ na wykonanie: opisu taksacyjnego dla
dzia∏ki leÊnej po∏o˝onej we wsi Krubin, oraz projekty uchwa∏
w sprawach: uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego na obszarze wsi Wieliszew w rejonie ulicy Spo-
kojnej oraz uchylenia uchwa∏y nr XV/133/2011 Rady Gminy Wie-
liszew z dnia 2 grudnia 2011 roku.

4.Odby∏o si´ posiedzenie Gminnej Komisji Urbanistyczno-Architek-
tonicznej w sprawie zaopiniowania rozwiàzaƒ planistycznych przy-
j´tych w miejscowych planach zagospodarowania przestrzenne-
go dla cz´Êci wsi Wieliszew (obr´b PGR) Gminy Wieliszew.

5. Trwajà konsultacje z Biurem Planowania i Rozwoju Warszawy
odnoÊnie prac nad projektem studium.

Referat Ochrony Ârodowiska i Rolnictwa
1. Wydano 20 decyzji na wycink´ drzew oraz postanowienie stwier-

dzajàce brak potrzeby przeprowadzenia oceny oddzia∏ywania
na Êrodowisko oraz decyzji o Êrodowiskowych uwarunkowaniach
dla przedsi´wzi´cia polegajàcego na rozbudowie mostu na Ka-
nale Bródnowskim w miejscowoÊci ¸ajski.

2. Wydano decyzj´ o Êrodowiskowych uwarunkowaniach dla
przedsi´wzi´cia polegajàcego na rozbudowie hal magazynowych
w miejscowoÊci Góra 2 zaÊwiadczenia o zmianie wpisu do reje-
stru dzia∏alnoÊci regulowanej dla Przedsi´biorstwa Gospodar-
ki Komunalnej w P∏oƒsku oraz firmy B∏ysk Bis.

3. Przes∏ano do Samorzàdowego Kolegium Odwo∏awczego odwo-
∏anie od postanowienia wydanego w sprawie odmówienia wy-
dania zaÊwiadczenia o wpisie do rejestru dzia∏alnoÊci regulo-
wanej dla Oddzia∏u firmy Remondis oraz odwo∏anie od posta-
nowienia w sprawie wydania zaÊwiadczenia o pracy
w gospodarstwie rolnym rodziców.

4. Sporzàdzono 3 wezwania do osób fizycznych w sprawie okaza-
nia dokumentów poÊwiadczajàcych fakt odbioru odpadów ko-
munalnych oraz nieczystoÊci ciek∏ych z terenu z nieruchomoÊci
b´dàcych ich w∏asnoÊcià, przez firmy majàce prawo do Êwiad-
czenia us∏ug na terenie Gminy Wieliszew.

5. Sporzàdzono sprawozdania SG-01-2/W – leÊnictwo i ochrona Êro-
dowiska oraz sprawozdania OÊ-4g –.sprawozdanie z gospodaro-
wania dochodami bud˝etu gminy pochodzàcymi z op∏at kar Êro-
dowiskowych przeznaczonymi na finansowanie ochrony Êrodo-
wiska i gospodarki wodnej.

6. Przygotowano dokumentacj´ przetargowà zwiàzanà z odbiera-
niem odpadów komunalnych z terenu Gminy Wieliszew od 1 lip-
ca 2013 r. Uruchomiono wspólnie z Referatem Inwestycji pro-
cedur´ przetargowà w zakresie odbioru odpadów, a tak˝e usu-
wania wyrobów zawierajàcych azbest.

7. Zweryfikowano i wprowadzono dane z inwentaryzacji wyrobów
zawierajàcych azbest, do bazy azbestowej prowadzonej przez
Ministerstwo Gospodarki oraz sporzàdzono dla Politechniki
¸ódzkiej ankiet´ dotyczàcà post´powania z odpadami komu-
nalnymi na terenie Gminy Wieliszew.

Referat Bud˝etu i Finansów
1. Sporzàdzono zarzàdzenie sprawie zmian i przesuni´ç mi´dzy roz-

dzia∏ami w planie wydatków i dochodów bud˝etowych.
2. Przygotowano projekty Uchwa∏: bud˝etowej w sprawie zmian

w planie wydatków i dochodów oraz w sprawie zmian w planie
dochodów i wydatków Wieloletniej Prognozy Finansowej.

3. Sporzàdzono miesi´czne sprawozdania z wykonania dochodów
i wydatków (Rb-28S, Rb-27S).

4. Sporzàdzono roczne sprawozdania Rb-27S, Rb-28S, Rb-NDS, Rb-
-N, Rb-ST, Rb-UZ, Rb-UN do Regionalnej Izby Obrachunkowej
oraz Sg-01-04.w zakresie Êrodków trwa∏ych.

5. Zaksi´gowano sprawozdania od jednostek organizacyjnych gmi-
ny oraz bie˝àce wyciàgi bankowe, a tak˝e dokonano przelewów
w zakresie. bie˝àcych i majàtkowych wydatków urz´du.

6. Wyliczono ekwiwalenty dla stra˝aków za udzia∏ w dzia∏aniach
ratowniczych.

Referat Podatków
1. Ustalono kompleksowy wymiar podatków lokalnych: podatku

od nieruchomoÊci, rolnego i leÊnego dla 9394 jednostek wymia-
rowych.

2. Wydawano decyzje wymiarowe lub zmieniajàce wymiar podat-
ku oraz zaÊwiadczenia o stanie majàtkowym oraz o niezalega-
niu bàdê zaleganiu w podatkach.

3. Na podstawie zawiadomieƒ o zmianie w ewidencji gruntów i bu-
dynków oraz zaÊwiadczeƒ Powiatowego Inspektora Nadzoru Bu-
dowlanego o oddanych budynkach do u˝ytkowania aktualizo-
wano baz´ podatkowà.

4. Przygotowano informacj´ o nieudzieleniu pomocy publicznej de
minimis w rolnictwie i rybo∏ówstwie za styczeƒ 2013 r oraz spra-
wozdania Rb-27S za styczeƒ 2013 r.

5. Zaksi´gowano deklaracje z∏o˝one przez osoby prawne w spra-
wie podatku od nieruchomoÊci, rolnego i leÊnego oraz z∏o˝onych
przez osoby fizyczne i prawne w sprawie podatku od Êrodków
transportowych za 2013 rok.

6. Anulowano tytu∏y wykonawcze, udzielono odpowiedzi na zapy-
tania i wnioski.

Referat Gospodarki Komunalnej i Inwestycji 
INWESTYCJE
1. Odebrano projekt prac zwiàzanych z opracowaniem koncepcji

budowy Sali gimnastycznej przy Gimnazjum oraz roboty budow-
lane gwarancyjne w budynku Gimnazjum.

2. Koordynowano prace, ustalano z biurem projektowym, realizu-
jàcym umow´ na wykonanie dokumentacji sieci kanalizacji desz-
czowej w Micha∏owie-Reginowie i ¸ajskach.

3. Odby∏y si´ spotkania koordynacyjne i ustalenia z projektanta-
mi placów zabaw w Krubinie, Janówku Pierwszym i Skrzesze-
wie oraz w sprawie budowy kanalizacji sanitarnej na osiedlu.
Zacisze w Janówku Pierwszym.

4. Rozpatrywano wnioski mieszkaƒców w sprawie mo˝liwoÊci pod-
∏àczenia posesji do wodociàgu i kanalizacji oraz odp∏atnego
przejmowania infrastruktury technicznej.

5. W drodze przetargu nieograniczonego wy∏oniono wykonawc´
na realizacj´ zamówienia na „Wykonanie remontów czàstkowych
dróg bitumicznych na terenie gminy Wieliszew”.

6. W drodze przetargu nieograniczonego wy∏oniono wykonawc´ na re-
alizacj´ zamówienia na „Bie˝àce utrzymanie dróg gminnych o na-
wierzchni ˝wirowej i gruntowej na terenie Gminy Wieliszew”.

7. W drodze przetargu nieograniczonego wy∏oniono wykonawc´
na realizacj´ zamówienia na „Przyjmowanie do schroniska bez-
domnych zwierzàt z terenu Gminy Wieliszew”.

8. W drodze przetargu nieograniczonego wy∏oniono wykonawc´
na realizacj´ zamówienia na „Od∏awianie bezdomnych zwierzàt
z terenu Gminy Wieliszew i przekazywanie ich do schroniska
wskazanego przez Zamawiajàcego”.

9. Wszcz´to procedur´ przetargowà na realizacj´ zamówienia na „Usu-
wanie wyrobów zawierajàcych azbest z terenu Gminy Wieliszew”.

10. Wszcz´to procedur´ przetargowà na realizacj´ zamówienia na
„Odbieranie i zagospodarowanie odpadów komunalnych z nie-
ruchomoÊci po∏o˝onych na terenie Gminy Wieliszew”.

11. Trwa procedura wy∏onienia wykonawcy na realizacj´ zamówienia.
„Zagospodarowanie przestrzeni publicznej w Olszewnicy Starej”.

Gospodarka komunalna
1. Do 21.01. odÊnie˝anie Gminy kosztowa∏o 270 tysi´cy z∏otych.
2. Wydano 9 decyzji dotyczàcych lokalizacji w pasie drogowym dróg

gminnych urzàdzeƒ infrastruktury technicznej niezwiàzanych
z potrzebami zarzàdzania drogami lub potrzebami ruchu drogowe-
go (etap projektowania), 10 oÊwiadczeƒ o mo˝liwoÊci po∏àczenia
dzia∏ki z drogà publicznà (do pozwoleƒ na budow´ budyn-
ków)., 6 uzgadniajàcych projektów budowlanych dotyczàcych bu-
dowy urzàdzeƒ infrastruktury technicznej w pasie drogowym
oraz 15 pozwoleƒ na lokalizacj´ urzàdzeƒ w pasie dróg wewn´trz-
nych.

3. Zakoƒczono prace remontowe w szkole podstawowej w Janów-
ku, wyremontowano: 2 klasy (cyfrowa szko∏a), sto∏ówk´, dwie
∏azienki, 5 sal lekcyjnych i korytarze.

4. Podpisano umow´ na wykonanie ewidencji dróg gminnych oraz zle-
cono wykonanie przeglàdów pi´cioletnich obiektów budowlanych.

5. Z dachów szkó∏ w Komornicy, Olszewnicy Starej i Skrzeszewa
zrzucono Ênieg.

6. W lokalu socjalnym w Krubinie oraz szkole podstawowej w Ja-
nówku wymieniono gazowy podgrzewacz wody. W lokalu
w Krubinie wymieniono równie˝ rury wodociàgowe

7. Rozliczono wynajem dekoracji Êwiàtecznych. oraz zlecono wy-
mian´ uszkodzonych s∏upów oÊwietleniowych w Wieliszewie
i na skrzy˝owaniu ulic Wiejska–Cicha w Olszewnicy Starej.

8. Zamówiono tablice og∏oszeniowe dla So∏tysów Topoliny i Ka∏u-
szyna.

9. Za∏atano dziury w drogach asfaltowych. Naprawiane ulice to:
ul. G∏ówna Micha∏ów-Reginów, ul. Polna, ul. Modliƒska i ul.
Przedpe∏skiego w Wieliszewie.

10. Wykonawcy ulicy Kwiatowej w Janówku zg∏oszono poprzecz-
ne p´kni´cia asfaltu, wizytacja odby∏a si´ 18 lutego.

11. W ramach zadania pod nazwà „Poprawa bezpieczeƒstwa komu-
nikacyjnego na terenie Gminy Wieliszew” przygotowano
wniosek o przeprowadzenie post´powania o udzielenie zamó-
wienia na realizacj´ projektów sta∏ej organizacji ruchu.

12. W wyniku przeprowadzonego post´powania wy∏oniono wyko-
nawc´ dokumentacji budowlano-wykonawczej z decyzjà pozwo-
lenia na budow´ oÊwietlenia ulic: Spacerowej, Âwi´tojaƒskiej,
Flisaków w Wieliszewie”.

13. W opracowaniu funkcjonalno-u˝ytkowym formu∏y „Projektuj
i Wybuduj” zlecono wykonanie zadania „Budowa oÊwietlenia
ul. D∏ugiej w Olszewnicy Starej” „Budowa oÊwietlenia ul. Spo-
kojnej i ul. WiÊniowej w Wieliszewie”.

14. Do Starosty Powiatu Legionowskiego wys∏ano wniosek w sprawie wspól-
nej realizacji budowy chodników przy ul. Wspólnej w Komornicy.

15. Przygotowano projekt uchwa∏y Rady Gminy Wieliszew w spra-
wie wspólnej realizacji ze Starostà Legionowskim zadania
„Przebudowy mostu w ciàgu drogi powiatowej nr 1818W (ul.
KoÊcielna) w miejscowoÊci ¸ajski.

16. Uzgodniono projekty wykonawcze budowy Êcie˝ek pieszo-
-rowerowych i ciàgu pieszo jezdnego w ulicach: Spacerowa,
Âwi´tojaƒska, Flisaków oraz Êcie˝ki rowerowej od Al. Soli-
darnoÊci do hali sportowej i ul. Modliƒskiej w Wieliszewie.

Zespół Informacji i Promocji Gminy 
1. Przygotowano do druku 65 numer Gazety Wieliszewskiej.
2. Zorganizowano turniej FIFA 2013 oraz kampani´ informa-

cyjnà dotyczàcà zmian w ustawie „Êmieciowej”: nowa stro-
na internetowa HYPERLINK „http://www.czystagmina.wie-
liszew.pl” www.czystagmina.wieliszew.pl i ulotka.

3. Obs∏u˝ono medialnie wydarzenia: Sportowo-Kolorowo w SP
w Wieliszewie, spektakl „Law Law Law”, przedstawienie
Szko∏y w ¸ajskach „Korczak”, Koncert Reprezentacyjny Ze-
spo∏u Artystycznego Wojska Polskiego.

4. Wspó∏organizowano wyjazdy delegacji Gminy Wieliszew
do partnerskiej Amt Trittau w Niemczech.

6. Koordynowano prace nad utworzeniem Zbiorów Historycz-
nych Gminy Wieliszew.

7. Rozstrzygni´to konkurs na nazw´ osiedla w Wieliszewie oraz
wspó∏pracowano z firmami, które stawiajà na terenie Gmi-
ny tablice informacyjne.

8. Przygotowano specyfikacj´ do przetargu na organizacj´ im-
prez gminnych, a tak˝e konkurs dla organizacji pozarzàdo-
wych oraz zamówiono gad˝ety promocyjne.

9. Trwa koordynacja prac zwiàzanych z przygotowaniami obcho-
dów 50-lecia Szko∏y w Komornicy (dawne TGW D´be).

10. Przygotowano udzia∏ Gminy Wieliszew w targach promocyj-
nych „Wiatr i woda.”

11. W ramach upowszechnienia tolerancji dla ró˝norodnoÊci mi´-
dzykulturowej 17 marca na terenie Gminy Wieliszew zor-
ganizowano „Dzieƒ Afrykaƒski”.

12. Koordynowano sprzeda˝ cegie∏ek na remont schodów wie-
˝y koÊcielnej oraz przygotowano akcj´ sprzeda˝y cegie∏ek
na remont dachu wieliszewskiego koÊcio∏a.

Referat Zarzàdzania Kryzysowego
1. Ca∏odobowo monitorowano wa∏ przeciwpowodziowy w miejscowo-

Êci Góra. Po rozkruszeniu pokrywy lodowej stan wody obni˝y∏ si´.
2. Monitorowano Jezioro Klucz poniewa˝ zasz∏o podejrzenie

przyduchy ryb. Zagro˝enia ostatecznie nie potwierdzono.
3. Przekazano do MUW W-wa Wydzia∏ Zarzàdzania Kryzysowe-

go „Bilans medyczny”.
4. Sporzàdzono sprawozdanie z bezpiecznych ferii.
5. Przeprowadzono okresowà kontrol´ komunikacji ZTM, S9

i KM.

Referat Sportu
1. Nadzorowano i koordynowano zaj´cia sportowe w czasie ro-

ku szkolnego zgodnie z harmonogramem.
2. Nadzorowano drobne prace remontowe oraz kompleksowe

prace porzàdkowe w hali i na terenie przyleg∏ym.
3. Na terenie hali sportowej w terminach 20.01, 3.02 i 10.02 przy-

gotowano i przeprowadzono turnieje pi∏karskie seniorów.
4. W dniach 26.01–2.02 odbywa∏y si´ na warsztaty taneczne” ZTL

Promyki” równolegle w terminie do 10 lutego odbywa∏y si´
treningi klubów sportowych.

5. W dniach 29.01-–8.02 przygotowano i przeprowadzono ch∏opi´-
ce, m∏odzie˝owe rozgrywki w pi∏ce No˝nej i Siatkowej w kat.
szko∏a podstawowa, gimnazjum.W tym samym czasie trwa∏y rów-
nie˝ rozgrywki tenisa sto∏owego, pi∏karzyków i zaj´cia na si∏ow-
ni.

6. W dniach 16–17.02 przygotowano i przeprowadzono Woje-
wódzki Turniej Kwalifikacyjny w Tenisie Sto∏owym.

OÊrodek Kultury
1. Udzia∏ instruktorów Zespo∏u Taƒca Ludowego „Promyki” w ob-

radach komisji do spraw Taƒców Polskich Polskiej Sek-
cji C.I.O.F.F. – 18–20.01, która uzna∏a Gmin´ Wieliszew za „naj-
bardziej przyjaznà dla polskiej tradycji tanecznej Gmin´ w na-
szym kraju”.

2. Przeprowadzono zgrupowania grupy m∏odszej (26-28.01.)
i Êredniej „ZTL Promyki” (31.01.-02.02.) w hali sportowej
w Wieliszewie.

3. Zorganizowano i przeprowadzono wyjazdy, otwarte zaj´cia
w Gminnym Centrum Kultury i inne aktywnoÊci w ramach
oferty ferii zimowych (w sumie przygotowano ponad 500
miejsc).

4. Od 1 do 15 lutego na terenie w OKW w ¸ajskach z wystaw´ foto-
grafii pod has∏em „Kulturalny Rok 2012” podsumowujàcej wyda-
rzenia organizowane przez OÊrodek Kultury w Wieliszewie w ro-
ku 2012.

5. 17 lutego w sali widowiskowej przy urz´dzie gminy, wspó∏-
organizowano wystawienie sztuki kabaretowej „Law Law
Law”.

6. W dniach 20.02– 10.03 na terenie OKW w ¸ajskach pod ha-
s∏em „Ameryka w Art-Brut” zorganizowano wystaw´ prac
Marka Kraussa, Natalii Pietrzak-Krauss i m∏odzie˝y z powia-
tu legionowskiego (w tym dzieci z sekcji Art-Brut w ¸ajskach).

7. Przygotowywano XVI wieliszewski wieczór z kabaretem, 36 edy-
cj´ konkursu recytatorskiego „Warszawska Syrenka”, „Mistrzo-
stwa Polski w Taƒcach Polskich Mazur 2013 oraz 15 lecie „ZTL
Promyki”.

8. Przygotowano i og∏oszono II edycj´ konkursu na wielkanoc-
nà kartk´ pocztowà, palm´ i pisank´ adresowanego do dzie-
ci i uczniów przedszkoli, szkó∏ podstawowych i gimnazjalnych.

9. Zorganizowano i zaplanowano na 22.03 wyjazd do Warszawskie-
go Teatru Muzycznego Roma na musical „Deszczowa Piosenka”.

10. Projektowano i drukowano materia∏y dla Urz´du Gminy Wieliszew,
so∏ectw, stowarzyszeƒ, placówek oÊwiatowych, aktualizowano stron´
internetowà, przygotowywano relacje prasowe oraz pomagano w or-
ganizacji sesji rady gminy, zebraƒ wiejskich, spotkaƒ wójta gminy,
spotkaƒ stowarzyszeƒ i spo∏ecznoÊci lokalnych, uroczystoÊci gminnych.

OÊrodek Pomocy Społecznej
1. Do referatu Êwiadczeƒ rodzinnych wp∏yn´∏y 23 wnioski, wy-

dano 72 decyzje, wyp∏acono 385 rodzinom Êwiadczenia rodzin-
ne na kwot´ 139 292,00 z∏; 

2. W ramach funduszu alimentacyjnego przyj´to 1 wniosek, wy-
dano 1 decyzj´ przyznajàcà Êwiadczenia, podj´to dzia∏ania
wobec 3 d∏u˝ników alimentacyjnych, wyp∏acono Êwiadcze-
nia 40 rodzinom na kwot´ 21 745,00 z∏.

3. Wyp∏acono 24 rodzinom dodatki mieszkaniowe na kwo-
t´ 6 685,40 z∏, wp∏yn´∏y 6 nowych wniosków o przyznanie do-
datku mieszkaniowego, wydano 9 decyzji.

4. Do pomocy spo∏ecznej wp∏yn´∏y 78 wniosków o pomoc, wyda-
no 110 decyzji, wyp∏acono nast´pujàce zasi∏ki: sta∏e 33, celo-
we 97 rodzinom, specjalne celowe 37 rodzinom, okresowe 17
rodzinom.

5. Przeprowadzono 2 wywiady Êrodowiskowe na wniosek innych
instytucji; sfinansowano 103 obiady dla dzieci w szkole, spo-
rzàdzono sprawozdania finansowe: za 2012 i za 01.2013 rok.

6. Wystàpiono z 15 wnioskami do innych instytucji o udost´p-
nienie danych osobowych.

7. OÊrodek koordynuje prace Zespo∏u Interdyscyplinarnego
do którego wp∏yn´∏y 3 Niebieskie Karty oraz prowadzi zbiór-
k´ odzie˝y, zabawek, wózków, ∏ó˝eczek dla dzieci dla rodzin
najbardziej potrzebujàcych.

8. Asystent Rodziny zorganizowa∏ w dniu 14 lutego 2013r.Warsz-
taty Umiej´tnoÊci Wychowawczych.

Samorzàdowa Administracja Placówek OÊwiatowych 
1. Wystàpiono o udzielenie dotacji niepublicznemu punktowi

przedszkolnemu „Akademia M∏odego Cz∏owieka”.
2. Koordynowano dzia∏ania zwiàzane z projektem systemowym

„Dzieci´ca Akademia Przysz∏oÊci” oraz z projektem „Szko-
∏a malucha- mój lepszy start”.

3. Przygotowywano wnioski w ramach 9.1.2 POKL na zaj´cia
pozalekcyjne dla uczniów z terenu gminy Wieliszew.

4. Koordynowano dzia∏ania zwiàzane z przyznaniem dofinanso-
wania w ramach 9.4 POKL Wy˝szej Szkole Pedagogicznej TWP
na projekty „Wieliszewska Akademia Nauczycieli” oraz „Wy-
soko kwalifikowane kadry Mazowsza”, w których partnerem
jest Gmina Wieliszew.

5. Koordynowano dzia∏ania zwiàzane z utworzeniem oddzia∏ów
sportowych w szko∏ach prowadzonych przez Gmin´ Wieliszew.

6. Przygotowano i z∏o˝ono protest do MJWPU w zwiàzku z ocenà me-
rytorycznà projektu „Franek i Jola idà do przedszkola” (protest
rozpatrzony pozytywnie, czekamy na ponownà ocen´ wniosku).

Biuro Projektu Wieliszewska Akademia PrzyszłoÊci 2
1. Prowadzono kampani´ informacyjnà dotyczàcà udzia∏u w pro-

jekcie, aktualizowano informacje na stronie internetowej pro-
jektu, w lokalnej gazecie ukaza∏ si´ artyku∏ dot. projektu.

2. W Urz´dzie Gminy Wieliszew i jego jednostkach organiza-
cyjnych trwa∏y roczne sta˝e.

3. Przyjmowano formularze zg∏oszeniowe na szkolenia: Przed-
stawiciel handlowy, Kierowca wózka jezdniowego z nap´dem
silnikowym, Kierowca kategorii C.

4. Zrekrutowano osoby do udzia∏u w szkoleniu na Kierowc´ wóz-
ka jezdniowego z nap´dem silnikowym (druga grupa).

5. Trwa∏a realizacja kursu na kierowc´ kat. C (druga grupa).
Uczestnicy kursu na kierowc´ kat. C (druga grupa) podeszli
do egzaminu paƒstwowego.

6. Uczestnikom szkolenia na Przedstawiciela handlowego (dru-
ga grupa) wyp∏acono stypendia szkoleniowe i zwroty kosztów
dojazdu.

7. Trwa∏ kurs na prawo jazdy kat. B dla uczestników szkolenia
na Przedstawiciela handlowego.

8. Trwajà uzgodnienia z Urz´dem Marsza∏kowskim dot. projek-
tu na budow´ Êcie˝ek rowerowych w Gminie Wieliszew na-
pisanego przez zespó∏ WAP.

9. Zawarto umow´ i rozpocz´to realizacje projektu w ramach progra-
mu „M∏odzie˝ w dzia∏aniu” – Akcja 2, Wolontariat europejski.

10. Rozpocz´to pisanie projektów dotyczàcych „Wyrównywania
szans edukacyjnych uczniów z grup o utrudnionym dost´pie
de edukacji oraz zmniejszanie ró˝nic w jakoÊci us∏ug
edukacyjnych”.

11. Napisano projekt o dofinansowanie wyjazdu kolonijnego dla
dzieci z rodzin dysfunkcyjnych.

Zespół ds. realizacji projektu „Wieliszewski Internet
– przeciwdziałanie wykluczeniu cyfrowemu w Gminie Wieliszew”

1. Kontynuowano kampani´ promocyjnà, trwajà prace
nad regulaminem uczestnictwa w projekcie.

2. Rozpocz´to procedury zamówieƒ artyku∏ów promocyj-
nych oraz prace zwiàzane z pozyskaniem Êrodków na no-
wy projekt z Programu Operacyjnego Innowacyjna Go-
spodarka 2007-2013, a tak˝e procedury zwiàzane z za-
mówieniami publicznymi – tworzona jest dokumentacja
przetargowa.

3. Z∏o˝ono zapotrzebowanie na Êrodki wymagane do realiza-
cji projektu.

nn Opracowa∏ ¸Z
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Praca Urz´du
Informacja o pracy w Urz´dzie Gminy Wieliszew okresie od 21 stycznia – 18 lutego 2013
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Komunikacja/Bezpieczeƒstwo

ww Policjanci z Wieliszew zatrzymali podejrzanych
o podpalenia
Pijani m´˝czyêni dewastowali, rabowali, kradli
– ∏àczny koszt zniszczeƒ to ponad 100 tys. z∏o-
tych. Poniosà zas∏u˝onà kar´. W nocy z 9 na
10 marca, dy˝urny Komisariatu Policji z Wie-
liszewa otrzyma∏ zg∏oszenie o palàcym si´ sa-
mochodzie osobowym marki Skoda w miejsco-
woÊci Góra w Gminie Wieliszew. Wezwana
na miejsce Stra˝ Po˝arna ugasi∏a po˝ar. Po pew-
nym czasie Policja otrzyma∏a ponowne zg∏osze-
nie o kolejnym po˝arze.Tym razem p∏on´∏a sto-
do∏a w miejscowoÊci Janówek Pierwszy, pomi-
mo interwencji, budynku nie uda∏o si´ ocaliç.
Tej samej nocy pracownicy ochrony jednej
z firm na terenie miejscowoÊci Krubin uj´li
dwóch m´˝czyzn, którzy uszkodzili ogrodzenie
i z terenu firmy próbowali dokonaç kradzie-
˝y elementów metalowych. Zawiadomieni
policjanci z wieliszewskiego Komisariatu na-
tychmiast podj´li czynnoÊci s∏u˝bowe i za-
trzymali 21-letniego Sebastiana P., 19-letniego
¸ukasza P. oraz jego rówieÊnika Marcina S.
Wszyscy sà mieszkaƒcami gminy Wieliszew.
Funkcjonariusze ustalili prawdopodobny prze-
bieg wydarzeƒ feralnej nocy. M´˝czyêni pili
alkohol, a nast´pnie w miejscowoÊci Krubin
wybili szyb´ w Êwietlicy. W Górze w∏amali si´
do samochodu, skradli panel radia oraz inne
rzeczy znajdujàce si´ wewnàtrz pojazdu
i podpalili go w celu zatarcia Êladów. Nast´p-
nie m´˝czyêni udali si´ do Janówka Pierwsze-
go i tam podpalili jednà ze stodó∏. Kiedy
sprawcy si´ rozdzielili, ¸ukasz P. i Sebastian
P. weszli na teren firmy i próbowali dokonaç
kradzie˝y elementów metalowych. Po zatrzy-
maniu m´˝czyznom postawiono zarzuty: ̧ uka-
szowi P. – zniszczenie mienia, w∏amanie do sa-
mochodu i jego podpalenie, kradzie˝ rzeczy,
podpalenie stodo∏y, usi∏owanie kradzie˝y ele-
mentów metalowych oraz dodatkowo wcze-
Êniejszà kradzie˝ kabla. Sebastianowi P. – za-
rzut usi∏owania kradzie˝y elementów metalo-
wych i w zwiàzku z tym, ˝e m´˝czyzna
w momencie pope∏niania czynów by∏ na prze-
pustce z Zak∏adu Karnego, i ju˝ do niego po-
wróci∏ w najbli˝szym czasie zostanà uzupe∏nio-
ne mu te same zarzuty, które przedstawiono
¸ukaszowi P. Marcinowi S. – przedstawiono za-
rzut zniszczenia mienia oraz w∏amania do sa-
mochodu i kradzie˝y z niego rzeczy. Decyzjà
Prokuratury Rejonowej Marcin S. zosta∏ od-
dany pod dozór Policji. Decyzjà Sàdu Rejono-
wego w Legionowie ¸ukasz P. zosta∏ tymcza-
sowo aresztowany na trzy miesiàce. Za podpa-
lenie grozi kara do 10 lat pozbawienia
wolnoÊci, za w∏amanie do 10 lat. Natomiast
za kradzie˝ i zniszczenia mienia do 5 lat.

ww Pó∏ roku unikali odpowiedzialnoÊci, teraz od-
powiedzà za swoje czyny
10 marca, w godzinach wieczornych funkcjo-
nariusze KP Wieliszew w ramach realizacji
sprawy z poprzedniego okresu, dokonali zatrzy-
mania na terenie Gminy Zakroczym dwóch
m∏odych m´˝czyzn, Daniela M l.25 i Daniela B.
l.24., w zwiàzku z dokonaniem kradzie˝y z lip-
ca 2012. ¸upem bandytów pad∏y belki meta-
lowe z terenu Gminy Wieliszew, których war-
toÊç w∏aÊciciel wyceni∏ na kilkanaÊcie tysi´cy
z∏otych. Sprawcy przyznali si´ do pope∏nione-
go przest´pstwa. Post´powanie powadzi KP
Wieliszew, pod nadzorem prokuratury w Legio-
nowie.

ww Kierowca pod wp∏ywem… Êrodków odurzajà-
cych
Pijani kierowcy to w zasadzie sta∏y punkt na-
szej rubryki, tym razem policja z wydzia∏u Ru-
chu Drogowego Komendy Sto∏ecznej Policji
7 marca na terenie miejscowoÊci ̧ ajski zatrzy-
ma∏a do rutynowej kontroli Marcina G. l.23.
M´˝czyzna po przebadaniu alkomatem mia∏
wynik 0,0. Jak si´ okaza∏o tym razem, wynik
pozytywny stwierdzono po przebadaniu urzà-
dzeniem na obecnoÊç Êrodków odurzajàcych.
M´˝czyzna zosta∏ skierowany na badanie krwi,
które ma na celu stwierdziç pod wp∏ywem ja-
kich substancji si´ znajdowa∏. Post´powanie
prowadzi KP Wieliszew pod nadzorem Proku-
ratury w Legionowie.

nn Na podstawie informacji 
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Czy wiesz, czym jest system wykrywania i alarmowania SISMS?
Czy to w wyniku interwencji w natu-
ralne prawa przyrody, czy te˝ w wy-
niku bł´dów i niedoskonałoÊci proce-
sów technologicznych stosowanych
przez człowieka dochodzi do kata-
strof i awarii, których skutki pochła-
niajà ofiary i powodujà straty mate-
rialne równe niejednej wojnie. Stan
kl´ski ˝ywiołowej to ogromny dramat.
Nie sposób precyzyjnie przewidzieç
gdzie, kiedy i z jakà siłà uderzy ˝ywioł.
Naukowcy nie potrafià do koƒca wyja-
Êniç i ukierunkowaç nawałnic, huraga-
nów, powodzi, suszy, mrozów, przydu-
chy ryb. Jedynà skutecznà metodà
ochrony jest profilaktyka, której podsta-
w´ stanowi podnoszenie ÊwiadomoÊci
oraz mo˝liwoÊci samoobronnych spo-
łeczeƒstwa.

Jednym z takich działaƒ jest stałe moni-
torowanie zagro˝eƒ prowadzone przez
komórk´ zarzàdzania kryzysowego i jed-
nostki OSP. WÊród działaƒ przygotowaw-
czych oraz interwencyjnych nale˝y wyró˝-
niç działania czysto operacyjne, którymi
sà: prognozowanie zagro˝eƒ, ostrzega-
nie, alarmowanie i powiadamianie lud-
noÊci, skutkujàce osiàgni´ciem gotowo-
Êci obronnej. W skrajnych przypadkach
mogà to byç komunikaty o przygotowa-
niu mieszkaƒców gminy do ewakuacji, or-
ganizowaniu miejsc schronienia, zatrzy-
maniu urzàdzeƒ technicznych, których
awaria mo˝e zwi´kszyç skal´ zagro˝enia.
Ponadto, działania operacyjne obejmujà:
zabezpieczenie pozostawionego mienia
przed aktami kradzie˝y i wandalizmu,
współprac´ ze Êrodkami masowego prze-

kazu, pomoc socjalnà, psychologicznà,
medycznà i wsparcie duszpasterskie. 
Wymienione zagadnienia wià˝à si´ Êci-
Êle z informowaniem ludnoÊci, o sytuacji
noszàcej znamiona kryzysu lub sytuacji
kryzysowej. Dotychczas najbardziej spek-
takularnà operacjà tego typu było jed-
noczesne powiadomienie smsem oko-
ło 500 rodziców o ewakuacji dzieci ze
szkół i przedszkoli podczas po˝aru hali
„BISTYPU”. Od tego zdarzenia, majàce-
go miejsce w 2011 roku w systemie
wczesnego ostrzegania i alarmowania
SISMS zarejestrowało si´ dodatkowo
700 osób. Obowiàzkiem ka˝dego oby-
watela jest zapewnienie bezpieczeƒ-
stwa sobie i swoim bliskim, dlatego za-
ch´cam do partycypacji w budowaniu te-
go systemu.

Przesyłane przez zarzàdzanie kryzysowe
komunikaty to SMSy, które sà bezpłat-
ne i informujà o nawałnicach, wichurach,
zagro˝eniu powodziowym, utrudnie-
niach komunikacyjnych, du˝ych awa-
riach, mrozach i epidemiach, punktach
zbiórki lub jak w podanym przykładzie,
bezpiecznym miejscu pobytu ewakuowa-
nych dzieci. Działania takie zapobiegajà
przede wszystkim panice i haosowi ko-
munikacyjnemu. Do systemu zalogowaç
mo˝na si´ poprzez wysłanie SMSa o tre-
Êci Tak.wl05 na numer 661 000 112.
Referat Spraw Obronnych i Zarzàdzania
Kryzysowego Urzàd Gminy Wieliszew;
e-mail bezpieczenstwo@wieliszew.pl,
tel. 22 782-19-12, kom. 0 797-004-900.
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Zagro˝enia sà nieodłàcznym elementem ˝ycia człowieka, zmienia si´ tylko ich rodzaj, nat´˝enie, przyczyny powstawania oraz
skutki jakie wywołujà. Nale˝y pami´taç, ˝e zagro˝enia mogà pojawiç si´ w ka˝dej chwili, a ich rodzaj i stopieƒ mogà ró˝niç
si´ w zale˝noÊci od rozmiaru i lokalizacji społecznoÊci. 

Jak dojechaç
do Warszawy? Sprawa
z pozoru wydaje si´
błaha, jednak dla
pasa˝era chcàcego
korzystaç z połàczeƒ
sporadycznie nie jest
ju˝ tak oczywista.
Sà zagadnienia, które
po prostu trzeba znaç
przed wejÊciem
do autobusu lub
pociàgu.

Bilety
Majàc bilet d∏ugookresowy na karcie miej-
skiej, praktycznie niczym nie musimy si´
martwiç. Mo˝emy swobodnie jeêdziç liniami
lokalnymi „L”, pociàgami SKM i Kolei Ma-
zowieckich oraz wszystkimi autobusami
ZTM. Nale˝y pami´taç jedynie o terminie
wa˝noÊci swojej karty miejskiej, którà naj-
lepiej mo˝na do∏adowaç w biletomacie
przy stacji PKP w Legionowie a tak˝e w wy-
branych punktach handlowych na terenie Le-
gionowa lub Warszawy oraz w Punktach Ob-
s∏ugi Pasa˝era ZTM w Warszawie. Nale˝y pa-
mi´taç tak˝e o ka˝dorazowym przytkni´ciu
karty do kasownika przy wsiadaniu do au-
tobusu L-9 lub L10. Dzi´ki temu, rejestrowa-
na jest liczba osób korzystajàcych z autobu-

sów.Wiemy, w jakich godzinach jest najwi´k-
szy potok pasa˝erski i w jakich godzinach
trzeba zwi´kszyç cz´stotliwoÊç kursowania.
Koleje Mazowieckie oraz przewoênik obs∏u-
gujàcy linie L-9 i L10 – PKS Polonus sprze-
dajà tak˝e swoje w∏asne bilety jednorazowe
oraz okresowe.

Wszystkimi wy˝ej wymienionymi Êrodka-
mi lokomocji mo˝na poruszaç si´ tak˝e
na podstawie biletów krótkookresowych,
od dobowego wzwy˝, który nale˝y skasowaç
jeden raz. Problem pojawia si´, gdy chcemy
rozpoczàç jazd´ z nieskasowanym biletem
okresowym pociàgiem Kolei Mazowieckich.
Pociàgi tego przewoênika nie sà wyposa˝o-
ne w kasowniki. Pasa˝er z nie skasowanym
biletem traktowany jest jako „gapowicz”,
na którego kontroler ma obowiàzek na∏o˝yç
kar´. Aby aktywowaç swój bilet nale˝y
wejÊç do pociàgu pierwszymi drzwiami (nie
ostatnimi czy Êrodkowymi idàc przez ca∏y po-
ciàg, poniewa˝ mo˝emy natknàç si´ na kon-
trolerów) i udaç si´ do konduktora, który ska-
suje bilet.Aby nie anga˝owaç obs∏ugi pocià-
gu mo˝na te˝ skasowaç bilet w kasowniku,
który znajduje si´ w budynku dworca PKP
w Legionowie. O tym muszà przede wszyst-
kim pami´taç pasa˝erowie, którzy rozpoczy-
najà swojà podró˝ do Warszawy komunika-
cjà miejskà w Legionowie.

Park & Ride
Przed rozpocz´ciem podró˝y trzeba prawid∏o-
wo zaparkowaç samochód, co w póêniejszych
godzinach (po porannym szczycie) mo˝e na-
str´czyç nie lada problemów.Wszystkie par-
kingi sà z regu∏y szczelnie obstawione samo-
chodami. Trzeba pami´taç tak˝e o zakazie
parkowania powy˝ej jednej godziny wzd∏u˝
ul. Pi∏sudskiego na odcinku KoÊciuszki – Ja-
gielloƒska. JeÊli pozostawimy swój samochód

na d∏u˝ej na tym odcinku ulicy, mo˝ne cze-
kaç nas wystawiony przez stra˝ miejskà man-
dat.

Perony
Kiedy ju˝ bezpiecznie i prawid∏owo zaparku-
jemy swoje cztery kó∏ka i udamy si´ tunelem
w stron´ peronów, pojawia si´ dylemat, któ-
ry peron wybraç?. Niestety, na stacji w Le-
gionowie nie znajdujà si´ ani wyÊwietlacze,
ani tabliczki informujàce o odjeêdzie pocià-
gu. Dochodzi do niebezpiecznych sytuacji,
gdy pasa˝erowie biegnà po schodach w ostat-
niej chwili, widzàc wje˝d˝ajàcy na inny pe-
ron pociàg. Nale˝y pami´taç, ˝e pociàgi Ko-
lei Mazowieckich jadàce do Warszawy odje˝-
d˝ajà z peronu bli˝ej centrum Legionowa,
natomiast SKM – z dalszego. WyÊwietlaczy
nie ma tak˝e w Micha∏owie-Reginowie oraz
Wieliszewie. Kiedy ju˝ wsiàdziemy w ocze-
kiwany przez nas pociàg, mo˝emy delekto-
waç si´ komfortowà i szybkà podró˝à „elfem”
bàdê „impulsem”.

Wspólny bilet
Z niepewnoÊcià obserwowaliÊmy przysz∏oÊç
wspólnego biletu w aglomeracji warszaw-
skiej. Choç na terenie Gminy Wieliszew nie
obowiàzuje on w pociàgach Kolei Mazowiec-
kich, problem ten dotyczy tak˝e naszych
mieszkaƒców. Wielu przesiada si´ do pocià-
gów KM w Legionowie. Choç Gmina Wieli-
szew nie ma wp∏ywu na Miasto Legionowo
w spawie negocjacji o przysz∏oÊci oferty
„wspólny bilet” dobrze, ˝e to u∏atwienie dla
pasa˝erów b´dzie obowiàzywaç nadal, jed-
nak na razie tylko do koƒca czerwca.

Wiele pomys∏ów dotyczàcych funkcjono-
wania komunikacji zamiast wspólnego bile-
tu, nie ma pokrycia w rzeczywistoÊci. Przy ta-
kiej skali us∏ugi nie mo˝na, zamiast finanso-

wania komunikacji ZTM, wynajàç prywatnej
firmy bez przetargu. W dodatku prywatny
przewoênik nie jest w stanie za niskà staw-
k´ podstawiç niskopod∏ogowych, klimatyzo-
wanych przegubowców. Dowo˝enie do grani-
cy Warszawy lub pierwszej stacji kolejowej
w Warszawie nie jest mo˝liwe. Dojazd
do Choszczówki autobusem przez ul. Modliƒ-
skà i przesiadka do pociàgu zaj´∏aby dwa ra-
zy wi´cej czasu ni˝ bezpoÊredni dojazd po-
ciàgiem.

Komunikacja szynowa jest najbardziej
efektywnym Êrodkiem transportu. Charakte-
ryzuje si´ du˝à punktualnoÊcià i szybkoÊcià
przejazdu. Pociàg jest w stanie przewieêç du-
˝à liczb´ osób. Dlatego inne gminy powinny,
tak jak Wieliszew, stawiaç na kolej i tworzyç
system „dowozówek” do stacji. Gmina Wie-
liszew posiada jeden z najbardziej rozwini´-
tych systemów linii lokalnych „L”. Np. Ja-
b∏onna mog∏aby zaoszcz´dziç po∏ow´ kwoty
p∏aconej obecnie na d∏ugà tras´ 741 likwi-
dujàc t´ lini´, a zamiast niej uruchamiajàc
we wspó∏pracy z Gminà Wieliszew lini´ „eL-
ki” z Olszewnicy Starej przez Chotomów
do Jab∏onny z przesiadkà w 7xx do Warsza-
wy. Inna linia „L” powinna docieraç ze sta-
cji w Legionowie przez Micha∏ów–Reginów
do Serocka. Obecnie to wieliszewskie linie
obs∏ugujà znaczny obszar Legionowa dowo-
˝àc do stacji.

Organizacja komunikacji wymaga wspó∏-
pracy mi´dzygminnej oraz porozumienia
na szczeblu powiatu. Dzi´ki temu mo˝na
stworzyç o wiele bardziej efektywnà komu-
nikacj´ na wi´kszym obszarze. Gdyby np.
obowiàzek organizacji transportu publiczne-
go le˝a∏ po stronie powiatu lub województwa
by∏aby szansa zastosowania rozwiàzaƒ kom-
pleksowych i bardziej oszcz´dnych.
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Po˝ar
Dy˝urny Powiatowego Stanowiska
Kierowania w Legionowie w pierw-
szej kolejnoÊci zadysponowa∏ sa-
mochody z OSP Janówek, Jed-
nostki Legionowo i OSP Ka∏uszyn.
W chwili pojawienia si´ na miejscu
zdarzenia pierwszego zast´pu ca-
∏a stodo∏a wype∏niona sianem sta-
∏a w p∏omieniach. Dowódca akcji
poleci∏ dy˝urnemu zadysponowaç
dodatkowe si∏y i Êrodki w postaci
dwóch samochodów z OSP Krubin
oraz jednego z OSP Chotomów.

Stra˝acy mieli utrudnione zada-

nie poniewa˝ stodo∏´ otacza∏y bu-
dynki gospodarcze. Oko∏o pó∏nocy
stra˝acy opanowali sytuacj´ i mo-
gli przystàpiç do d∏ugotrwa∏ego
przerzucania i przelewania palàce-
go si´ siana. Sp∏on´∏y 4 maszyny
rolnicze. Nad ranem Komenda Po-
wiatowa Paƒstwowej Stra˝y Po˝ar-
nej w Legionowa zorganizowa∏a
ciep∏y posi∏ek dla wyczerpanych
stra˝aków. Dzia∏ania stra˝aków
trwa∏y do godz. 7 rano.
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Na zaproszenie dyrektor Beaty Skoczylas 12 marca goÊciliÊmy w wieliszewskim
Przedszkolu nr 1 Ochotniczà Stra˝ Po˝arnà – Ratownictwo Wodne z Nowego
Dworu Mazowieckiego.

Przekazano nam podstawy udzielania pierw-
szej pomocy, a nast´pnie wszyscy pod okiem
ratowników samodzielnie mogli przeçwiczyç
masa˝ serca na dwóch fantomach. Ogrom-
nym zainteresowaniem wÊród dzieci cieszy∏
si´ zestaw do nurkowania. Maluchy oglàda-
∏y, dotyka∏y i nape∏nia∏y powietrzem kami-
zelk´, co sprawi∏o im mnóstwo radoÊci. Cie-
kawostkà dnia by∏o równie˝ mierzenie
umundurowania, stroju ˝o∏nierza, sapera
i stroju stra˝aka (he∏m, maski gazowe,
kurtki…). Na spotkaniu dzieci utrwali∏y nu-

mery alarmowe do s∏u˝b ratunkowych.Tym
samym wdro˝y∏y si´ do prawid∏owego wzy-
wania pomocy w razie koniecznoÊci. Poucza-
jàca wizyta dostarczy∏a nam nowych wra˝eƒ,
doÊwiadczeƒ i umiej´tnoÊci.

Dzi´kujemy serdecznie Ochotniczej Stra-
˝y Po˝arnej z Nowego Dworu Mazowieckie-
go. nn A.G.

Fantom 
w przedszkolu



Poniewa˝ teren inwestycji jest
w administracji Starostwa Po-
wiatowego, niezb´dne sà stosow-

ne umowy oraz poprzedzajàce je
uchwa∏y. Po zarezerwowaniu Êrodków
na realizacj´ zadania „Przebudowa
mostu w ciàgu drogi powiatowej
nr 1818W (ul. KoÊcielnej) w miejsco-
woÊci ̧ ajski, Gmina Wieliszew wraz
z dojazdami” Rada Gminy podczas
ostatniej sesji wyrazi∏a wol´ wspó∏-
pracy ze Starostwem w celu rozpo-
cz´cia projektu.

Radni dyskutowali równie˝
nad proponowanymi zmianami w sta-
tutach so∏ectw.WàtpliwoÊci dotyczy-
∏y zakresu kompetencji wójta. Pawe∏
Kownacki wyjaÊni∏, ˝e przyj´te roz-
wiàzania sà zgodne z duchem demo-
kracji opartej na idei reprezentowa-
nia wyborców. Rada uwzgl´dni∏a je-
go argumenty odrzucajàc wniosek
o przyj´cie – jej zdaniem niepotrzeb-
nych – zmian.

Podczas lutowej sesji omawiano
równie˝ pomys∏ po∏àczenia samorzà-
dowych instytucji kultury – OÊrodka
Kultury w Wieliszewie i Biblioteki
Publicznej Gminy Wieliszew. Roz-
wiàzanie to ma przynieÊç korzyÊci
w postaci usprawnienia dzia∏alnoÊci
tych placówek.Wa˝nym jest równie˝,
˝e po∏àczenie nie pociàga za sobà
konsekwencji finansowych, czyli in-
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Dwie twarze Micha∏owa-Reginowa
W piàtkowy wieczór, 15 marca w „Domu Ogrod-
nika” odby∏o si´ zebranie wiejskie mieszkaƒ-
ców Micha∏owa- Reginowa. Przyby∏o na nie pra-
wie 60 osób.WÊród zaproszonych goÊci znaleê-
li si´: Z-ca Wójta Gminy Wieliszew Zenon
Pop∏awski oraz dzielnicowa z Komisariatu
w Wieliszewie asp. Katarzyna Karaszewska.

Tego typu zebrania majà zwykle przewidy-
walny przebieg, ale nie w przypadku Micha∏o-
wa-Reginowa, kiedy na spotkanie przyje˝d˝a
przedstawiciel Urz´du Gminy, a na sali obec-
ny jest radny Zezoƒ. Nie od dzisiaj wiadomo,
˝e strony sà skonfliktowane.

Na poczàtku zebrania mieszkaƒcy g∏osowa-
li dwie kandydatury na przewodniczàcego.Wy-
startowali Edwin Zezoƒ oraz Mieczys∏aw Ber-
dowski. W trakcie g∏osowania radny Zezoƒ
chcia∏ pominàç liczenie g∏osów, jednak so∏tys
Janina Przyby∏ zdecydowa∏a si´ wykonaç
wszystko zgodnie z prawem. Prawie wszystko,
bo przed g∏osowaniem nie zapyta∏a pana Ber-
dowskiego, czy wyra˝a zgod´ na kandydowanie.
Dopiero po policzeniu g∏osów by∏y so∏tys mia∏
szans´ powiedzieç, ˝e nie chcia∏ kandydowaç.
Tym samym przewodniczàcym zebrania zosta∏
radny Zezoƒ.

Spotkanie, na którym z-ca wójta Zenon Po-
p∏awski stara∏ si´ przedstawiç mieszkaƒcom
plan inwestycji na 2013 rok oraz przekazaç in-
formacje, co do tej pory Gmina zrealizowa∏a,
nieustanie przerywane by∏o okrzykami z sali:
„co on tam wie, jak dwa razy tu przez ulic´
przejecha∏”; „jak ma tak mówiç, to niech nic
nie mówi”; „jaki k...a parking zosta∏ zrobio-
ny?!”. Mieszkaƒcy oponowali przed projekta-
mi inwestycji planowanych na terenie Gminy
t∏umaczàc, ˝e w Micha∏owie niewiele si´ dzie-
je. Radny Edwin Zezoƒ w trakcie zebrania prze-
konywa∏ mieszkaƒców, ˝e „kanalizacji nie ma
i nie b´dzie”. Mieszkaƒcy, reagujàc na wypo-
wiedzi radnego Zezonia w zasadzie na ka˝de
zdanie Zenona Pop∏awskiego reagowali ju˝ tyl-
ko komentarzami w stylu: „co pan tu g∏upstwa
nam opowiada”, „podatki to niech pana gmin-
ni ludzie p∏acà!”

Znaczàcym, niezapowiedzianym punktem
spotkania by∏a mowa Waldemara Kownackie-
go, którà rozpoczà∏ s∏owami: „Panie wójcie,
pan charakteryzuje si´ du˝ym tupetem”. Po-
tem nastàpi∏o przemówienie, podczas którego
po ka˝dym zdaniu by∏y wójt robi∏ przerwy,
w trakcie których cz´Êç mieszkaƒców wznosi-
∏a okrzyki uwielbienia i bi∏a brawo.W emocjo-
nalnych s∏owach mówca zarzuca∏ brak poko-
ry oraz to, ˝e Urzàd wywo∏uje konflikty, ˝e
obecna w∏adza udaje.Wyrazi∏ równie˝ opini´,
jakoby zarzàdzajàcym Gminà brakowa∏o Êmia-
∏oÊci w podejmowaniu decyzji. Zenon Pop∏aw-
ski spokojnie podsumowa∏ wypowiedê Walde-
mara Kownackiego: „odwa˝nym to mo˝na byç
za w∏asne pieniàdze, za pieniàdze publiczne
trzeba byç rozsàdnym”.

Radny Edwin Zezoƒ po wys∏uchaniu goÊci
oraz osób z sali w drugiej godzinie spotkania,
zaskakujàc wszystkich, stwierdzi∏: „No to co,
do Legionowa pójdziemy? Chyba nie. Mo˝emy
za dwa lata zmieniç wójta albo mo˝emy w∏a-
snà gmin´ stworzyç i mielibyÊmy swoje pienià-
dze”. Pomys∏ utworzenia gminy Micha∏ów-Re-
ginów b∏yskawicznie wywo∏a∏ entuzjazm du˝ej
cz´Êci uczestników spotkania. Wielu z nich
na goràco zacz´∏o rozwa˝aç mi´dzy sobà mo˝-
liwoÊci realizacji takiego pomys∏u

Pod koniec zebrania g∏os zabra∏ Mieczys∏aw
Berdowski, który stara∏ si´ podsumowaç dys-
kusj´. Nast´pnie zwróci∏ si´ do Waldemara
Kownackiego z apelem, aby zakopa∏ topór wo-
jenny i pogodzi∏ si´ z rodzinà. Stwierdzi∏: „wte-
dy b´dzie lepiej”. W trakcie jego przemówie-
nia mieszkaƒcy opuszczali sal´. By∏a to g∏ów-

nie cz´Êç osób wiernie kibicujàca Waldemaro-
wi Kownackiemu.

Zebranie koƒczy∏o si´ przy pustych krze-
s∏ach, emocje opad∏y, radny Edwin Zezoƒ ˝ar-
towa∏ i spokojnie rozmawia∏ z z-cà wójta Zeno-
nem Pop∏awskim, ale tej nag∏ej przemiany
wzburzeni mieszkaƒcy ju˝ nie mieli mo˝liwo-
Êci zobaczyç.

Kolejne, wtorkowe spotkanie, w tej samej
sali, 19 marca. By∏o 15 osób, które wspólnie ob-
radowa∏y na zebraniu „Towarzystwa Przyjació∏
Micha∏owa- Reginowa”. Organizacja w tej
chwili liczy ju˝ 44 osoby. Spotkanie nie mia∏o
tak burzliwego przebiegu, jak piàtkowe zebra-
nie wiejskie. Omówiono na nim dzia∏alnoÊç
w roku ubieg∏ym oraz bie˝àce wydatki. Rozpa-
trywano, jakie inicjatywy nale˝y podjàç, jakie
dzia∏ania na rzecz so∏ectwa i Gminy wykonaç.

Spotkaniu przewodniczy∏ wiceprzewodni-
czàcy Mieczys∏aw Berdowski wybrany jedno-
myÊlnie. W trakcie zebrania powsta∏ pomys∏
wspó∏tworzenia i wspó∏organizacji imprezy
z okazji oddania do u˝ytku placu zabaw, altan-
ki oraz boiska. Mieszkaƒcy wspólnie zastana-
wiali si´, jak zaktywizowaç micha∏owskà m∏o-
dzie˝ do uprawiania sportu i wykorzystania
do tego zasobów, jakimi b´dzie dysponowaç Mi-
cha∏ów-Reginów. Poddano pod dyskusj´ mo˝-
liwoÊç wybudowania kortu tenisowego, stworze-
nia m∏odzie˝owej grupy pi∏karskiej oraz zorga-
nizowania grupy pi∏karskiej dla seniorów.

Na spotkaniu skarbnik Jerzy Szelpuk przed-
stawi∏, jakie koszty wiàza∏y si´ z dzia∏alnoÊcià
Towarzystwa Przyjació∏ Micha∏owa-Reginowa,
a w tym wydawaniu „Przyjaciela Micha∏owskie-
go”.Wa˝nym punktem dla zebranych mieszkaƒ-
ców by∏o omówienie nowego systemu zwiàza-
nego z ustawà dotyczàcà gospodarki odpada-
mi.Wiceprzewodniczàcy Mieczys∏aw Berdowski
wraz z przedstawicielem Urz´du Gminy Wie-
liszew odpowiadali mieszkaƒcom na pytania
przyjmujàc uwagi, które nast´pnego dnia zo-
sta∏y przekazane do Referatu Ochrony Ârodo-
wiska.

Po dwóch godzinach spotkanie zakoƒczy∏o
si´ i mieszkaƒcy rozeszli si´ do domów.

Komentarz
Gdyby pokusiç si´ o podsumowanie, warto za-
stanowiç si´, co tak bardzo rozsierdza rozkrzy-
czanà grup´ mieszkaƒców Micha∏owa-Regino-
wa, która w piàtek tak g∏oÊno dawa∏a wyraz
swojemu niezadowoleniu. Bezstronny obserwa-
tor bez wàtpienia od razu jest w stanie zauwa-
˝yç, ˝e wi´kszoÊç wybuchów furii nast´puje
w reakcji na s∏owa pozytywnie okreÊlajàce dzia-
∏alnoÊç Gminy. Symptomatyczne jest równie˝
zachowanie radnego Zezonia, który z luboÊcià
podgrzewa atmosfer´ u˝ywajàc s∏ów „Wójt Pa-
we∏ Andrzej Kownacki”. Znacznie ∏atwiej jest
wzbudzaç negatywne emocje, zamiast szukaç
nici porozumienia oraz wspólnie znajdowaç
sposoby na rozwiàzanie problemów.

Druga strona medalu to spotkanie ludzi po-
zytywnie dzia∏ajàcych na rzecz swojej miejsco-
woÊci, organizujàcych si´ i na co dzieƒ poÊwi´-
cajàcych swój wolny czas. Zupe∏nie inni ludzie,
spokojni, wywa˝eni s∏uchajàcy, którzy mocno
podkreÊlajà, ˝e nie chcà si´ identyfikowaç
z grupà uto˝samianà z so∏tys Janinà Przyby∏
i radnym Edwinem Zezoniem.

Szkoda, ˝e tak wielki roz∏am jest w miejsco-
woÊci z tak du˝ym potencja∏em. Szkoda, ˝e
mieszkaƒcy nie sà w stanie porozumieç si´
i zjednoczyç – bo przecie˝ w tym jest w∏aÊnie
si∏a. Szkoda, ˝e stosunkowo ma∏a grupa dezor-
ganizuje ̋ ycie ca∏ej wspólnoty. Mo˝e warto si´
spotkaç, mo˝e warto zdiagnozowaç problem
i mo˝e warto wspólnymi si∏ami przezwyci´˝yç
negatywne emocje. nn MP
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Jako Wójt Gminy Wieliszew
oÊwiadczam, ˝e 15 marca 2013
zło˝yłem zawiadomienie
o popełnieniu przest´pstwa
w wyniku publikacji w „Mazowieckim
To i Owo” artykułu „Âwiƒstwo
na zlecenie?”. W charakterze Êwiadka
oraz poszkodowanego funkcjonariusza
publicznego zeznania zło˝ył równie˝
redaktor naczelny „Gazety
Wieliszewskiej” Mariusz Kraszewski.
Jako Wójt Gminy Wieliszew
oÊwiadczam, ˝e kłamliwe, a wi´c
bezpodstawne zarzuty stawiane mi oraz
redaktorowi naczelnemu „Gazety
Wieliszewskiej” Mariuszowi
Kraszewskiemu w wy˝ej wymienionym
artykule naruszajà dobra osobiste
i zniewa˝ajà. Za zniewa˝enie
funkcjonariusza publicznego podczas
i w zwiàzku z pełnieniem obowiàzków
słu˝bowych, według Kodeksu Karnego
(art. 226 § 1) sprawcy grozi grzywna,
kara ograniczenia wolnoÊci albo
pozbawienia wolnoÊci do roku.
Jako Wójt Gminy Wieliszew ponawiam
swój apel o prowadzenie dyskursu
społecznego w sposób nie naruszajàcy
godnoÊci i dóbr osobistych. Deklaruj´
równie˝, ˝e jako urz´dnik samorzàdowy
adekwatnie, w sposób zgodny z literà
prawa, b´d´ reagował na wszystkie
przejawy jego łamania. Człowiek jest dla
nas wszystkich powinien byç wartoÊcià
nadrz´dnà, dlatego nie mo˝na deptaç
jego godnoÊci pod ˝adnym pozorem.

Paweł Kownacki
Wójt Gminy Wieliszew

W sobot´, 13 kwietnia 2013, o godz. 16, w sali widowiskowej Urz´du
Gminy Wieliszew odb´dzie si´ SZKOLENIE DOTYCZÑCE SEGREGACJI
ÂMIECI. BezpoÊrednio po szkoleniu sołtys Wieliszewa Ludwik ˚ołek
zaprasza na zebranie wiejskie.

Rada dla             Kacpra
Podczas XXVIII sesji Rady
Gminy Wieliszew, która
odbyła si´ 28 lutego,
w sali konferencyjnej
Urz´du radni podj´li
uchwał´ zbli˝ajàcà nas
do przebudowy mostu
i remontu dróg
dojazdowych
w Łajskach.

Mariusz Kraszewski

Wiceprzewodniczàcy Rady
Gminy JACEK KUCI¡SKI

Dla mnie i chyba znacznej wi´kszoÊci
mieszkaƒców Wieliszewa jednym
z najwa˝niejszych punktów obrad tej sesji
by∏o uchwalenie remontu ulic Niepodleg∏oÊci
w Wieliszewie i KoÊcielnej. Dzi´ki dobrej
wspó∏pracy ze Starostwem odnowimy nie
tylko mostek na Kanale Bródnowskim
w ¸ajskach, ale równie˝ wszystkie drogi
dojazdowe. A trzeba przypomnieç te˝,
˝e w przypadku pozyskania Êrodków
zewn´trznych zakres prac mo˝emy
rozszerzyç na jeszcze inne ulice. Dziwi
natomiast i szokuje postawa radnego
Borzewskiego, który nie popar∏
w g∏osowaniu remontu ul. Niepodleg∏oÊci
w Wieliszewie. Moim zdaniem jego postaw´
mo˝e t∏umaczyç jedynie wejÊcie w uk∏ad
polityczny z radnym Zezoniem i Êlepe
pos∏uszeƒstwo. Po raz kolejny interes
polityczny wzià∏ gór´ nad rozsàdkiem,
jednak powstaje pytanie: dlaczego z powodu
czyichÊ ambicji politycznych cierpieç majà
mieszkaƒcy? Na szcz´Êcie pozostali radni,
nawet z innych, niezainteresowanych tym
projektem miejscowoÊci, wykazali si´
rozsàdkiem i màdroÊcià. Za to pragn´ im
w imieniu mieszkaƒców Wieliszewa
podzi´kowaç i powtórzyç kolejny raz – zgoda
buduje.

ZapytaliÊmy równie˝ radnego Józefa
Borzewskiego o opini´ na temat g∏osowania
w sprawie przekazania Powiatowi przez
Gmin´ Êrodków na remont
ul. Niepodleg∏oÊci w Wieliszewie. Niestety
pan radny nie pami´ta∏ takiego g∏osowania.

Gmina Wieliszew otrzyma∏a 25 tys. z∏ na bezp∏atne zaj´cia na
basenie, w których udzia∏ wezmà uczniowie naszych szkó∏.

Bezp∏atny basen dla uczniów
JesteÊmy jednà z nielicznych jednostek
samorzàdu terytorialnego w kraju,
którym dzi´ki zaanga˝owaniu Anny
Chomy Sekretarz Gminy oraz zespo∏u
WAP uda∏o si´ pozyskaç Êrodki b´dà-
ce w dyspozycji Ministerstwa Sportu
i Turystyki w ramach Funduszu Zaj´ç
Sportowych na zaj´cia sportowe dla
uczniów.

Z bezp∏atnych zaj´ç na basenie re-
alizowanych w ramach projektu „Zaj´-
cia sportowe na basenie dla uczniów
szkó∏ podstawowych Gminy Wieliszew”
b´dà mogli skorzystaç uczniowie klas I-

-III u których stwierdzono wady posta-
wy oraz uczniowie klas IV-VI którzy wy-
kazujà problemy wychowawcze.Wyso-
koÊç dofinansowania wynosi 25 000 z∏.
Bezp∏atne zaj´cia b´dà si´ odbywa∏y
na basenie w Stanis∏awowie Pierw-
szym. Rozpocznà si´ ju˝ w tym miesià-
cu i potrwajà do koƒca listopada,
z przerwà wakacyjnà

Aktualnie, we wspó∏pracy Jackiem
Banaszkiem Dyrektorem SAPO trwajà
prace nad dostosowaniem wniosku
do wysokoÊci otrzymanego dofinanso-
wania. nn SAPO

Zmiany w rozk∏adzie linii L-9
Na wniosek pasa˝erów zmieniony zo-
staje rozk∏ad jazdy linii L-9. Korek-
ta obowiàzuje od 4.03.2013 roku
i dotyczy zmiany godziny odjazdu
autobusu z przystanku Wieliszew-
-Pla˝a w dni powszednie z godz. 6:17
na 6:13, dzi´ki tej zmianie mo˝liwa
b´dzie przesiadka do pociàgu SKM
linii S9 odje˝d˝ajàcego z przystan-
ku PKP Micha∏ów-Reginów o godz.
6:40 oraz skierowaniu do Nowego

Dworu Mazowieckiego (z pomini´-
ciem przejazdu przez miejscowoÊç
Góra) kursu odje˝d˝ajàcego w dni
powszednie o godz. 20:00 z p´tli
PKP Legionowo w celu zmniejsze-
nia powsta∏ej luki w rozk∏adzie jaz-
dy. Pozosta∏e godziny odjazdów
w stosunku do rozk∏adu jazdy obo-
wiàzujàcego od 10.02.2013r. pozo-
stajà bez zmian.

nn

W SOBOT¢, 6 KWIETNIA, O GODZ. 10, W SOŁECTWIE WIELISZEW 
ODB¢DZIE SI¢ AKCJA SPRZÑTANIA TERENU. 
Ka˝dy mieszkaniec, który chce wesprzeç t´ inicjatyw´ mo˝e zgłosiç si´ do sołtysa
Ludwika ˚ołka telefonicznie, pod numerem: 607 10 70 60 lub osobiÊcie
w terminie rozpocz´cia akcji, na ul. Spacerowà.

nymi s∏owy nie zwi´ksza kosztów
utrzymania OÊrodka Kultury w Wie-
liszewie i Biblioteki Publicznej Gmi-
ny Wieliszew.

Mi∏ym akcentem by∏o wystàpienie
Przewodniczàcego Rady Marcina
Fabisiaka, który podzi´kowa∏ wszyst-
kim, którzy w∏àczyli si´ w pomoc
Kacprowi – mieszkaƒcowi naszej
Gminy, który urodzi∏ si´ z wadà ser-
ca. Poniewa˝ najwi´kszym darczyƒ-
cà akcji „Serce dla Kacpra”, poprzez
ofiarowanie 700 z∏ za serce w∏asno-
r´cznie wykonane przez wójta Paw-
∏a Kownackiego z rodzinà, okaza∏ si´
Grzegorz Zbroch, radni postanowili
zwróciç mu cz´Êç wk∏adu. Tym sa-
mym dar jednego radnego sta∏by si´
ofiarà ca∏ej Rady Gminy. Grzegorz
Zbroch zadeklarowa∏ przyj´cie
sk∏adki, ale jednoczeÊnie oÊwiadczy∏,
˝e zebrane przez radnych pieniàdze
równie˝ przeka˝e na konto akcji
„Serce dla Kacpra”.

nn

Serce 
podarowane przez wójta 
Paw∏a Kownackiego z rodzinà Grzegorz Zbroch
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Kalendarium 2013 wydarzeƒ gminnych
Marzec

03-03- Prolog Lotto Poland Bike Maraton-
3 marca w Skrzeszewie

04-03- Posiedzenie Komisji Zdrowia, Pomo-
cy Spo∏ecznej i Ekologio

10-03- „Law Law Law” Legionowo
11-03- Posiedzenie Komisji Rewizyjnej
11-03- Inauguracja sekcji Wieliszew Heron

Team Kalorik
16-03- Plastyczne inspiracje Gminne Cen-

trum Kultury
17-03- I Wieliszewski Dzieƒ Afrykaƒski
22-03- Posiedzenia Komisji OÊwiaty Kultury

i Sportu
25-03- Posiedzenie Komisji Bezpieczeƒstwa,

Porzàdku Publicznego i Ochrony Prze-
ciwpo˝arowej i Komisji Zdrowia, Po-
mocy Spo∏ecznej i Ekologii

26-03- XXIX Sesja Rady Gminy Wieliszew

Kwiecieƒ

11-04- XIII Ogólnopolski Konkurs Taƒców
Polskich-MAZUR 2013

12-04- XIII Ogólnopolski Konkurs Taƒców
Polskich- MAZUR 2013
XIII Mistrzostwa Polski w Taƒcach
Polskich

13-04- Koncert Galowy z Okazji Jubile-
uszu 15-lecia Zespo∏u Taƒca Ludowe-
go „Promyki”

14.04- XIII Mistrzostwa Polski w Taƒcach
Polskich

Maj

11-05- Âwi´to Stra˝aka, Kubin - Horyzonty
19-05- Wieliszewski Bieg Wiosenny
Czerwiec

02-06- Âwi´to Gminy

Sierpieƒ

24-08- Szanty nad Zalewem, pla˝a w Wieli-
szewie przy Osiedlu 600-lecia

Wrzesieƒ 

07-09- Do˝ynki Gminne i Festiwal So∏ectw,
Skrzeszew

Paêdziernik

13-10- Wieliszewski Bieg Jesieni
Listopad

11-11- Âwi´to Niepodleg∏oÊci 
– Urodziny Polski

Grudzieƒ

22-12- Wigilia Gminna, Hala Sportowa
w Wieliszewie 

nn

Spotkanie rodziców dzieci urodzonych w latach 2006-2008 w SP w Wieliszewie

Szko∏a czy przedszkole?
18 marca, w Szkole Podstawowej w Wielisze-
wie odby∏o si´ spotkanie rodziców dzieci 5-,
6- i 7-letnich z dyrektorem szko∏y i nauczy-
cielami. Rodzice mieli okazj´ wys∏uchaç in-
formacji dyrektor Joanny Twardo na temat
organizacji pracy w klasach I i oddzia∏ach
przedszkolnych w roku szkolnym 2013/2014.

Nast´pnie zgromadzeni zapoznali si´
z prezentacjà „6-latek: szko∏a czy przedszko-
le?” Prezentacja dotyczy∏a dojrza∏oÊci szkol-

nej dzieci 6-letnich, a przedstawi∏ jà zapro-
szony na spotkanie dyrektor SAPO Jacek Ba-
naszek. Podczas prezentacji zosta∏y przybli-
˝one rodzicom wymagania zawarte w podsta-
wie programowej klas I i umiej´tnoÊci
dziecka rozpoczynajàcego nauk´ w kla-
sie I oraz warunki sprzyjajàce posy∏a-
niu 6-latków do klas I. Po wys∏uchaniu i obej-
rzeniu prezentacji rodzice mieli mo˝liwoÊç po-
brania karty zg∏oszenia i zapisania dziecka

do klasy I, oddzia∏u 0 oraz do Êwietlicy. Nast´p-
nie mogli obejrzeç sale lekcyjne oraz ich wy-
posa˝enie dostosowane do wieku dzieci.

Spotkanie to by∏o okazjà do uzyskania od-
powiedzi na wszystkie nurtujàce rodziców
pytania, wielu rodziców dzieci 6-letnich mu-
si jednak podjàç decyzj´ dotyczàcà zapisa-
nia dziecka do klasy pierwszej lub oddzia-
∏u przedszkolnego w szkole.

nn SP Wieliszew

Kabaret „Low, Low, Low”
wed∏ug W∏adys∏awa Sikory
to jedna z inicjatyw
Stowarzyszenia eMka.

Najwa˝niejsze
– dawaç
ludziom radoÊç
O sztuce wystawionej przez Stowarzysze-
nie eMka ju˝ pisaliÊmy na ∏amach Gaze-
ty. M∏odzie˝ bioràca udzia∏ w warsztatach
teatralnych pochodzi z kilku so∏ectw: Ka-
∏uszyn, Podd´bie, ¸ajski, Micha∏ów-Regi-
nów, Wieliszew. Mimo ˝e projekt zakoƒ-
czy∏ si´ w grudniu w 2012, aktorzy nadal
spotykajà si´, organizujà próby, by wyst´-
powaç i zabawiaç innych.

Teatr daje im radoÊç, rozwija zdolno-
Êci i umo˝liwia spotykanie si´ z ludêmi
o podobnych zainteresowaniach.W obec-
nych czasach trudno o przyjaêƒ, a tu… roz-
wija si´ i owocuje nowymi pomys∏ami.
Kabaret wystawiany by∏ tak˝e poza naszà
Gminà. Aktorzy wraz z wolontariuszami
eMki wystawili swojà sztuk´ 10 marca, w Ra-
tuszu w Legionowie, a 23 marca – w Centrum
Kultury w Zielonce. nn emka

Sà dost´pne wsz´dzie: w sklepach, na stacjach benzynowych, dyskotekach. 

Napoje energetyzujàce
Si´gamy po nie coraz ch´tniej, ze wzgl´du ich
smak, dla pobudzenia, czasem dla towarzy-
stwa. Mowa oczywiÊcie o napojach energety-
zujàcych. Jednak niewiele osób pami´ta
o tym, ˝e „energy drinki” powsta∏y z myÊlà
o sportowcach i ludziach wykonujàcych wy-
czerpujàcà prac´ fizycznà, ˝yjàcych w ciàg∏ym
stresie. U osób pijàcych je przed telewizorem
mogà doprowadziç do udaru mózgu i zawa∏u
serca. Co powoduje, ˝e sà tak niebezpieczne?
Kofeina.

Wi´kszoÊç napojów energetyzujàcych za-
wiera cukier i tauryn´ majàce za zadanie
zneutralizowaç jej gorzki smak. Tyle, ˝e te
substancje zwi´kszajà toksyczne dzia∏anie ko-
feiny dla naszego organizmu. Zak∏ócajà rytm
serca, doprowadzajà do niewydolnoÊci nerek,
chronicznej bezsennoÊci, zaburzenie w dzia-
∏aniu uk∏adu nerwowego. Jednak najgroêniej-
sza jest mieszanka „energetyku” z alkoholem.
Powoduje ona nieodwracalne uszkodzenie wà-
troby, która nie mo˝e si´ zregenerowaç.

Ponadto niektóre „energy drinki” zawie-

rajà glucuronolactone, substancje majàcà po-
magaç ˝o∏nierzom walczàcym w Wietnamie,
w radzeniu sobie ze stresem. Dzia∏a ona jak
halucynogenny narkotyk. Jednak okaza∏o si´,
˝e jest Êmiertelnà truciznà powodujàcà po-
stawanie guzów mózgu i choroby wàtroby,
wi´c szybko wycofano jà z armii. Obecnie mo-
˝emy jà znaleêç w niektórych puszkach ener-
getyków.

Co ciekawe: napoje energetyzujàce,
wbrew nazwie... prawie nie zawierajà substan-
cji dostarczajàcych energii! Zawarte w nich
kofeina, tauryna czy guarana powodujà po-
budzenie, ale uczucie zm´czenia bardzo
szybko powraca. Wi´c co robimy? Si´gamy
po nast´pnà puszk´, i jeszcze jednà, i znowu...
W efekcie organizm ca∏kowicie wyczerpuje
w∏asne zasoby, co mo˝e nawet zabiç.

Dlatego pami´tajmy o tym si´gajàc po raz
kolejny po puszk´ „energy drinka”. Wiele
osób straci∏o ju˝ w ten sposób zdrowie, a nie-
które nawet ˝ycie. Lepiej uczyç si´ na cu-
dzych b∏´dach... nn Rafa∏ Ferenc

OBCHODY 50-LECIA
SZKOŁY W D¢BEM

Zespół Szkół w Wieliszewie Liceum
Ogólnokształcàce w Komornicy 

zaprasza Absolwentów na
uroczyste obchody 50-lecia Szkoły.

PIÑTEK 21 CZERWCA 
13.00 – uroczystoÊci zwiàzane z 50-leciem Zalewu

Zegrzyƒskiego. W programie – konferencja.

SOBOTA 22 CZERWCA 
9.00 – 10.00 – Msza Êw. w koÊciele parafialnym Parafii

Przemienienia Paƒskiego w Wieliszewie.
10.00-11.00 – rejestracja uczestników zjazdu 
11.00-12.00 – oficjalne otwarcie uroczystoÊci
12.00-12.30 – pokaz wojskowy
12.30-13.00 – wspólne zdj´cia
13.30-15.00 – obiad
14.00-18.00 – sobotnie atrakcje: rejs po Zalewie

Zegrzyƒskim katamaranem, mecz siatkówki, spotkania
towarzyskie, zwiedzanie terenu Szkoły

19.00 – grill, wspólna zabawa przy orkiestrze
na dziedziƒcu szkoły
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W niedziel´, 3 marca
zawodnicy
Marathonu zmagali
si´ nie tylko
z trudnoÊciami
terenu, ale równie˝
z błotem, Êniegiem
i silnym wiatrem, jaki
towarzyszył
sportowcom tego
dnia.

www.polandbike.pl 

Kolarze i biegacze w Skrzeszewie

Gmina Wieliszew po raz kolejny
zagoÊci∏a na mapie Poland Bi-
ke Marathon. W niedziel´, 3

marca, w Skrzeszewie odby∏ si´ zimo-
wy prolog LOTTO Poland Bike Mara-
thon 2013. Zimny, porywisty wiatr
i doÊç niska temperatura nie okaza∏y
si´ przeszkodà. 250 osób wystartowa-
∏o w zimowym prologu, który odby∏ si´
w Skrzeszewie. Podobnie jak w przy-
padku jesiennych zawodów Poland Bi-
ke XC – I Wieliszewskiego Crossu Ro-
werowego o Puchar Powiatu Legio-
nowskiego na starcie pojawili si´
amatorzy jazdy na rowerach górskich

oraz mi∏oÊnicy biegania. Przed rywa-
lizacjà kolarzy zosta∏ rozegrany Skrze-
szewski Bieg Terenowy o Puchar Wój-
ta Gminy Wieliszew. Kolorowe Mia-
steczko Poland Bike z Biurem
Zawodów, startem i metà wyÊcigów
znalaz∏y si´ na terenie Szko∏y Podsta-
wowej w Skrzeszewie.Ta miejscowoÊç
zadebiutowa∏a na mapie imprez, orga-
nizowanych przez Grzegorza Wajsa.

Trasa prologu LOTTO Poland Bike
Marathon mog∏a przypaÊç do gustu.
Niezwykle urozmaicona przebiega∏a
po technicznym i pagórkowatym tere-
nie w lasach Gminy Wieliszew. Razem

z amatorami dwóch kó∏ek wyruszyli
na nià m.in. medalista mistrzostw Eu-
ropy w ˝eglarskiej klasie Laser Jo-
nasz Stelmaszyk oraz dyrektor samo-
chodowego Rajdu Barbórka Zdzi-
s∏aw Siwiƒski.

Pasjonujàcy finisz na najd∏u˝szym
dystansie MAX (34 km).Wszystko roz-
strzygn´∏o si´ dopiero na ostatniej
prostej tu˝ przed metà.Wygra∏ Marek
Stram (Gerappa), przed Patrykiem
Bia∏kiem (SK Bank Team) i Adrianem
Jusiƒskim (Sante BSA Tour). WÊród
kobiet z du˝à przewagà zwyci´˝y∏a
Agnieszka Sikora, przed Magdalenà

SSzzóóssttyy  jjuu˝̋  ttuurrnniieejj  ppii∏∏kkii  hhaalloowweejj
zzoossttaa∏∏  rroozzeeggrraannyy  pprrzzeezz  uucczznniióóww
sszzkkóó∏∏  ppooddssttaawwoowwyycchh,,
1166 mmaarrccaa 22001133rr..  ww hhaallii  ssppoorrttoowweejj
ww WWiieelliisszzeewwiiee..  DDoo zzaawwooddóóww
zzgg∏∏oossii∏∏oo  ssii´́  sszzeeÊÊçç  ddrruu˝̋yynn,,  mmeecczzee
rroozzggrryywwaannoo  ww ddwwóócchh  ggrruuppaacchh
ppoo ttrrzzyy  ddrruu˝̋yynnyy  ssyysstteemmeemm  „„kkaa˝̋ddyy
zz kkaa˝̋ddyymm””..  

Grup´ A po komplecie zwyci´stw wygry-
wajà zawodnicy ze Szko∏y Podstawowej
w Skrzeszewie. Grup´ B po lepszym bilan-
sie bramkowym wygrywajà zawodnicy ze
Szko∏y Podstawowej w Bia∏obrzegach.
Wyniki grupy A:
Józefów – Janówek 0:3
Skrzeszew – Józefów 3:1
Janówek – Skrzeszew 0:1

Klasyfikacja grupy A
1. Skrzeszew
2. Janówek
3. Józefów

Wyniki grupy B:
Wieliszew – Łajski 7:0
Białobrzegi – Wieliszew 2:2
Łajski – Białobrzegi 0:8

Klasyfikacja grupy B:
1. Białobrzegi
2. Wieliszew
3. Łajski

Mecz o V miejsce:
Józefów – Łajski 2:0

Mecz o III miejsce:
Janówek – Wieliszew 0:3

Mecz o I miejsce:
Białobrzegi – Skrzeszew 1:0

Klasyfikacja dru˝yn w VI turnieju:
1. SP Białobrzegi 45 p.
2. SP Skrzeszew 30 p.
3. SP Wieliszew 15 p.
4. SP Janówek 5 p.
5. SP Józefów 3 p.
6. SP Łajski 2 p.

Klasyfikacja dru˝yn po VI Turniejach:
1. SP Skrzeszew 156 pkt
2. SP Białobrzegi 155 pkt
3. SP Józefów 101 pkt
4. SP Jabłonna 93 pkt
5. SP Wieliszew 60 pkt
6. SP Janówek 28 pkt
7. SP Łajski 8 pkt
8. SP Chotomów 7 pkt

Klasyfikacja króla strzelców:
Jacek Lewandowski Skrzeszew 32 bramki
Michał Flàt Białobrzegi 24 bramki
Jakub Czerski Wieliszew 18 bramek
Ginał Łukasz Józefów 16 bramek
Dominik Capiga Jabłonna 15 bramek
Dominik Burza Białobrzegi 15 bramek
Daniel Sierzbista Wieliszew 15 bramek
Kuba Zabijak Janówek 14 bramek
Marcel Niesłuchowski Skrzeszew 11 bramek
Mateusz Nied˝wiecki Jabłonna 8 bramek
Jakub Stawinoga Wieliszew 8 bramek
Bartek Trojnacki Janówek 7 bramek
Mateusz Pogorzelski Jabłonna 6 bramek
Piotr Denisiuk Skrzeszew 6 bramek
Maciek Bieniek Józefów 6 bramek

nn

VI Turniej
Amatorskiej Ligi
Pi∏ki Halowej Szkó∏
Podstawowych

Chmielewskà (obie z Legion Serwis
Active Jet Merida Team) oraz Krysty-
nà ˚y˝yƒskà (Mybike).

Tras´ MINI (15 km) najszybciej po-
kona∏ Jakub Skwarski (SK Bank Te-
am), wyprzedzajàc Micha∏a Kostrze-
w´ (Kombud Radom) i Jacka Mali-
nowskiego z P∏ocka. W gronie kobiet
triumfowa∏a Aleksandra Klimczak
(UKK BDC Huragan Wo∏omin),
przed Ma∏gorzatà Szadurà (Wieli-
szew Heron Team Kalorik) i Marià
Kamiƒskà (BG˚ KK24h).

Na dystansie FAN (6 km) ucznio-
wie i uczennice szkó∏ podstawowych
Êcigali si´ w otwartych, zimowych mi-
strzostwach gminy Wieliszew. WÊród
ch∏opców zwyci´˝y∏ Mateusz Pomaski,
przed Arturem Budnym (obaj z UKK
BDC Huragan Wo∏omin), a trzeci by∏
Filip Biernacki (SK Bank Team). Ry-
walizacj´ dziewczàt wygra∏a Angeli-
ka Sk∏odowska (UKK BDC Huragan
Wo∏omin), która wyprzedzi∏a Oliwi´
Majewskà (Sante BSA Tour) i Alek-
sandr´ Lach (UKK BDC Huragan Wo-
∏omin). Swoje wyÊcigi Mini Cross mie-
li te˝ najm∏odsi, przedszkolaki w wie-
ku 2-4 i 5-7 lat. Potem dekoracja
na scenie z udzia∏em wójta gminy
Wieliszew Paw∏a Kownackiego, mnó-
stwo nagród i losowanie atrakcyjnych
upominków wÊród wszystkich uczest-
ników imprezy. nn

TTuurrnniieejj  tteenniissaa  ssttoo∏∏oowweeggoo  zzoossttaa∏∏  rroozzeeggrraannyy  22  mmaarrccaa,,  ww  hhaallii
ssppoorrttoowweejj  ww  WWiieelliisszzeewwiiee..  

Amatorska Liga Tenisa Sto∏owego
W kategorii klas I-III dziewczàt zwyci´-
˝y∏a Dagmara Czestkowska. W katego-
rii klas I-III ch∏opców zawody wygra∏ Ma-
teusz Zalewski. W grupie dziewczàt
klas IV-VI zwyci´˝a Aleksandra Tananis,
w najliczniejszej kategorii w tym turnie-
ju w klasach IV-VI SP zwyci´zcà okaza∏
si´ Dominik Sosiƒski.W najstarszej gru-
pie zawody wygra∏ Jakub Majewski.
Klasyfikacja w poszczególnych kate-
goriach po V turniejach:
Dziewcz´ta I-III SP

1. Oliwia PATEREK 400 pkt
2. Maja KOCHA¡SKA 340 pkt
3. Dagmara CZESTKOWSKA 260 pkt

Chłopcy I-III SP
1. Maciej MAŁECKI 360 pkt
2. Krzysztof BLICHARSKI 300 pkt
3. Mateusz ZALEWSKI 270 pkt

Dziewcz´ta IV-VI SP
1. Lidia WALECKA 350 pkt

2. Ola Tatanis 260 pkt
3. Ada RZ¢SA 220 pkt

Chłopcy IV-VI
1. Dominik BURZA 290 pkt
2. Michał FLÑT 255 pkt
3. Jakub GAWLIK 200 pkt

Dziewcz´ta Gimnazjum
1. Klaudia CUR 260 pkt
2. Joanna GORCZY¡SKA 160 pkt
3. Magdalena KLIK 100 pkt

Chłopcy Gimnazjum
1. Piotr Trzopek 240 pkt
2. Jakub GAJOS 240 pkt
3. Jasicki Mateusz 220 pkt

Seniorzy
1. Jakub MAJEWSKI 360 pkt
2. Kamil ZALEWSKI 200 pkt
3. Mirosław KARPI¡SKI 160 pkt

nn

Ostatni, VI Turniej Ligi Pi∏ki Halowej Dru˝yn OPEN zosta∏
rozegrany 10 marca 2013r. w wieliszewskiej hali sportowej. 

VI Turniej Ligi Pi∏ki Halowej Dru˝yn OPEN
Do zawodów przystàpi∏y cztery dru-
˝yny, mecze rozgrywano systemem
ka˝dy z ka˝dym.
Oto wyniki:

FC Łajski – Razem Ponad 100 Kilo 6:1
Wariaci Team – Nie Ma Mocnych 3:2
Wariaci Team – FC Łajski 0:4
Razem Ponad 100 Kilo – Nie Ma Mocnych 8:2
Razem Ponad 100 Kilo – Wariaci Team 1:2
FC Łajski – Nie Ma Mocnych 6:2

Klasyfikacja koƒcowa VI Turnieju:
1. FC Łajski
2. Wariaci Team
3. Razem Ponad 100 Kilo
4. Nie Ma Mocnych

Klasyfikacja koƒcowa Amatorskiej Ligi Piłki Halowej
Dru˝yn Open

1. WARIACI TEAM

2. FC ŁAJSKI
3. RAZEM PONAD STO KILO
4. NIE MA MOCNYCH

Królem strzelców ligi zosta∏ Mateusz
Chojnowski z dru˝yny Razem Ponad
Sto Kilo, który w rozgrywkach zdo-
by∏ 31 bramek. Najlepszym bramka-
rzem zosta∏ wybrany Szymon Baczyƒ-
ski z dru˝yny Wariaci Team.

Nagrody dla zwyci´zców wr´czy∏
Wójt Gminy Wieliszew Pawe∏ Kow-
nacki, który pogratulowa∏ wszyst-
kim zawodnikom dobrego wyboru
sp´dzania czasu wolnego, wysokiego
poziomu rozgrywek, coraz to popular-
niejszej dyscypliny jakà jest halowa
pi∏ka no˝na. Organizatorzy zaprasza-
jà wszystkie ch´tne dru˝yny do roz-
grywek pi∏ki halowej w sezo-
nie 2013/2014, który rozpocznie si´
w listopadzie 2013r. nn

Turniej Amatorskiej Ligi Pi∏ki Siatkowej zosta∏ rozegrany po
raz szósty,  3 marca 2013r. w hali sportowej w Wieliszewie.

Wieliszewska Amatorska Liga Siatkówki
W grupie A do rozgrywek przystàpi-
∏y 4 dru˝yny, które swe mecze rozgry-
wa∏y systemem „ka˝dy z ka˝dym”.
Wszystkie mecze w grupie wygra∏a
dru˝yna Sparty Nasielsk, umacniajàc
si´ tym samym na pozycji lidera.
Wyniki grupy A:

1. Białobrzegi – SPR 1:2
2. Sparta – Atom 2:0
3. Sparta – Białobrzegi 2:0
4. SPR – Atom 1:2
5. SPR – Sparta 1:2
6. Białobrzegi –Atom 0:2

Klasyfikacja VI Turnieju
1. Sparta Nasielsk
2. Atom Serock
3. SPR
4. Białobrzegi

Klasyfikacja po pi´ciu turniejach:
1. Sparta Nasielsk 155 pkt
2. Białobrzegi 95 pkt

3. Atom Serock 8 0 pkt
4. SPR 70 pkt

W grupie B do rozgrywek przystàpi-
∏y trzy dru˝yny. Wyniki przedstawia-
jà si´ nast´pujàco:

Wyniki grupy B
1. NOSiR – UKS 1 2:0
2. NOSiR – Albatrosy 2:0
3. Albatrosy – UKS 1 2:0

Klasyfikacja VI Turnieju
1. NOSiR
2. Albatrosy
3. UKS Jedynka

Klasyfikacja po szeÊciu turniejach
1. NOSiR NDM 140 pkt
2. Albatrosy Legionowo 70 pkt
3. UKS Jedynka 20 pkt
4. Wieliszew 15 pkt

nn
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Otwarcie klubu sportowego w Janówku
Sekcja ping-ponga rozwijajàca si´ w pro-
gramie Jerzego Grycana „FUNdamenty
od marzenia do mistrzostwa” krok po kro-
ku podnosi swoje techniczne umiej´tno-
Êci. Systemowe szkolenie daje pewnoÊç,
motywacj´, radoÊç, sukcesy w zawodach.
Cieszàce si´ dziecko jest powodem do du-
my trenerów ale równie˝ rodzica. Kiedy
zaczynaliÊmy szko∏a dysponowa∏a dwoma
sto∏ami i salà gimnastycznà. Dzi´ki Dyrek-
cji Szko∏y, W∏adzom Gminy, rodzicom,
sponsorom trenujemy na szeÊciu profesjo-
nalnych sto∏ach,w tym jednym obni˝anym
dla najm∏odszych i najni˝szych zawodni-
ków. Organizujemy zawody szkolne, spo-
tkania tenisowe, ferie, wakacje na spor-
towo oraz warsztaty dla trenerów. Kieru-
jàc si´ rozwojem dzieci, integracjà
pokoleƒ podj´to decyzje o za∏o˝enie sto-
warzyszenia w formie uczniowskiego klu-
bu sportowego. DokonaliÊmy rejestracji,
formalnoÊci prawnych i z pe∏nà nazwà

Uczniowski Klub Sportowy „Darex” Janó-
wek… trenowaliÊmy dalej.

Klub dzia∏a od jesieni 2012 – 22 lute-
go 2013 przy zaproszonych goÊciach og∏o-
siliÊmy oficjalne otwarcie UKS. Przybyli
goÊcie mieli okazj´ zobaczyç trening
na wiele pi∏ek ni˝szego zawodnika z wy-
korzystaniem obni˝onego sto∏u jak rów-
nie˝ trening imitacji. Trener omówi∏ me-
todyk´ zaj´ç, jak pracowaç z dzieçmi na-
st´pnie kilku wskazówek tenisowych
radnemu Marcinowi Fabisiakowi udzieli-
∏a jedna z naszych zawodniczek.

Klub zamierza otwieraç inne sekcje,
w najbli˝szym czasie rozpocznie si´ nabór
do zaj´ç fitness na które zapraszamy. Pra-
gniemy podzi´kowaç w szczególnoÊci Dy-
rektor Szko∏y mgr Ma∏gorzacie Górzyƒ-
skiej oraz wszystkim, którzy pomagali
w rozwoju tenisa w Janówku. UKS „Da-
rex” Janówek nale˝y uwa˝aç za otwarty.

nn gerwazy
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